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نصیبی: آماده برگزاری دیدار 
استقلال - سپاهان هستیم

 امین فروزنده: 
مشکلی برای برگزاری 

بازی ها وجود ندارد
رونـــد بازســـازی ضلـــع غربـــی ورزشـــگاه آزادی از چند ماه گذشـــته آغـــاز و با 

تاش شـــبانه روزی به پایان رســـیده و به نظر می رســـد در حال حاضر مشکل 

خاصی بـــرای برگزاری بازی های تیم ملی و میزبانی پرســـپولیس و اســـتقال 

از حریفان شـــان وجود نداشـــته باشد. ســـید امین فروزنده مدیر برنامه ریزی 

پروژه بازســـازی ورزشـــگاه آزادی در این باره می گوید: »ما در پروژه اســـتادیوم 

آزادی در ســـه حوزه درگیر شدیم. اول بحث مقاوم ســـازی سازه، دوم موضوع 

استانداردســـازی اســـتادیوم که الزامات AFC و در حقیقت لایسنسی بود که 

فدراسیون فوتبال اباغ کرد. موضوع ســـوم هم بحث نوسازی استادیوم بود 

یعنی یک ســـازه فاخر و ارزشـــمند در شـــأن مردم عزیزمان که به ســـرانجام 

برســـانیم. خدا را شـــکر مـــا در یک بازه زمانـــی 4 ماهه به صورت فشـــرده 

با حدود 500 نفر نیروی انســـانی در ســـه شیفت مشـــغول به کار بودیم. 

حتـــی باور کنید برخی از مهندســـان مـــا هنگام تولد فرزندشـــان در 

کارگاه مشـــغول کار بودنـــد چـــرا که در این پـــروژه پای آبـــروی ایران 

وســـط بود و ما هم برای کشـــورمان از دل و جـــان تاش می کنیم. 

ســـاده تر بگویـــم ما ســـه رینـــگ B، A وC را داریم در فاصـــه 200 متر با 

عـــرض 11 متر که آن حجـــم از ماشـــین آلات شـــبانه روز کار کردند و تنها 

راه بیـــرون بـــردن نخالـــه از »زون« هایی کـــه در مجموعه بـــود، یکی از در 

اصلـــی و دو تـــا هـــم در تونـــل B داشـــتیم. اینهـــا محدودیت هایـــی بود که 

می توانســـت ما را به لحـــاظ زمانبندی به چالش بکشـــاند. امـــا به لطف خدا 

بـــا برنامه ریزی درســـت و همتی کـــه همکارانم در مجموعه قرارگاه ســـازندگی 

خاتم الانبیا)ص( داشـــتند و با حمایت های مجموعه کارفرمای محترم و همه 

تیم پروژه دســـت به دســـت هم دادند تا بعـــد از 4 ماه نوید ایـــن را بدهیم که 

یک اســـتادیوم شـــکیل، مدرن و زیبا در اختیار مردم قرار دهیـــم.« فروزنده 

با اشـــاره به اقدامات انجام شـــده، می گویـــد: »عمده فعالیت مـــا در ماه های 

ابتدایی پـــروژه، تخریـــب، کف بـــرداری و بحث مقاوم ســـازی بـــود که چیزی 

حـــدود 300 نشـــان افقـــی و 100 ســـتون در ضلع غربـــی که مقاوم ســـازی اش 

انجـــام شـــد. نزدیک بـــه 4 کیلومتر بتون در فونداســـیون تزریـــق و بعد از آن 

به ســـمت و ســـوی استانداردســـازی رفتیـــم. در ایـــن بخـــش از کار فضاهای 

جدیدی مثـــل تونل خبرنگاران، ســـوئیت هایی که مورد مطالبـــه AFC بوده، 

بحث نور اســـتادیوم، اســـکوربورد در ضلع جنوبی و ســـایر موارد انجام شـــد. 

امـــا موضوع مهمـــی که طی 60 روز گذشـــته درگیـــر آن بودیم بحث نوســـازی 

اســـتادیوم بود. شـــما می توانید ببینید به عنـــوان مثال شـــیرآلات همه برند 

هســـتند. کاشی و سرامیکی اســـتفاده شـــده که ابعادش 1/20 در 2/80 متر در 

ضلع جنوبـــی و مصالحی که همه و همه درجه یک که در صنعت ســـاختمان 
اســـتفاده می شود.«

فروزنـــده دربـــاره جایـــگاه پیشکســـوتان و معلـــولان ایـــن طور می گویـــد: »در 

واقع اســـاس کار احترام گذاشـــتن به مـــردم و جوانان خودمـــان بوده چون 

بیشـــترین طیفی که به ورزشـــگاه می آیند جوان هستند. ضمن اینکه 

جایگاه مناســـبی که برای پیشکســـوتان عزیزمان در نظر گرفته شده 

و همچنیـــن جایگاه معلولین کـــه در واقع فرد معلـــول عزیز به اتفاق 

همراهش در جایگاه مســـتقر و از ســـرویس بهداشتی مخصوص هم 

اســـتفاده می کند. بحث بعدی روشنایی و سیســـتم موتورخانه بوده 

کـــه کاماً نوســـازی و به روز شـــده، بحث هواســـاز و فاضـــاب وهمه 

بـــه روز رســـانی شـــده و در واقع بـــا ورزشـــگاهی کاماً مـــدرن با رعایـــت تمام 

لایســـنس های فدراســـیون فوتبال مواجه هســـتیم. این مقاوم سازی صورت 

گرفته 50 ســـال بـــه عمر اســـتادیوم اضافه کرده اســـت.« او کامـــاً در فضایی 

کـــه برخـــی رســـانه ها در جریـــان بازی هـــای لیگ نخبـــگان و همیـــن طور 

بازی هـــای تیـــم ملی به وجـــود آورده بودند، قـــرار داشـــت: »ببینید ما در 

همین دوره که درگیـــر موضوعات اجرایی بودیم یک فضای رســـانه ای 

خیلی ســـنگینی حاکـــم بود. اینکه پرســـپولیس و اســـتقال در لیگ 

نخبـــگان قرار داشـــتند و تیم ملی هم درگیر بازی هـــای مقدمانی جام 

جهانی بود. اما چون هســـته اصلی اســـتادیوم در ضلع غربی اش بود ما 

درگیـــرش بودیم. امـــا الان که این قســـمت ها به بهره برداری برســـد ما در 

جریان مســـابقات هم می توانیم ضلع جنوبی و شـــمالی و شرقی استادیوم را 

بازســـازی کنیم. هر چند نوســـازی فضای بیرونی اش انجام شـــده است. فکر 

می کنـــم از الان به بعد برای برگزاری بازی ها چـــون، رختکن ها، اتاق مربیان، 
 

اتاق توپ جمع کن ها و... بازسازی شده توقفی نباید داشته باشیم.«
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با دستور وزیر، پروژه ساخت ورزشگاه آزادی 2 در دستور کار قرار گرفت

نصیبی: آماده برگزاری دیدار استقلال - سپاهان هستیم
ایـــن روز هـــا بازســـازی ورزشـــگاه آزادی در مراحـــل 
پایانـــی قـــرار دارد و یـــک ابـــر پـــروژه در ایـــن ضلع 
غربـــی ورزشـــگاه فوتبـــال انجام شـــده اســـت. به 
همین واســـطه به ســـراغ مهندس مهدی نصیبی، 
سرپرســـت ورزشـــگاه آزادی رفتیـــم تـــا در خصوص 
آخریـــن اقدامـــات انجام شـــده در این ورزشـــگاه با 

او گفت و گـــو کنیـــم.
سرپرســـت ورزشـــگاه آزادی به ایران ورزشی گفت: 
»بـــا لطف خـــدا و ائمه اطهار)ع( توانســـتیم فاز اول 
بازســـازی و استاندارد ســـازی ضلع غربی ورزشـــگاه 
یکصـــد هزار نفری را بـــه اتمام برســـانیم. البته لازم 
بـــه ذکر اســـت بعـــد از عملیـــات بازســـازی، اکنون 
اســـتادیوم مـــا 78 هـــزار صندلـــی دارد. بازســـازی 
ضلع غربـــی ورزشـــگاه انجام شـــده، در این بخش 
بحـــث اصلی ما مقاوم ســـازی و ســـفت کاری بود که 
انجـــام شـــده و و فـــاز اول بازســـازی بـــه لطف خدا 
با همـــکاری همه عزیـــزان بویژه قرارگاه ســـازندگی 
خاتم الانبیـــا)ص( بـــه اتمـــام رســـید. لازم بـــه ذکر 
اســـت که همه پیمانـــکاران این پروژه بـــزرگ ایرانی 
بودند. اکنـــون در فاز تمیزکاری هســـتیم و آمادگی 

خودمـــان را بـــرای دیدار اســـتقال 
مقابل ســـپاهان اعام کردیم. البته 
وزارت ورزش پیشنهاد داد یک دیدار 
دوستانه پیشکســـوتان برگزار تا این 
ورزشـــگاه افتتاح شود اما هماهنگی 
در خصوص این بازی باید از ســـوی 

فدراســـیون فوتبـــال انجـــام شـــود که هنـــوز اباغ 
رســـمی به ما صـــورت نگرفته اســـت.«

نصیبی ادامه داد: »مجموع هزینه بازســـازی از 1200 
میلیـــارد فراتر رفـــت چرا که در حین انجـــام پروژه با 
توجـــه به تورم هـــا و تغییرات نـــرخ ارزی، هزینه ها از 
برآورد ما بیشـــتر شـــد اما باید در نظـــر بگیریم ضلع 
غربـــی قلـــب مجموعه مـــا ماســـت و اکنـــون اکثر 
تجهیـــزات به این ضلـــع منتقل شـــده اند. البته که 
هزینـــه بازســـازی ضلـــغ شـــرقی تقریبـــاً نصف ضلغ 
غربـــی خواهـــد بود چـــون فقط ســـکوها اســـت و 
جایگاه ها نیـــاز به تغییرات خاصی نـــدارد. به عاوه 
مـــا در بخش غربـــی تغییرات عمده ای در ســـاختار 
هـــم داشـــتیم، جایـــگاه VIP، CIP، خبرنـــگاران و 
ســـوئیت های ویژه به ایـــن بخش اضافه شـــده اند. 
همه اســـتادیوم های دنیـــا این ســـوئیت را دارند که 
تعـــدادش نســـبت به آنچـــه مـــا در نظـــر گرفته ایم 
بیشـــتر اســـت، مـــا بـــا توجـــه بـــه محدودیتـــی که 
داشـــتیم 5 مورد توانســـتیم در نظر بگیریم که باید 
بعداً وزارت ورزش ســـاز و کارش را مشـــخص کند که 
به صـــورت فصلـــی واگذار کننـــد. یکی از دوســـتان 
مصاحبـــه کـــرده بـــود و گفته بـــود این ســـوئیت ها 

برای مقامات و خانواده های شـــان است که به هیچ 
وجه این طور نیســـت. به هر صورت ان شـــاءالله بعد 
از اینکه ســـاز و کارش مشخص شـــد به شکل مزایده 
اعام کننـــد به صـــورت فصلی، مســـابقه ای و... هر 
کـــس دوســـت دارد بیایـــد اجـــاره کنـــد. همچنین 
جایـــگاه خبرنگاران به 120 صندلی افزایش پیدا کرده 
و پشت جایگاه خبرنگاران میکســـدزون قرار گرفته 
اســـت. جایـــگاه داوران قباً در ضلع شـــرقی بود که 

به ضلع غربی منتقل شـــده اســـت.«
نصیبی در خصوص آخرین وضعیت بازســـازی ضلع 
شرقی ورزشـــگاه آزادی و مشـــکات پیش رو عنوان 
کرد: »اکنون نزدیک به 6 مـــاه از مدت زمان قرارداد 
18 ماهـــه کـــه بـــا قـــرارگاه خاتم داشـــتیم گذشـــته 
امـــا رونـــد بازســـازی در حین برگـــزاری بـــازی قطعاً 
ســـخت تر می شـــود. اگر بـــه همیـــن روال بـــود که 
کل ورزشـــگاه در اختیار تیم بازســـازی قرار داشـــت، 
قطعاً ورزشـــگاه زودتر هم آماده می شـــد اما اگر مثل 
قدیم همه مســـابقات در آزادی برگزار شود، شرایط 
ســـاخت و ســـاز با مشکل مواجه می شـــود چون هر 
مســـابقه ای که برگـــزار شـــود، باید یـــک روز صرف 
خـــروج مصالح کنیـــم، یک روز هم صـــرف برگزاری 
دیـــدار می شـــود و روز بعد مجـــدداً بایـــد مصالح را 
وارد اســـتادیوم کنیم کـــه علنـــاً 3 روز در هفته را از 
دســـت می دهیم. اگر دو مســـابقه در هفتـــه برگزار 
شـــود باید بازســـازی را کاً تعطیل کنیـــم! به همین 
دلیل از فدراســـیون و باشگاه ها خواهش کردیم که 

مسابقات حساس و بزرگ را در آزادی برگزار کنند و 
بقیه را مثل الان در ســـایر ورزشـــگاه ها.«

نصیبـــی همچنیـــن از ســـاخت یـــک پـــروژه دیگـــر 
در ورزشـــگاه آزادی خبـــر داد: »بعـــد از اتمـــام پروژه 
بازســـازی ورزشـــگاه آزادی، ان شـــاءالله مـــا پـــروژه 
ســـاخت ورزشـــگاه 40 هـــزار نفـــری آزادی 2 را هـــم 
اســـتارت خواهیـــم زد و با دســـتور دکتـــر دنیامالی 
اکنون فاز نقشـــه برداری و تحقیقـــات اولیه در حال 
انجـــام اســـت. به عـــاوه که مشـــکل آب ورزشـــگاه 
آزادی هـــم برطرف شـــده؛ ما 8 حلقه چاه داشـــتیم 
که در گذشـــته 4 حلقـــه را از دســـت داده بودیم که 
با کف شـــکنی در حال حل مشـــکل آب مجموعه و 

به خصـــوص دریاچه ورزشـــگاه هســـتیم.«
نصیبـــی در پایـــان یـــادآور شـــد: »اکنـــون می توان 
مدعی شـــد کـــه در ضلـــع غربـــی ورزشـــگاه آزادی 
تقریبـــاً یـــک ورزشـــگاه نو ســـاختیم، بـــاور کنید که 
این بازســـازی حتی از ســـاختن یک ورزشگاه جدید 
هم ســـخت تر بود چرا که عماً نقشـــه پیش فرضی 
از ورزشـــگاه وجـــود نداشـــت امـــا اکنون مـــا عاوه 
بـــر بازســـازی، عملیـــات نقشـــه برداری هـــم انجام 
داده و آن را بـــرای مدیـــران بعدی بایگانـــی کردیم. 
در ســـال های گذشـــته ما فقـــط بهـــره داری کردیم 
و نگهـــداری نکردیـــم. با افتخـــار می گویـــم در این 
بازســـازی از محصـــولات درجه یک اســـتفاده کردیم 
و از هموطنـــان محتـــرم می خواهم کـــه در حفظ و 

نگهداری از آنها کوشـــا باشـــند.«

ورزشگاههای
رؤیایـــــــــــــــــی
هزینههــــای
رؤیایـــــــــــــــــی

در ســـال های اخیـــر، شـــاهد رقابتـــی چشـــمگیر 
میـــان باشـــگاه های بـــزرگ فوتبـــال برای بازســـازی 
ورزشـــگاه های خود بوده ایـــم. پروژه هـــای عظیمی 
که نه تنها بـــه بهبود امکانات و ظرفیت ورزشـــگاه ها 
منجر شـــده اند، بلکه بـــه نمادی از قـــدرت و ثروت 
باشـــگاه ها نیز تبدیل شـــده اند. اما ایـــن پروژه های 
باشـــکوه چـــه هزینـــه ای روی دســـت باشـــگاه ها 
گذاشـــته اند؟ در ایـــن گـــزارش، به مقایســـه هزینه 
بازســـازی برخـــی از بزرگترین ورزشـــگاه های جهان 

می پردازیـــم.
 

نوکمپ و برنابئو: دو غول اسپانیایی
بارســـلونا و رئال مادرید، دو رقیـــب دیرینه فوتبال 
اســـپانیا، در ســـال های اخیـــر بـــه طـــور همزمان 
پروژه های عظیمی را برای بازســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود آغـــاز کردنـــد. نوکمـــپ، خانـــه بارســـلونا و 
ســـانتیاگو برنابئـــو، خانـــه  رئـــال مادریـــد، دو تا از 
بزرگتریـــن و مشـــهورترین ورزشـــگاه های جهـــان 

. هستند

 هـــر دو باشـــگاه برای مدرن ســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود از فناوری هـــای نوین و تجهیزات پیشـــرفته 

اســـتفاده کرده اند.
اگرچه هنـــوز ارقام دقیـــق هزینه نهایی بازســـازی 
نوکمپ منتشـــر نشـــده، اما برآوردهـــا حاکی از آن 
اســـت که ایـــن پروژه دســـت کم یک ونیـــم میلیارد 
یورو هزینـــه دربر خواهد داشـــت. بارســـلونا قصد 
دارد با ایـــن بازســـازی، نوکمپ را به یک ورزشـــگاه 
هوشـــمند و چندمنظوره تبدیل کند. رئال مادرید 
نیـــز بـــرای بازســـازی برنابئـــو هزینـــه هنگفتـــی را 
متحمـــل شـــده اســـت. بـــر اســـاس گزارش هـــا، 
هزینـــه نهایـــی این پـــروژه بـــه حـــدود 1.7 میلیارد 
یـــورو رســـیده اســـت. برنابئـــوی جدید با ســـقفی 
قابل جمع شـــدن، چمن قابل تعویض و امکانات 
مـــدرن، به یکـــی از پیشـــرفته ترین ورزشـــگاه های 
جهـــان تبدیل شـــده اســـت. البتـــه رئـــال مادرید 
و بارســـلونا هزینه هایـــی در حـــد ســـاخت یـــک 
ورزشـــگاه جدیـــد را برای بازســـازی و مدرن ســـازی 
خانه هـــای خود انجـــام داده اند و همیشـــه چنین 
هزینـــه ای برای بازســـازی ورزشـــگاه لازم نیســـت. 
مثـــاً والنســـیا بـــرای بازســـازی ورزشـــگاه قدیمی 
خود، مســـتایا که قرار اســـت بـــه نام »نومســـتایا« 
معرفـــی شـــود، هزینـــه ای در حـــدود 250 تـــا 300 
 میلیـــون یـــورو در نظر گرفته اســـت کـــه کافی نیز 

به نظر می رسد.

 چرا این هزینه ها؟
ممکن اســـت ایـــن ســـؤال پیـــش بیاید کـــه چرا 
باشـــگاه ها حاضرنـــد هزینه های هنگفتـــی را برای 
بازســـازی ورزشـــگاه های خود صـــرف کنند؟ دلایل 
ایـــن امـــر را می تـــوان به شـــرح زیر خاصـــه کرد:
افزایـــش درآمـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن و مجهـــز 
می تواننـــد بـــه منبـــع درآمدزایـــی بزرگـــی بـــرای 
باشـــگاه ها تبدیـــل شـــوند. برگزاری کنســـرت ها، 
نمایشـــگاه ها و رویدادهـــای مختلـــف، درآمدهای 
غیرورزشـــی باشـــگاه ها را افزایش می دهد. بهبود 
تجربه تماشـــاگر: بـــا ایجاد امکانـــات رفاهی بهتر، 
سیستم های صوتی و تصویری پیشرفته و فضاهای 
تجـــاری متنـــوع، باشـــگاه ها می تواننـــد تجربـــه 
تماشـــای بازی را برای هـــواداران خود لذتبخش تر 
کننـــد. ارتقـــای برنـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن بـــه 
عنـــوان نمـــادی از قـــدرت و ثـــروت باشـــگاه ها و 
فدراســـیون ها عمـــل می کننـــد و به ارتقـــای برند 

باشـــگاه در ســـطح جهانی کمـــک می کنند.
 

ورزشگاه آزادی تهران
در مقایســـه با ورزشگاه های بزرگ جهان، ورزشگاه 
آزادی تهـــران بـــا وجـــود قدمت و جایـــگاه ویژه در 
قلب ایرانیان، نیازمند بازســـازی و نوســـازی بوده 
و این کار انجام شـــده اســـت. اگرچه ارقام دقیقی 
از هزینه هـــای انجام شـــده بـــرای بازســـازی آزادی 
منتشـــر نشـــده، اما به نظر می رســـد که این پروژه 

نیز هزینه زیادی را دربر داشـــته اســـت.
بازسازی ورزشـــگاه های بزرگ، ســـرمایه گذاری 
بزرگی اســـت کـــه می تواند منافع بســـیاری 
را برای باشـــگاه ها، فدراســـیون ها و حتی 
شـــهرها به همراه داشته باشـــد. با این 
حال، ایـــن پروژه هـــا باید بـــا دقت و 
برنامه ریـــزی دقیـــق اجرا شـــوند تا 
بتـــوان از حداکثـــر بازدهـــی آنها 

بهره مند شـــد.

 گزارش اختصاصی ایران ورزشی 
از بازسازی ورزشگاه آزادی

 پیرمـــــــرد 
جامه نــو 
پوشیــــــد

مدیر پروژه ورزشگاه ومبلی لندن بعد از پایان عملیات بازسازی به 

خبرنگاران گفت: »اگر می خواستیم ومبلی را تخریب کنیم و از نو 

بسازیم، کارمان خیلی راحت تر بود.« این صحبت ها را می توان این 
روز ها در ورزشگاه آزادی هم احساس کرد.

ورزشگاه آزادی، یکی از نمادهای مهم و تاریخی ورزش کشورمان، این 

روزها مانند پیرمردی است که در تاش است تا جامه ای نو بر تن کند. 

این ورزشگاه که به عنوان یکی از بزرگترین و باستانی ترین ورزشگاه های 

ایران شناخته می شود، به تازگی دستخوش تغییرات عظیم و اساسی 

شده و با بهره گیری از فناوری های نوین، به استانداردهای روز جهانی 

نزدیک تر می شود. اما در این میان، پرسش هایی نیز پیرامون روند 

این بازسازی و مقاوم سازی وجود دارد که به آن پرداخته خواهد شد.

تغییرات عمده ای که در ورزشگاه آزادی رخ داده، به خصوص در ورودی 

غربی ورزشگاه مشهود است. این ورودی به شکل کامل بازسازی 

شده و به ظاهری مدرن و جذاب تبدیل شده است. هنگامی که 

وارد ورزشگاه می شوید، دیگر با دیوار های پوسته پوسته شده، 

یک توپ رنگ و رو باخته سیمانی بزرگ و البته ورزشگاه 

فرسوده روبه رو نمی شوید. ورودی ورزشگاه و محفظه 

گیت ها دیگر توسط داربست جدا نشده و یک نرده 
فلزی مشکی رنگ عظیم به شکیل ترین حالت ممکن 
جانمایی شده است. سقف ورودی ورزشگاه نیز 
به صورت کامل نوسازی شده است. یک راه پله 
 VIP، CIP مارپیچ برای ورودی به جایگاه های
و ویژه استقال و پرسپولیس در نظر گرفته 
شده است. ورودی جایگاه خبرنگاران 
نیز از مسیر این جایگاه ها جدا شده 
از  اختصاصی  تونل  یک  ایجاد  با  و 
محل ورود اتوبوس های دو تیم به 
ورزشگاه وارد شده و با آسانسور 
خود  ص  مخصو یگاه  جا به 
می روند. این مشترک بودن 
اخیر  سال های  در  ودی  ور
هنگام ورود مدیران ورزشی و 
ازدحام شدید در  باعث  کشوری 
همین  به  شاید  و  می شد  راهرو ها 
علت بود که بسیاری از چهره ها از رفتن 

به ورزشگاه استقبال نمی کردند.
عملیات  این  انجام  برای  کار  سخت ترین 
ابتدا عملیات مقاوم سازی بود. مقاوم سازی 
کلی ورزشگاه و افزایش امنیت آن، یکی از اهداف 
اصلی این پروژه به شمار می رود. این روند بسیار 
سخت هم بود چراکه برای ورود ماشین های سنگین 
از  بسیاری  برای  عماً  ورزشگاه  زیرساخت  بخش  به 

ابزار های اصلی غیرممکن بود و باید دستگاه های متناسبی 
برای این بازسازی انتخاب می شد.

نکته امیدوارکننده و البته قابل تقدیر این ابرپروژه آن بود که 

پیمانکارانش همه ایرانی بودند و قرارگاه خاتم آستین همت بالا زد و با 

کار جهادی در فشار بی رحمانه رسانه های معاند، آن را در دستورکارش 

گذاشت و ورزشگاه آزادی به جایی رسیده که آماده برگزاری مسابقات 

شود. شاید اگر قرارگاه خاتم پای کار نبود، این پروژه هم مثل ورزشگاه 

200 هزار نفری که به چینی ها برای ساختش دل بسته بودیم، ناتمام 

می ماند اما کار را باید جهادی کرد. کار جهادی یعنی از موانع عبور کردن، 

موانع کوچک را بزرگ ندیدن، آرمان ها را فراموش نکردن، جهت را یاد 
نبردن و شوق به کار؛ این کار جهادی است.

یکی از چالش های اصلی که در این پروژه وجود دارد، حفظ شباهت 

بین ورزشگاه و سکوها است. به گفته مدیرعامل، کار ترمیم به مراتب 

سخت تر از ساخت است و نیازمند دقت و توجه بیشتری است. او 

می گوید که این کار اساسی و مینیاتوری می تواند به ماندگاری و استحکام 

ورزشگاه کمک شایانی کند. در این راستا، با توجه به وجود 72 سکو در 

ورزشگاه، روند تخریب و مقاوم سازی در 24 مرحله انجام خواهد شد. 

این عدد به ظاهر بزرگ ممکن است در ابتدا نگران کننده به نظر برسد، 

اما با برنامه ریزی دقیق و مدیریت زمان، این پروژه می تواند به شکل 

بهینه اجرا شود. از دیگر نکات قابل توجه در این پروسه، وجود امکانات 

جدیدی نظیر جایگاه جانبازان و معلولین است که برای نخستین بار در 

ورزشگاه آزادی در نظر گرفته شده است. عاوه بر این، برای مسئولان 

کشورهای میهمان نیز امکانات خاصی همچون سوییت هایی برای 

تماشای مسابقات فراهم آمده است. این تغییرات نشان دهنده توجه 

بیشتر به نیازهای مختلف تماشاگران و بهبود تجربه تماشای مسابقات 
در ورزشگاه آزادی است.

 به عاوه اسکوربورد ورزشگاه آزادی که در سال 1383 و با دیدار تیم 

ملی فوتبال کشورمان مقابل آلمان به بهره برداری رسیده بود، پس 

از گذشت 20 سال و همزمان با بازسازی این ورزشگاه تعویض و نصب 

شد. اسکوربوردهای قبلی و جدید ورزشگاه آزادی دارای طول هفت، 

عرض 19 و مساحت تصویر حدود 140 متر است. اسکوربورد سابق 

دارای ساعت عقربه ای و کورنومتر دیجیتالی بود. در اسکوربورد جدید 

 37 با حذف ساعت و کورنومتر و نمایش آن به صورت نرم افزاری، 

مترمربع به مساحت تصویر اضافه شده و وضوح تصویر نیز تا فراتر از 
»Full HD« ارتقا یافته است.

از مزایای اسکوربورد جدید نسبت به اسکوربورد قبلی می توان به کیفیت 

بالاتر، پشتیبانی از تمامی فرمت های تصویر، قابلیت ارتباط مستقیم 

با سیستم صوتی ورزشگاه و قابلیت اتصال به خروجی تصاویر سیستم 

کمک داور ویدیویی )VAR( اشاره کرد. به عاوه اینکه یک اسکوربورد 

جدید هم که به نظر بزرگتر از اسکوربورد قبلی است، در ضلع جنوبی 
ورزشگاه نصب شده است.

در نهایت، ورزشگاه آزادی در سایه این تغییرات و نوسازی ها به تدریج 

ج شده و به یک ورزشگاه به روز و مطابق با  از حالت تاریخی خود خار

استانداردهای بین المللی تبدیل می شود. بازسازی ضلع های مختلف این 

ورزشگاه به طور مستمر در حال انجام است و برگزاری بازی های مهم با 

این استانداردها می تواند تجربه ای فراموش نشدنی برای تماشاگران رقم 

بزند. به طور کلی، می توان به روشنی گفت که پیرمرد، جامه نو پوشیده و 

با امید به آینده ای بهتر، ورزشگاه آزادی می تواند همچنان به عنوان یکی 

از بزرگترین نمادهای ورزشی کشورمان بایستد و جوانه ای نو در عرصه 
ورزشی ایران باشد.

گزارش یک

محمدرضا رحیم پور
خبرنگار

گزاررش

خ حسابی فر
روزنامه نگار

پروژه جایگزین برای استادیوم جدید تهران

ورزشگاه آزادی ۲ در دست ساخت
یکـــی از جدی تریـــن پروژه هـــای وزارت ورزش در ســـال های 

اخیـــر، پروژه ســـاخت یک ورزشـــگاه جدید و بـــزرگ در تهران بود 

کـــه موجـــب تمرکززدایی از ورزشـــگاه آزادی می شـــد امـــا اخیراً، 

سرپرســـت مجموعه ورزشـــی آزادی تأیید کرده که پروژه ســـاخت 

یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهران به طـــور کامل منتفی شـــده و قرار 

نیســـت یک ورزشـــگاه جدید به جغرافیای تهران اضافه شـــود. با 

این حال، در خلال روند بازســـازی ورزشگاه آزادی، صحبت هایی 

مبنی بر احداث و آغاز دوباره کار برای ســـاخت ورزشـــگاه آزادی 2 

انجـــام شـــده و مراحـــل مقدماتی ســـاخت این ورزشـــگاه  در این 
مجموعه ورزشـــی نیز آغاز شـــده است.

زمزمه هـــای ســـاخت ورزشـــگاه دوم در آزادی از ســـال ۱۳۸۷ آغاز 

شـــد؛ زمانی که قـــرار بود این ورزشـــگاه در کنار اســـتادیوم اصلی 

و بزرگ آزادی برای مســـابقات مخصوص بانوان ســـاخته شـــود و 

کلنگ زنـــی هم همـــان زمان انجام شـــد اما این پـــروژه، به مرحله 

اجرایی نرســـید امـــا در میانه دهـــه ۹۰، کار اجرایی برای ســـاخت 

ورزشـــگاه دوم آزادی نیز آغاز شـــد. حالا و با توجه به منتفی شدن 

ســـاخت یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهـــران و هزینه برای بازســـازی 

ورزشـــگاه شـــماره یک آزادی، بار دیگر به اتمام رساندن این پروژه 

در دســـتورکار قرار گرفته و به نظر می رســـد مدیران ورزش کشور، 

به دنبال ساخت ورزشـــگاه دوم آزادی هستند. با این حال تا این 

لحظه مدیریت مجموعه ورزشـــی آزادی و مسئولان شرکت توسعه 

و تجهیز اماکن ورزشـــی در کشور، هنوز اظهارنظری رسمی و جدی 

در خصوص ســـاخت ورزشگاه شـــماره دو آزادی انجام نداده اند.

در حال حاضر جانمایی ورزشـــگاه شـــماره دو آزادی صورت گرفته 

و طبـــق برنامه ریزی های قبلـــی، بین ۳5 تا ۴۰ هـــزار نفر می تواند 

ظرفیت این ورزشـــگاه باشـــد؛ ضمـــن اینکه با توجه بـــه پی ریزی 

ابتدایی، لازم نیســـت شرایط ساخت و ســـاز این ورزشگاه از ابتدا 

ایجاد شـــود. البتـــه که مانند ورزشـــگاه اصلـــی آزادی، بـــرای این 

اســـتادیوم نیز پیســـت دوومیدانـــی تعبیه شـــده که بـــا توجه به 

نصب نشدن سکوها، می توان این اشـــکال که در استادیوم های 

مدرن فوتبال جهان دیده نمی شـــود را رفع کرد. ورزشـــگاه شماره 

2 آزادی در ابتـــدا قـــرار بود مخصوص اســـتفاده بانوان باشـــد اما 

بـــا توجه به شـــرایط فعلی، انتظار مـــی رود هدف از ادامه پروســـه 

ساخت این ورزشـــگاه اضافه شدن آن به فهرســـت ورزشگاه های 
اصلی کشـــور باشد.

در صـــورت صـــادق بـــودن وعده های شـــرکت توســـعه و تجهیز و 

مجموعه ورزشـــی آزادی، ســـاخته شدن ورزشگاه شـــماره 2 آزادی 

فرصت بســـیار خوبـــی برای باشـــگاه های تهـــران علی الخصوص 

اســـتقلال و پرســـپولیس خواهـــد بـــود کـــه روی ایـــن موضـــوع 

ســـرمایه گذاری کنند و انجام شـــدن مزایده برای این ورزشـــگاه، 

می توانـــد یکی از تصمیمات مناســـب بـــرای آینده این ورزشـــگاه 

باشـــد. در هر حـــال، بایـــد منتظر عملیاتی شـــدن ســـاخت این 

ورزشـــگاه با ســـرعت بیشـــتر بود و دید که شرایط ســـاخته شدن 
ورزشـــگاه 2 آزادی، بـــه چه شـــکل پیـــش خواهد رفت.
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سپاهان 5 – هوادار صفر
طوفان زرد در صدر

ــاً  ــ کام ــازی  ــ ب ــدای  ــ ابت ــان  ــ هم از  ــپاهان  ــ س
ــرد. دقیقه  ــ ــه میهمان دیکته ک ــ ــری اش را ب ــ برت
ــوادار با ضربه  ــ ــه روی دروازه ه ــ ــال ب ــ 5 یک ارس
ــد که اکبر  ــ ــدی محبی همراه ش ــ ــر محمدمه ــ س
ــگر  ــ ــت دانش ــ منادی توپ را دفع کرد و در برگش
ــاند ولی  ــ ــت را به ثمر برس ــ ــد گل نخس ــ موفق ش
ــد که  ــ ــاید محبی رد ش ــ ــه دلیل آفس ــ ــن گل ب ــ ای
ــم داوری را تأیید  ــ ــم تی ــ ــاق VAR نیز تصمی ــ ات

ــیدند.  ــ ــه 18 آنها به گل رس ــ ــرد. دقیق ــ ک
ــک  ــ ــا ی ــ ب ــودی  ــ ــن خ ــ ــگر از زمی ــ ــد دانش ــ محم
ــب فرصت  ــ ــی را صاح ــ ــایی محب ــ ــاس تماش ــ پ
ــک کنترل  ــ ــس از ی ــ ــن پ ــ ــن بازیک ــ ــه ای ــ ــرد ک ــ ک
ــه  ــ ــرد ک ــ ــه دروازه ک ــ ــه اش را روان ــ ــی، ضرب ــ دیدن
ــت  ــ ــوت فوق العاده این بازیکن به گل نخس ــ ش
ــپاهانی ها  ــ ــازی طوفانی س ــ ــد. ب ــ بازی تبدیل ش
ــه 26 گل دوم را  ــ ــا در دقیق ــ ــت و آنه ــ ادامه داش
ــایی لیموچی  ــ ــک و دوی تماش ــ ــه ی ــ زدند. ادام
ــا  ــ ــه ب ــ ــه جریم ــ ــه محوط ــ ــکاری در گوش ــ ــا ش ــ ب
ــه  ــ ــای لیموچی به گوش ــ ــوت فوق العاده زیب ــ ش
ــان اصفهانی  ــ  دروازه، منجر به گل دوم زردپوش

شد.
ــوری آغاز  ــ ــه دوم را ط ــ ــرون نیم ــ ــاگردان کارت ــ ش
ــان دو گل  ــ ــا از حریف ش ــ ــگار آنه ــ ــه ان ــ ــد ک ــ کردن
ــی این بار در  ــ ــتند. دقیقه 53 لیموچ ــ عقب هس
ــه صاحب  ــ ــه محوطه جریم ــ ــمت چپ گوش ــ س
ــن را اکبر  ــ ــن بازیک ــ ــوت ای ــ ــه ش ــ ــد ک ــ فرصت ش
ــرد. بافاصله پاس  ــ ــت دفع ک ــ ــادی به زحم ــ من
ــپ به روی  ــ ــمت چ ــ ــاده لیموچی از س ــ فوق الع
ــر دوم و در دهانه دروازه به محبی  ــ دروازه در تی
ــک به تک با  ــ ــه او در موقعیت ت ــ ــید که ضرب ــ رس
ــه 59 رضا  ــ ــت. دقیق ــ ــه بیرون رف ــ ــوادار ب ــ گلر ه
ــی زد.  ــ ــه پنالت ــ ــوم را از روی نقط ــ ــدی گل س ــ اس
ــت صائب  ــ ــدی محبی به دس ــ ــه محمدمه ــ ضرب
ــرد که پس  ــ ــوادار برخورد ک ــ ــی، مدافع ه ــ محب
ــود  ــ ــک پنالتی به س ــ ــه، داور ی ــ ــی صحن ــ از بازبین
ــد  ــ ــدی موفق ش ــ ــرد که اس ــ ــام ک ــ ــپاهان اع ــ س

ــاز کند.  ــ ــوم ب ــ ــرای بار س ــ دروازه را ب
ــیده  ــ ــیرازه تیم هوادار از هم پاش ــ در حالی که ش
ــید.  ــ ــه گل چهارم رس ــ ــان ب ــ ــود، میزب ــ ــده ب ــ ش
ــایی بازیکنان  ــ ــکاری تماش ــ دقیقه 79 روی هم
ــدی  ــ ــارا به رضا اس ــ ــاس کام ــ ــپاهان، ابتدا پ ــ س
ــفی  ــ ــه آریا یوس ــ ــوپ را ب ــ ــق ت ــ ــید و او در عم ــ رس
ــه دروازه توپ  ــ ــن در دهان ــ ــن بازیک ــ ــاند و ای ــ رس
ــت گل  ــ ــی داد و او توانس ــ ــدی لیموچ ــ ــه مه ــ را ب
ــدا  ــ ــن گل ابت ــ ــاند. ای ــ ــر برس ــ ــه ثم ــ ــارم را ب ــ چه
ــد اما با  ــ ــاید اعام ش ــ ــک داور آفس ــ ــط کم ــ توس
ــرار گرفت.  ــ ــورد تأیید ق ــ ــی صحنه، گل م ــ بازبین
ــاز هم  ــ ــازی ب ــ ــی ب ــ ــای پایان ــ ــین ثانیه ه ــ در واپس
ــق و ضربه  ــ ــوذ در عم ــ ــا نف ــ ــی ب ــ ــدی لیموچ ــ مه
ــوادار را باز  ــ ــومین بار دروازه ه ــ ــرای س ــ ــی ب ــ زمین
ــن  ــ ــروزی پرگل را جش ــ ــک پی ــ ــا تیمش ی ــ  کرد ت

بگیرد.

گزارش بازی

بعـــد از پیـــروزی پرگل مس رفســـنجان مقابل پرســـپولیس 
انتظـــار می رفـــت کـــه آنها بـــا روحیـــه مضاعفی بـــه مصاف 
حریف شـــان بروند. در نیمـــه اول بازی خوبـــی را از دو تیم 
شـــاهد نبودیم. دقیقـــه 22 ضربـــه رونی از داخـــل محوطه 
جریمـــه بـــا واکنـــش خوب پارســـا جعفـــری به کرنـــر رفت. 
شـــش دقیقه بعـــد نفوذ شـــایان مصلح تا نزدیکـــی محوطه 
جریمـــه مـــس بـــا ضربـــه آرام او همراه شـــد کـــه حامد لک 
مطمئن تـــوپ را در آغوش کشـــید. دقیقـــه31 ناهماهنگی 
دانیـــال ایـــری و پارســـا جعفری نزدیـــک بود که یـــک گل به 
خـــودی را رقم بزنـــد که گلـــر ذوب آهن با واکنـــش به موقع 
مانـــع این اتفاق شـــد. در دقیقه 55 ایـــن ذوبی ها بودند که 
بـــه گل رســـیدند. لطیفی داخـــل محوطه جریمه با اســـتپ 
توپ و ضربـــه ناگهانـــی دروازه حامد لک را بـــاز کرد. دقیقه 
60 خطـــای چابـــرادزه روی میثـــم تیموری با تشـــخیص داور 
مسابقه پنالتی اعام شـــد، کمک داوران ویدیویی و بررسی 
موقعیت آفســـاید پنالتی مس رفسنجان را رد کردند. دقیقه 
69 محســـن آذربـــاد بـــا  ضربه ســـر شـــیرجه ای پـــاس امید 
لطیفـــی را به گل تبدیـــل کرد. در حالی که بـــازی رو به پایان 
بود، تیـــم میهمان بـــه گل برتری دســـت پیدا کـــرد. دقیقه 
1+90اشـــتباه عجیب هافبک ذوب آهن مهدی شـــریفی را در 
موقعیت تـــک به تـــک قـــرار داد و او با دریبل کردن پارســـا 

جعفری توانســـت اختـــاف را کمتر کند.

مس رفسنجان یک – ذوب آهن 2
پیروزی ربیعی مقابل تیم سابقش

در همان شـــروع بازی و در دقیقه 3 ارسال علی آزادمنش 
به شـــکلی زیبا انجام شـــد و در ادامه با ضربه سر خطرناک 
مهاجمان شـــمس آذر تـــوپ به شـــکلی خطرنـــاک از کنار 
دروازه اخبـــاری بـــه بیـــرون رفت. دقیقـــه 30 نویـــد کومار 
از زاویـــه بســـته قصد گلزنی داشـــت کـــه ضربـــه او با دفع 
ناقص و اشـــتباه اخبـــاری همراه بود. توپ از بین دســـتان 
اخبـــاری رها شـــد و بعد از برخـــورد به تیـــر دروازه با خوش 
شانســـی گل گهری هـــا بـــه گل تبدیل نشـــد. دقیقه 45+2 
ضربـــه ایســـتگاهی از جناح چـــپ روی دروازه شـــمس آذر 
ارســـال شـــد و بعد از عبور از همه به اندونگ رسید و توپ 
او نیـــز به شـــکلی خطرناک به تیـــرک افقـــی دروازه برخورد 
کرد و برگشـــت داده شـــد. در ادامـــه پوریا شـــهرآبادی که 
قصـــد داشـــت ضربه قیچـــی برگـــردان بزنـــد، باعث خطا 
روی صـــورت مدافع حریف شـــد تـــا داور بـــازی را متوقف 
کنـــد. دقیقه 74 میـــاد فخرالدینی قصد داشـــت با ضربه 
قیچـــی برگـــردان گلزنی کنـــد اما تـــوپ درســـت روی پای 
او قـــرار نگرفـــت. در ادامـــه روی تـــوپ برگشـــتی بـــاز هم 
شـــمس آذری ها شـــوتزنی کردنـــد امـــا راه به جایـــی نبرد. 
در آخریـــن ثانیـــه بـــازی روی ارســـال مهـــدی تیکـــدری از 
ســـمت راســـت علی قربانی با ضربه ســـری دقیـــق دروازه 
میزبـــان را بـــاز کرد تا تارتار ســـه امتیـــاز بـــاارزش را با خود 

به ســـیرجان ببرد.

شمس آذر صفر– گل گهر یک
قزوینی ها چند ثانیه کم آوردند

شـــاگردان ســـاکت الهامی روی اولین موقعیت شان دروازه 
تراکتـــور را باز کردند. دقیقه 19 ارســـال کرنر از ســـوی منصور 
باقـــری با ضربه ســـر امیرمحمد هوشـــمند همراه شـــد و در 
میـــان عـــدم حرکـــت بیرانونـــد، دروازه باز شـــد. دقیقه 34 
شـــوت مهـــدی ترابی از پشـــت محوطـــه جریمه به شـــکلی 
خطرنـــاک از کنـــار دروازه به بیرون رفت و گل نشـــد. دقیقه 
42 ارســـال ریـــکاردو آلوز با برخـــورد به مدافعان نســـاجی به 
هاشـــم نژاد رســـید اما ضربه ایـــن بازیکـــن از داخل محوطه 
جریمـــه به بیرون رفـــت. دقیقه 60 پاس دانیال اســـماعیلی 
به شـــکلی خطرناک به محوطه جریمه ارســـال شد اما پولی 
توپ را گرفت. شـــاگردان اسکوچیچ که فشـــار زیادی را روی 
دروازه نســـاجی آورده بودند در دقیقـــه 72 موفق به زدن گل 
تســـاوی شـــدند. پاس امیرحسین حســـین زاده در محوطه 
جریمـــه بـــه ترابی رســـید. شـــوت اول او به مدافع نســـاجی 
برخـــورد کرد اما بـــه صـــورت اتفاقی بـــه ترابی رســـید و او با 
یـــک ضربه پای راســـت دروازه را گشـــود. دقیقه 90 ارســـال از 
ســـمت راســـت با ضربه قیچی برگردان شـــجاع همراه شـــد 
که توپ با اختاف بســـیار کم به بیرون رفـــت. دقیقه 90+4 
تراکتور با ضربه امیرحســـین حســـین زاده از داخل محوطه 
جریمـــه می توانســـت گلزنی کنـــد اما این توپ گل نشـــد. در 
دقیقه 7+90 هاشـــم نژاد اخراج و اســـکوچیچ هـــم به دلیل 

اعتراض هایـــش کارت قرمز گرفت.

نساجی یک – تراکتور یک
نساجی ترمز تراکتور را کشید

ملـــوان بـــازی را بهتر آغاز کـــرد. آنها تا قبل از رســـیدن 
بـــه گل تـــوپ و میـــدان را در اختیـــار داشـــتند. دقیقه 
10موقعیـــت خوبی کـــه عمری برای غندی پور ســـاخت 
ابتدا با بدشانســـی بـــه تیرک خورد و پـــس از آن محمد 
خلیفـــه آن را مهار کـــرد. دقیقه 21 ملـــوان موفق به باز 
کردن دروازه میهمانش شـــد. مهاجـــم مرکزی و جوان 
ملوانی ها روی ارســـال خوب ســـامان تورانیان توانست 
در شـــش قدم، بـــا یک اثرگذاری ســـاده تـــوپ را درون 

دروازه آلومینیـــوم قرار دهد. 
بعـــد از ایـــن گل فشـــار حمـــات اراکی هـــا بیشـــتر و 
در نهایـــت هـــم 12 دقیقـــه بعـــد گل تســـاوی را زدنـــد. 
محمدامیـــن کاظمیـــان روی یـــک ضـــد حمله تـــوپ را 
از بـــالای ســـر حبیـــب فرعباســـی گـــذر داد تـــا نتیجه 
1-1 شـــود. دقیقـــه 39 واکنـــش خـــوب خلیفـــه مانع از 
گلزنـــی غندی پور شـــد و در ریباند هـــم مهاجم ملوان 
توپـــش را بـــه بـــالای دروازه زد. در نیمـــه دوم هـــم بـــا 
تعویض هایـــی که دو مربی انجام دادنـــد، توپی از خط 
دروازه هـــا عبور نکرد. ملوان پـــس از چند هفته ناکامی 
توانســـت بـــا کســـب یـــک امتیاز بـــه شکســـت هایش 
پایـــان دهد. تیم مجتبی حســـینی هـــم همچنان روند 
 خـــودش را حفظ کـــرده و امیـــدوار به نیـــم فصل دوم 

است.

ملوان یک - آلومینیوم اراک یک
یک نیمه کافی بود

و  بیســت  از  چهاردهــم  هفتــه   ،1403/10/7 جمعــه 
چهارمین دوره لیگ برتر، ورزشگاه شهدای شهر قدس، 

ساعت:17:30، تماشاگر: 6 هزار نفر
گل هــای پرســپولیس: علــی علیپــور)53( و عیســی 

آل کثیر)84(
گل خیبر خرم آباد: عارف رستمی)22(

داور: موعود بنیادی فر
 کمک ها: حسین مرادی، دانیال باشنده

اخطــار: فرید امیری، حســین ابرقویــی، مبین دهقان، 
قنبــری  مهــرداد  امامعلــی،  فــراز  حســینی،  احســان 
امیررضــا  آل کثیــر،  عیســی  علیپــور،  علــی  )خیبــر( 

رفیعی)پرسپولیس(
پرســپولیس: امیررضــا رفیعــی، گئورگــی گولســیانی، 
محمدی)46-ایــوب  میــاد  کنعانــی زادگان،  حســین 
العملود(، فرشــاد فرجی، میاد سرلک، سروش رفیعی 
)10+۹0-سعید مهری(، یاسین سلمانی)73-ابوالفضل 
بابایی(، اوستون اورونوف، عیسی آل کثیر)2+۹0-محمد 

خدابنده لو( و علی علیپور
سرمربی: کریم باقری

خیبــر: محمدصــادق نادرپور، احســان حســینی)68-
مسعود محبی(، سینا خادم پور، حمیدرضا طاهرخانی 
)85- حمیدرضــا ضرونــی(، مبیــن دهقــان، حســین 
ابرقویی، عارف رســتمی، مهران احمدی)85-محســن 
سفیدچغایی(، مهرداد قنبری، فرید امیری، محمدطاها 

طباطبایی)77-فراز امامعلی(
سرمربی: سعید دقیقی

پرســپولیس مــدل کریــم باقــری بــا تغییــرات 
هیجان انگیز آماده بازی با خیبر ته جدولی شد اما 
شاید هیچ کدام از پرسپولیسی ها فکر نمی کردند 

به چنین سد محکمی برخورد کنند.

در حالــی کــه دیگــر خبری از گاریــدو روی نیمکت 
ســرخ ها نبود بازیکنانی مثل ریگی، خدابنده لو و 
احمدزاده از ترکیب خارج شدند تا کریم باقری با 
سیستم ظاهراً تهاجمی تر 2-4-4 و با دو مهاجم نوک 

کاسیک، کار را شروع کند.
این تغییر البته حداقل در 15 دقیقه ابتدایی اصاً 
برای پرسپولیس خوش یمن نبود چرا که این تیم 
بشدت تحت تأثیر نمایش درخشان حریفش قرار 

گرفت.
دقیقه 4 بازی بعد از اینکه گولسیانی دروازه تیمش 
را نجات داد، رفیعی شــوت از راه دور حســینی را در 
دو مرحله مهار کرد. دقیقه 9 و در پی فشار مضاعف 
خیبــر شــوت والــی طاهرخانی باز هم بــا واکنش 

امیررضا رفیعی گل نشد.
دو دقیقــه بعد اشــتباه ســرلک موقعیــت دیگری 
بــرای میهمان ایجاد کرد اما شــوت نهایی بازیکن 
خیبر ضعیف بود. دقیقه 12 هم موقعیت دیگری 
نصیب خیبر شــد اما ضربه نهایی دقت و شــدت 

لازم را نداشت.
دقیقه 15 بالاخره پرسپولیس با حرکت اورونوف از 
فشار بیرون آمد اما پاس به جلوی او ضعیف بود. دو 
دقیقه بعد باز هم اورنوف می توانست پرسپولیس 
را صاحــب موقعیــت گل کند اما او نه به دو مهاجم 
تیمش پاس داد نه به خاطر لیز خوردن توانســت 

ضربه خوبی بزند.
بــا رو آمــدن پرســپولیس، این تیــم در دقیقه 18 با 
حرکت جذاب یاســین سلمانی و شوت پای چپ 

او تا آســتانه گل پیش رفت که این بار بدشانســی 
سراغ آنها آمد.

بهتریــن موقعیت پرســپولیس برای گلزنــی را اما 
علیپــور از دســت داد کــه در موقعیتــی تک به تک 
از پــس نادرپــور دروازه بان خیبــر برنیامد و توپ را 

به سینه او کوبید.
با از دست رفتن موقعیت های پرسپولیس، خیبر 
یک بار دیگر بالا آمد و در دقیقه 22 با یک حرکت 
ترکیبی موفق از جناح چپ سرخ ها و ارسال مهران 
احمدی و ســپس ضربه ســر نهایی عارف رستمی 
دروازه میزبان باز شــد تا بخش سبزرنگ ورزشگاه 

شهرقدس به وجد بیاید.
بعــد از این گل بازی به شــکل عجیبــی افت کرد تا 
دقیقــه 40 که علیپور موقعیت دیگری را از دســت 

داد و باز هم نادرپور توپ را مهار کرد.
در وقت های تلف شــده نیز خیبر موقعیت خوب 
دیگری داشــت کــه ضربه نهایی بازیکــن این تیم 
بی دقــت بــود تا پرســپولیس با کریــم باقری هم 

حداقل در نیمه نخست بازنده باشد.
باقری در نیمه دوم دفاع چپ تیمش را تغییر داد 
تا حمات خیبر از آن جناح را مهار کند اما باز هم 
خیبر تهاجمی شــروع کرد و با دو ارسال خطرناک 

خودی نشان داد.
دقیقــه 49 پرســپولیس صاحــب اولین موقعیت 
جدی گلزنی شــد اما علیپور قدردان پاس عملود 

نبود و توپ را به فضای بالای دروازه زد.
خیبر که نمی خواست کوتاه بیاید دو دقیقه بعد با 
شــوت موقعیت دیگری ایجاد کرد و این بار شــوت 
والی خادم پور بیرون رفت. در جواب این حرکت 
اورونــوف تــوپ را پیش انداخــت و حرکت کرد اما 

دروازه بان خیبر او را ناکام گذاشت.

پرســپولیس بالاخــره در دقیقه 53 با پاس عمقی 
رفیعی، فرار علیپور و ضربه نهایی او به گل مساوی 
دست یافت تا به کامبک امیدوار باشد. یک دقیقه 
بعد همکاری عیسی و علیپور هم می توانست گل 
دیگــری برای ســرخ ها به دنبال داشــته باشــد که 
نادرپور باز هم موفق بود. در ادامه بازی بسکتبالی 
دو تیم خیبر تنها دو دقیقه بعد از گل سرخ ها یک 
شانس عالی گلزنی داشت اما خادم پور در شرایطی 
که مدافعان سرخ تسلیم شده بودند ضربه دقیقی 

به توپ نزد.
بعــد از ایــن بــازی افت کــرد و خطاهــا، اخطارها و 

تغییرات ریتم بازی را انداخت.
دقیقــه 78 کار ترکیبی ســرخ ها می توانســت گل 
دوم را بــه همــراه داشــته باشــد امــا مدافــع خیبر 
خوش شانس بود که یک گل به خودی به نامش 

ثبت نشد.
دقیقه 82 هم علیپور توپ را با سر برای آل کثیر مهیا 
کرد که نادرپور به شکل جالبی این توپ را هم دفع 
کرد و گل نخورد تا اینکه دقیقه 84 با فرار و پاس به 
جلــوی اورونــوف، آل کثیــر دروازه او را باز کرد و هم 

خودش هم تیمش به لیگ کامبک زدند.
بعد از موقعیتی که رفیعی در دقیقه 87 از میهمان 
گرفــت و دروازه اش را نجــات داد پرســپولیس در 
وقت های تلف شده با پاس اورونوف و ضربه نهایی 
علیپور به گل سوم رسید اما داور با بررسی صحنه 

این گل را مردود اعام کرد.
در حالی که داور بازی یازده دقیقه وقت تلف شده 
محاسبه کرد خیبر برای رسیدن به گل مساوی فشار 
آورد اما به نتیجه نرســید تا پرســپولیس بعد از سه 
هفته ناکامی با کریم باقری سه امتیاز مهم و حیاتی 

را دشت کند.

مهاجمان پرسپولیس با گلزنی آشتی کردند
جدول لیگ برترکامبک به سبک کریم
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ــان محرومیت رئیس  ــ ــیون فوتبال زمان پای ــ  کمیته اخلاق فدراس
ــیون فوتبال را اعلام کرد. ــ سابق فدراس

ــه  ــ ــم ب ــ ــل حک ــ ــی قب ــ ــال مدت ــ ــیون فوتب ــ ــلاق فدراس ــ ــه اخ ــ  کمیت
ــابق  ــ ــهاب عزیزی خادم ، رئیس س ــ ــاله مجدد ش ــ محکومیت ۲ س
ــائلی درباره  ــ ــر مس ــ ــای اخی ــ ــه در روزه ــ ــال داد ک ــ ــیون فوتب ــ فدراس

ــد.  ــ ــم مطرح ش ــ ــدن این حک ــ ــته ش ــ شکس
ــرد: با  ــ ــال اعلام ک ــ ــیون فوتب ــ ــه اخلاق فدراس ــ ــال کمیت ــ با این ح
ــیون  ــ ــتیناف فدراس ــ ــادره از کمیته اخلاق و اس ــ ــه آرای ص ــ توجه ب
ــات رئیس  ــ ــه تخلف ــ ــع ب ــ ــران راج ــ ــلامی ای ــ ــوری اس ــ ــال جمه ــ فوتب
ــهاب الدین عزیزی خادم در تاریخ  ــ ــیون فوتبال ش ــ ــابق فدراس ــ س
ــماره ۵۸۰ ح ۱۴۰۱۰۲۲۵، کمیته  ــ ۱۴۰۱/۰۲/۲۵، به موجب دادنامه ش
ــرده به  ــ ــر محکومیت نامب ــ ــی ب ــ ــال مبن ــ ــیون فوتب ــ ــلاق فدراس ــ اخ
ــوزه فوتبال،  ــ ــوع فعالیت در ح ــ ــال محرومیت از هر ن ــ مدت دو س
ــاحلی و نیز پرداخت مبلغ یک میلیارد ریال  ــ ــال و فوتبال س ــ فوتس
ــن رأی اعتراض  ــ ــود. عزیزی خادم به ای ــ ــزای نقدی صادر می ش ــ ج
ــیون به موجب دادنامه شماره  ــ ــتیناف فدراس ــ می کند و کمیته اس
ــزای نقدی را به  ــ ــن تأیید رأی صرفاً ج ــ ــورخ ۱۴۰۱/۰۳/۰۵، ضم ــ ۴۲ م
ــن محرومیت  ــ ــد. بنابرای ــ ــال کاهش می ده ــ ــغ ۵۰۰ میلیون ری ــ مبل
ــه اخلاق یعنی  ــ ــدور رأی کمیت ــ ــادم از تاریخ ص ــ ــی عزیزی خ ــ قانون
ــخ  ۱۴۰۳/۰۲/۲۵ادامه می یابد.  ــ ــود و تا تاری ــ  ۱۴۰۱/۰۲/۲۵آغاز می ش
ــن و مقررات  ــ ــادم بر خلاف قوانی ــ ــا که عزیزی خ ــ ــاً و از آنج ــ متعاقب
ــوع فوتبالی و به  ــ ــیون فوتبال مبادرت به طرح موض ــ فیفا و فدراس
ــخص ابطال تصمیمات مورخ  ۱۴۰۱/۰۳/۱۰مجمع عمومی  ــ طور مش
ــتری می نماید، لذا پرونده  ــ ــیون فوتبال، در محاکم دادگس ــ فدراس
ــه پس از  ــ ــود ک ــ ــه وی در کمیته اخلاق مطرح می ش ــ ــری علی ــ دیگ
ــماره  ــ ــدور رأی غیابی کمیته اخلاق به ش ــ ــیدگی منتهی به ص ــ رس
ــر محرومیت دو  ــ ــی ب ــ ــورخ ۱۴۰۲/۰۱/۲۸، مبن ــ ۶۳۴ ح ۱۴۰۲۰۱۲۸ م
ــال و فوتبال  ــ ــاله وی از هرگونه فعالیت در حوزه فوتبال، فوتس ــ س

ــاحلی می شود. ــ س
ــهاب الدین  ــ ــورد واخواهی ش ــ ــخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۶، م ــ ــن رأی در تاری ــ ای
ــوع، کمیته  ــ ــی موض ــ ــرد و پس از بررس ــ ــادم قرار می گی ــ عزیزی خ
ــماره ۷۱۶ ح ۱۴۰۳۰۵۲۸ مورخ  ــ ــه ش ــ ــب دادنام ــ ــه موج ــ ــلاق ب ــ اخ
ــدت محرومیت  ــ ــی م ــ ــه قبل ــ ــد دادنام ــ ــن تأیی ــ ۱۴۰۳/۰۵/۲۸، ضم
ــال و  ــ ــال به یک س ــ ــه اظهارات وی از دو س ــ ــا تو جه ب ــ ــرده را ب ــ نامب
ــل اعتراض در  ــ ــن رأی قاب ــ ــه البته ای ــ ــاه کاهش می دهد ک ــ چهار م

ــد.  ــ ــیون فوتبال، می باش ــ ــتیناف فدراس ــ کمیته اس
ــر نامبرده،  ــ ــدت محرومیت اخی ــ ــن و مقررات م ــ ــتند به قوانی ــ مس
ــود. به بیان  ــ ــت قبلی وی آغاز می ش ــ ــس از پایان مدت محرومی ــ پ
ــخ  ۱۴۰۳/۰۲/۲۵خاتمه  ــ ــی در تاری ــ ــت قبل ــ ــدت محرومی ــ دیگر، م
ــروع  ــ ــخ ش ــ ــان تاری ــ ــد از هم ــ ــت جدی ــ ــدت محرومی ــ ــد و م ــ می یاب
ــن اوصاف،  ــ ــد. با ای ــ ــخ  ۱۴۰۴/۰۶/۲۵ادامه می یاب ــ ــا تاری ــ ــده و ت ــ ش
ــت که  ــ ــد این اس ــ ــن می تواند مبنا باش ــ ــوان قدر متیق ــ آنچه به عن
ــادم در تاریخ  ــ ــزی خ ــ ــهاب الدین عزی ــ ــدت محرومیت آقای ش ــ م

ــه می یابد. ــ  ۱۴۰۴/۰۶/۲۵خاتم

کمیته اخلاق آب پاکی را روی دست رقیب تاج ریخت

 عزیزی خادم مجوز شرکت 
در انتخابات را ندارد

خبر و مصاحبه

ستارگان جوان زیر نظر کادر عبدی
تیم ملـــی فوتبـــال جوانـــان ایـــران در حالی خـــود را 
بـــرای حضـــور در رقابت های جـــام ملت هـــای زیر ۲۰ 
ســـال آســـیا آماده می کند که اکثر بازیکنـــان در لیگ 
برتـــر حضـــور دارنـــد. از این رو حســـین عبـــدی برای 
نظـــارت و ارزیابـــی هرچه بیشـــتر عملکـــرد بازیکنان 
جـــوان لیـــگ برتـــر برنامه ریـــزی لازم برای تماشـــای 
بازی هـــای هفتـــه چهاردهم لیـــگ برتر ایـــران انجام 
داد. ســـرمربی تیـــم ملـــی جوانـــان ایران بـــه همراه 
ســـعید گنجـــی مدیر تیـــم و رضا حاج اســـبویی مربی 
دروازه بان هـــا بـــه قزویـــن رفتند تـــا از نزدیک شـــاهد 
بازی شـــمس آذر قزوین و گل گهر ســـیرجان باشـــند. 
همچنیـــن مســـعود مقیم و حســـین غیاثی ندوشـــن 
مربیـــان تیـــم ملـــی جوانـــان کشـــورمان نیـــز بـــازی 
پرســـپولیس و خیبر خرم آباد را در ورزشـــگاه شهدای 
شـــهر قـــدس از نزدیک تماشـــا کردنـــد. فیلـــم تمام 
بازی هـــای لیـــگ برتـــر همچـــون گذشـــته در اختیار 
عبدی قـــرار داده خواهد شـــد تا همراه با دســـتیاران 
خود به ارزیابـــی عملکرد بازیکنان تیـــم ملی جوانان 
ایـــران در رقابت هـــای باشـــگاهی و ادامه شناســـایی 
اســـتعدادهای زیر ۲۰ سال کشـــور بپردازند. تیم ملی 
فوتبال جوانـــان ایران در گروه C جـــام ملت های زیر 
 ۲۰ ســـال آسیا با اندونزی، ازبکســـتان و یمن همگروه 

است.

اتمام اردوی تیم ملی فوتبال ساحلی

روز پنجشـــنبه چهارمین اردوی تیم ملی فوتبال ساحلی 
در بوشـــهر پایـــان یافت. صبح امـــروز ملی پوشـــان در 
آخریـــن تمرین خـــود بـــازی درون تیمی انجـــام دادند 
که بـــا نتیجه  ۶ بر ۵ به ســـود تیـــم آبی به پایان رســـید. 
تیـــم ملی فوتبال ســـاحلی ایران خود را بـــرای حضور در 
مســـابقات قهرمانی آســـیا و صعود به جام جهانی ۲۰۲۵ 
آمـــاده می کند. ایـــران در این مســـابقات بـــه ترتیب به 
مصاف اندونـــزی، افغانســـتان و امـــارات خواهد رفت. 
تیم هـــای ملی عمـــان، امـــارات و ژاپن حریفـــان اصلی 
ایـــران در مســـیر کســـب عنـــوان قهرمانی هســـتند. در 
صورتـــی کـــه عمـــان، ژاپـــن و ایـــران در گروه خـــود اول 
شـــوند، تیم ملی فوتبال ســـاحلی کشـــورمان تـــا دیدار 
فینـــال در مراحـــل حذفـــی بـــا ایـــن ســـه تیـــم روبه رو 

نخواهد شـــد.

دلجویی باشگاه فولاد از بوژوویچ
یحیی گل محمدی روز گذشـــته پس از تســـاوی بدون 
گل فولاد در ورزشـــگاه غدیـــر اهواز مقابل شـــاگردان 
میـــودراگ بوژوویـــچ بـــه عملکـــرد خـــوب اســـتقلال 
خوزســـتان در دیدارهـــای خانگـــی اشـــاره داشـــت 
و عنـــوان کـــرد: »شـــرایط بـــازی در ایـــن اســـتادیوم 
و چمـــن ســـخت اســـت و خیلـــی از تیم هـــا اینجـــا 
امتیـــازات زیـــادی از دســـت دادنـــد و از ســـوی دیگر 
۸۰-۷۰ درصـــد امتیـــازات اســـتقلال خوزســـتان در 
زمیـــن خـــودش به دســـت آمـــده و آنها تیـــم دونده، 
بـــازی  می توانســـتند  کـــه  بودنـــد  فنـــی  و   خـــوب 

را ببرند.«
امـــا انتقال این اظهـــارات گل محمدی بـــه بوژوویچ در 
کنفرانـــس خبری کـــه ظاهراً به شـــکل دیگـــری گفته 
شـــده بود، با واکنش ســـرمربی اســـتقلال خوزستان 
همـــراه شـــد و او یـــادآور شـــد کـــه همـــه تیم هـــا باید 
شایســـتگی خـــود را در هـــر زمینـــی نشـــان بدهنـــد. 
باشـــگاه فولاد خوزســـتان نیز پس از این اتفاق نسبت 
به اظهـــارات مطـــرح شـــده توســـط دو ســـرمربی در 
کنفرانس خبری واکنش نشـــان داده و در اطلاعیه ای 

عنـــوان کرده:
»ســـرمربی محتـــرم تیم فـــولاد پـــس از بـــازی مقابل 
استقلال خوزســـتان در بخشـــی از صحبت های خود 
به شـــرایط چمن ورزشگاه غدیر اشـــاره کرد که به نظر 
می رســـد باعث دلخوری ســـرمربی محترم اســـتقلال 
خوزســـتان شـــده اســـت. باید اشـــاره داشـــته باشیم 
کـــه ســـرمربی فـــولاد در صحبت هـــای خـــود بارها به 
شایســـتگی تیم میزبان اشـــاره کرده و به هیچ عنوان 
نحـــوه بازی تیـــم حریـــف را زیر ســـؤال نبرده اســـت. 
همانگونه که ویدیوی صحبت های ســـرمربی فولاد در 
رســـانه ها پخش شده اســـت، کاملاً مشخص است که 
منظـــور آقای گل محمـــدی به نوع بـــازی خوب حریف 
در زمیـــن اختصاصی خودشـــان اســـت کـــه تعریف و 

تمجید ســـرمربی فولاد را  در بر داشـــت.«

تداوم صدرنشینی گیتی پسند در 
لیگ فوتسال

روز دوم از هفته شـــانزدهم لیگ برتر فوتســـال جمعه 
بـــا انجام ۴ دیدار در شـــهرهای مختلف از ســـاعت ۱۶ 
برگـــزار شـــد. در یکـــی از بازی های امروز گیتی پســـند 
اصفهان صدرنشـــین لیـــگ میزبان کلینیـــگ ایرانیان 
بود. شـــاگردان کشـــاورز که از ابتدای شـــروع لیگ به 
دنبال تکرار قهرمانی هســـتند، بازی خـــود را هجومی 
آغـــاز کردند و در پایان توانســـتند این تیـــم را با نتیجه 
۴ بـــر ۲ شکســـت دهنـــد و بـــا ۷۳ امتیـــاز همچنـــان 

صدرنشـــین لیگ باشند.
نتایـــج کامـــل بازی هـــای جمعه به این شـــرح اســـت: 
فـــولاد زرند ایرانیـــان ۳ - گهر زمین ســـیرجان ۵، گیتی 
پســـند ۴ - کلینیـــک ایرانیـــان ۲، ســـفیر گفتمـــان ۲ - 
شـــهرداری ساوه ۲، سن ایچ ساوه ۴ - فرش آرا مشهد ۳
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رئیس فدراســـیون فوتبـــال در تازه ترین 
اظهارنظـــر خود ادعا کرده کنفدراســـیون 
فوتبال آسیا مشـــکلی با میزبانی تیم های 
ایرانـــی در مســـابقات بین المللی ندارد و 
چنانچـــه فیفـــا با ایـــن مســـأله موافقت 
کنـــد نماینـــدگان ایـــران در ســـطح ملی 
و باشـــگاهی می تواننـــد دوبـــاره از امتیاز 

میزبانی خـــود بهره مند شـــوند.
اقنـــاع مخاطبـــان  بـــرای  تـــاج  مهـــدی 
فوتبالـــی، گریـــزی بـــه دوســـتی خـــود با 
در  و  می زنـــد  فیفـــا  رئیـــس  اینفانتینـــو 
این بـــاره می گویـــد: »شـــرایط میزبانی ما 
باید از ســـوی شـــرکت مـــورد تأییـــد فیفا 
بررســـی شـــود و چنانچه مشـــکلی وجود 
نداشـــته باشـــد فیفا نیز با ایـــن موضوع 
موافقـــت خواهد کـــرد، البتـــه اینفانتینو 
بزودی بـــه ایران ســـفر خواهد کـــرد تا با 
رئیس جمهـــور و وزیـــر ورزش و جوانان 
ملاقـــات کند. او بـــه من پیغـــام داده که 

بـــزودی راهی تهـــران خواهم شـــد.«
امـــا برخـــلاف خوشـــبینی مهـــدی تاج، 
معتقدنـــد  منتقـــدان  و  صاحبنظـــران 
مصاحبه اخیر رئیس فدراســـیون فوتبال 
صرفـــاً یک شـــوی رســـانه ای در آســـتانه 
انتخابـــات فدراســـیون فوتبـــال اســـت 
چون اگر کنفدراســـیون فوتبال آســـیا به 
جمع بنـــدی لازم در خصـــوص بازگشـــت 
میزبانی نماینـــدگان ایران دســـت یافته 
بـــود، بـــدون شـــک آنهـــا در رفتـــار خود 
تجدیدنظـــر می کردنـــد امـــا تا بـــه امروز 
هیـــچ نشـــانه ای از ســـوی آنهـــا مبنی بر 
لغو تصمیم ســـختگیرانه ســـلب میزبانی 

تیم هـــای ایرانی هـــا دیـــده نمی شـــود.
صاحبنظران و کارشناسان معتقدند تنها 
در صورتـــی می تـــوان ادعای مهـــدی تاج 
در این بـــاره را بـــاور کرد که آقـــای رئیس 
بـــا ارائه مســـتندات کافی ادعـــای خود را 
اثبات کنـــد و در غیر این صـــورت فرضیه 

شـــوی رســـانه ای او در آســـتانه انتخابات 
یازدهـــم اســـفندماه تقویـــت می شـــود. 
ابهـــام دیگری کـــه تاج باید دربـــاره آن به 
وضوح شفاف ســـازی کند، این اســـت که 
او و بدنه مدیریتی فدراســـیون فوتبال تا 
به امروز بجز نوشـــتن یـــک نامه معمولی 
چـــه اقداماتی در جهت دفـــاع از حقوق 
فوتبـــال ایران انجـــام داده اند که تصمیم 
ظالمانـــه فیفا و AFC علیـــه فوتبال ایران 

شود؟! لغو 
مانور تبلیغاتی رئیس فدراسیون فوتبال 
در رفاقـــت بـــا اینفانتینـــو چه دســـتاورد 
ویـــژه ای بـــرای فوتبـــال ایران بـــه ارمغان 
آورده است؟ دســـتاورد سفر قریب الوقوع 
مرد شـــماره یک فیفا به تهران چیســـت؟ 
کالبدشـــکافی اظهارات مهدی تاج درباره 
ماجـــرای میزبانی تیم های ایرانی نشـــان 
می دهـــد تصمیم گیـــری در خصوص این 

پرونـــده بـــر عهده یـــک شـــرکت امنیتی 
اســـت کـــه طـــرف قـــرارداد فیفا اســـت، 
پـــس این احتمـــال وجـــود دارد علی رغم 
و  آســـیا  وعـــده کنفدراســـیون فوتبـــال 
موافقـــت احتمالـــی اینفانتینـــو مجـــدداً 
همان تصمیم قبل تأیید شـــود و فوتبال 
ایـــران همچنـــان از حقـــوق اولیـــه خود 
محروم بمانـــد، آنگاه مهدی تـــاج دوباره 
بحث کارشـــکنی جریان هـــای ضدایرانی 
را بـــه میـــان بکشـــد تـــا ناکامی خـــود در 
ایـــن ماجـــرا را از نـــگاه منتقـــدان پنهان 
کنـــد. دقیقـــاً همـــان رفتـــاری کـــه او در 
قبـــال آزادســـازی پول هـــای بلوکه شـــده 
ایـــران در فیفـــا و AFC مرتکـــب شـــد و 
علی رغـــم وعده های رنگارنـــگ انتخاباتی 
خـــود کـــه در زمـــان برگـــزاری انتخاباتی 
از  پـــس  تحویـــل جامعـــه فوتبـــال داد، 
تکیـــه زدن به کرســـی ریاســـت رفته رفته 

آنهـــا را از یـــاد برد تـــا این حقیقـــت برملا 
شـــود که او همیشه در آســـتانه برگزاری 
انتخابات فدراســـیون فوتبال کلکسیونی 
از وعده های پرطمطـــراق را قطار می کند 
تـــا آرای خاکســـتری را در ســـبد رأی خود 
قرار دهد امـــا پس از انتخابـــات، به کلی 

همه چیـــز را از یـــاد می برد!
مهـــدی تاج در آســـتانه انتخابات یازدهم 
تاکتیـــک  همـــان  دوبـــاره  اســـفندماه، 
قدیمـــی را رو کـــرده تـــا برای چهارســـال 
بـــه عنـــوان رئیـــس فدراســـیون  دیگـــر 
فوتبـــال ســـکان هدایت پول ســـاز ترین 
فدراســـیون ورزشـــی کشـــور را در دست 
غ از اینکه توجهی به اتمســـفر  گیـــرد، فار
فعلـــی فوتبـــال ایـــران داشـــته باشـــد و 
توجهـــی به صدای مخالفـــان کند، چون 
او می خواهـــد بـــه هـــر قیمتـــی صندلـــی 

ریاســـت را حفـــظ کند.

وعده فروشی تکراری رئیس در آستانه انتخابات دوباره کلید خورد

پروژه جدید به کارگردانی تاج!
گزارش یک

سینا حسینی
روزنامه نگار

ایرادهای زیرساختی با وجود صدور مجوز حرفه ای حل نشده است

 مشکلات اساسی برای ورود بانوان 
به بعضی ورزشگاه ها

ــال چند روز  ــ ــیون فوتب ــ ــس فدراس ــ ــدی تاج رئی ــ مه
ــگاه های معدودی  ــ ــط ورزش ــ ــد فق ــ ــش مدعی ش ــ پی
ــدارد.  ــ ن را  ــاگران زن  ــ از تماش ــی  ــ ــکان میزبان ــ  ام
ــوع افتاده  ــ ــاد این موض ــ ــی دیر ی ــ ــه تاج کم ــ البته ک
ــته  ــ ــه از رقابت های لیگ برتر گذش ــ چرا که ۱۴ هفت
ــی  ــ ــل باق ــ ــان نیم فص ــ ــه پای ــ ــه ب ــ ــک هفت ــ ــا ی ــ و تنه
ــوز حرفه ای  ــ ــه مج ــ ــرایطی ک ــ ــت. در ش ــ ــده اس ــ مان
ــروع  ــ ــل از ش ــ ــر قب ــ ــگ برت ــ ــگاه های لی ــ ــرای باش ــ ب
ــت،  ــ ــده اس ــ ــادر ش ــ ــارم ص ــ ــت و چه ــ ــل بیس ــ  فص
ــت  ــ ــه با گذش ــ ــت ک ــ ــاً چیس ــ ــتان دقیق ــ ــس داس ــ پ
ــدادی  ــ ــوز درب تع ــ ــاری هن ــ ــگ ج ــ ــه از لی ــ ۱۴ هفت
ــه  ــ ب ــد  ــ ــوان علاقه من ــ بان ــه روی  ــ ب ــگاه ها  ــ از ورزش
ــل  ــ ــا ح ــ ــه ب ــ ــی ک ــ ــت. از آنجای ــ ــته اس ــ ــال بس ــ فوتب
ــگاه ها،  ــ ــی ورود زنان به ورزش ــ ــه چندمجهول ــ معادل
ــویق تیم  ــ ــردان حق تش ــ ــل م ــ ــوان هم مث ــ ــالا بان ــ ح
ــگاه ها  ــ ــوز بعضی ورز ش ــ ــد، هن ــ ــان را دارن ــ محبوبش
ــکلاتی از  ــ ــر مش ــ ــه خاط ــ ــهر ب ــ ــی قائمش ــ ــل وطن ــ مث
ــای ورودی و خروجی  ــ ــت گیت ه ــ ــل محدودی ــ قبی
ــزرگ را  ــ ــای ب ــ ــان در بازی ه ــ ــه زن ــ ــور ب ــ ــازه حض ــ اج
ــیف الله پور  ــ ــرایطی ایزد س ــ ــد. در چنین ش ــ نمی ده
ــر  ــ ــاجی منک ــ ــگاه نس ــ باش ــره  ــ ــأت مدی ــ ــو هی ــ عض
ــتادیوم وطنی  ــ ــه اس ــ ــرای ورود زنان ب ــ ــکلات ب ــ مش
ــکلی برای  ــ ــه: »هیچ مش ــ ــاره گفت ــ ــده و در این ب ــ ش
ــم و اتفاقاً  ــ ــگاه وطنی نداری ــ ــور بانوان در ورزش ــ حض

ــان اجازه  ــ ــه به زن ــ ــی بودیم ک ــ ــزو اولین تیم های ــ ج
ــط در ۴ بازی  ــ ــگاه را دادیم. ما فق ــ ــور در ورزش ــ حض
ــتقلال،  ــ ــپولیس، اس ــ ــل تیم های پرس ــ ــزرگ مقاب ــ ب
ــه خانم ها را  ــ ــور ب ــ ــور اجازه حض ــ ــپاهان و تراکت ــ س
ــواداران  ــ ــور پرتعداد ه ــ ــش هم حض ــ ــم. دلیل ــ ندادی
ــت  ــ ــادن امنی ــ ــر افت ــ ــه خط ــ ــان و ب ــ ــای میهم ــ تیم ه
ــیتی در  ــ ــث جنس ــ ــلاً بح ــ ــه اص ــ ــت وگرن ــ ــان اس ــ زن
ــن ۴ بازی،  ــ ــر از ای ــ ــه غی ــ ــه ب ــ ــت چرا ک ــ ــان نیس ــ می
ــور در وطنی  ــ ــابقات اجازه حض ــ ــان در دیگر مس ــ  زن

را داشتند.«
ــاجی  ــ ــای نس ــ ــت بازی ه ــ ــه جذابی ــ ــرایطی ک ــ در ش
ــردد،  ــ ــم برمی گ ــ ــن ۴ تی ــ ــا ای ــ ــل ب ــ ــه تقاب ــ ــاً ب ــ اتفاق
ــگاه  ــ ورزش ــئولان  ــ مس و  ــدران  ــ مازن ــتانداری  ــ اس
ــری در این باره  ــ ــریع تر فک ــ ــه س ــ ــد هرچ ــ ــی بای ــ وطن
ــی خود  ــ ــهری از حق طبیع ــ ــان قائمش ــ ــا زن ــ ــد ت ــ کنن
ــزرگ  ــ ــای ب ــ ــد در بازی ه ــ ــده و بتوانن ــ ــروم نش ــ مح
ــکوه تر  ــ ــان باش ــ ــی را با حضورش ــ ــگاه وطن ــ  هم ورزش

کنند. 
ــری از صحبت هایش  ــ ــیف الله پور در بخش دیگ ــ س
ــاتی  ــ ــاره کرد و گفت: »باید جلس ــ به این موضوع اش
ــرای فراهم  ــ ــب ب ــ ــم و یک راهکار مناس ــ ــزار کنی ــ برگ
ــزرگ و  ــ ــان در بازی های ب ــ ــور زن ــ ــتر حض ــ کردن بس
ــت  ــ ــگاه وطنی قدیمی اس ــ پرتعداد پیدا کنیم. ورزش
ــدودی دارد که همین  ــ ــای مح ــ ــفانه درب ه ــ و متأس
ــم در ادامه  ــ ــلاش می کنی ــ ــخت می کند. ت ــ کار را س
ــان بتوانند در  ــ ــا زن ــ ــرف کنیم ت ــ ــل را برط ــ این معض
ــالا امیدواریم  ــ ــی بیایند.« ح ــ ــا به وطن ــ همه بازی ه
ــئولان سایر  ــ ــئولان مازندرانی بلکه مس ــ نه فقط مس
ــند تا هرچه  ــ ــته باش ــ ــتان ها هم تمهیداتی داش ــ اس
ــه روی زنان باز  ــ ــگاه ها ب ــ ــریعتر درب تمامی ورزش ــ  س

شود.

سوژه

 فائزه زمانی
خبرنگار

در دیدار با رئیس کل 
دادگستری مازندران

رئیس فدراسیون 
پیگیر ورود بانوان 

به ورزشگاه ها

بـــا  تـــاج  مهـــدی  جمعـــه  صبـــح 
همراهـــی رحیـــم درزی خلـــردی 
رئیـــس هیـــأت فوتبـــال مازندران، 
طهمـــورث حیـــدری عضـــو هیأت 
 ، ل تبـــا فو ن  ســـیو ا ر فد ئیســـه  ر
مسعود اردشـــیر، عضو فدراسیون 
فوتبـــال، با عبـــاس پوریانی رئیس 
کل دادگســـتری اســـتان مازندران 
دیـــدار کردند. حضـــور بانـــوان در 
ورزشـــگاه وطنی قائمشـــهر، یکی از 
موضوعات اصلی این جلســـه بود. 
مهدی تاج در این خصوص گفت: 
»یکـــی از مـــوارد همراهی دســـتگاه 
قضا با خانـــواده فوتبـــال، موضوع 
ورود بانـــوان گرامی به ورزشـــگاه ها 
بوده که نهایت همکاری را از سوی 
دســـتگاه قضـــا شـــاهد بوده ایـــم. 
در برخی اســـتان ها هنوز مشـــکل 
کـــه  دارد  وجـــود  بانـــوان  ورود 
بـــا همراهـــی مســـئولین اســـتانی 
 پیگیر ورود بانـــوان خواهیم بود تا 
شـــاهد حضورشـــان در ورزشگاه ها 
باشـــیم. امیدواریم بـــا کمک همه 
و  مازنـــدران  اســـتان  مســـئولین 
ایجاد زیرســـاخت مناسب، بانوان 
مازندرانـــی در تمامـــی دیدارهـــای 
فوتبالـــی حضور داشـــته باشـــند.«

رئیـــس کل دادگســـتری مازندران 
نیـــز در این دیدار نقـــش ورزش در 
جامعـــه را مهم و ارزشـــمند عنوان 
و تأکیـــد کـــرد: »توجـــه و پرداختن 
جوانـــان به امـــر ورزش، در کاهش 
جرائـــم و تخلفـــات بســـیار مؤثـــر 
اســـت. دادگســـتری مازنـــدران در 
این راســـتا به مباحث مهم استان 
از جملـــه حقوق عامـــه ورود کرده 
اســـت.« رئیـــس کل دادگســـتری 
لـــزوم  بـــر  همچنیـــن  مازنـــدران 
ایجـــاد فضـــای فرهنگی مناســـب 
در اســـتادیوم ها و اماکن ورزشـــی 

تأکیـــد کرد.

ــیون فوتبال  ــ ــلام قبلی کنفدراس ــ ــا توجه به اع ــ ب
ــن  ــ ــم دی آخری ــ AFC، روز نه ــایت  ــ ــیا و س ــ آس
ــاره کهن برای  ــ ــگاه های حاضر در ق ــ فرصت باش
ــابقات  ــ ــور در مس ــ ــوز حرفه ای حض ــ ــب مج ــ کس
ــود و در حال  ــ ــل خواهد ب ــ ــی این فص ــ بین الملل
ــور در خصوص  ــ ــرایط باشگاه های کش ــ حاضر ش
در  ــت.  ــ اس ــف  ــ بلاتکلی ــوز  ــ مج ــن  ــ ای ــدور  ــ ص
ــیون  ــ ــی فدراس ــ ــای اخیر، کارگاه آموزش ــ هفته ه
ــگاه  ــ ــب مجوز حرفه ای در باش ــ فوتبال برای کس
ــدور مجوز  ــ ــد و ص ــ ــیرجان برگزار ش ــ گل گهر س
ــه روز  ــ ــی از موضوعات مهم جلس ــ ــه ای، یک ــ حرف
ــگاه پرسپولیس  ــ ــنبه هیأت مدیره باش ــ چهارش
ــا این حال هنوز  ــ ــر ورزش و جوانان بود. ب ــ با وزی
ــور برای کسب مجوز  ــ ــگاه های کش ــ وضعیت باش
ــیا  ــ ــیون فوتبال آس ــ ــوی کنفدراس ــ حرفه ای از س
ــت که در  ــ ــت. این در حالی اس ــ ــخص اس ــ نامش
ــگاه های ایران برای  ــ پایان روز ۹ دی، فرصت باش
ــید. ــ ــب مجوز حرفه ای به پایان خواهد رس ــ کس

ــدور مجوز  ــ ــه ص ــ ــه کمیت ــ ــه تأییدی ــ ــه ب ــ ــا توج ــ ب
ــیون فوتبال در روز ۲۵ خرداد  ــ باشگاهی فدراس
ــتقلال،  ــ ــگاه ایرانی یعنی اس ــ ــت باش ــ ۱۴۰۳، هف
ــپاهان، تراکتور، گل گهر، فولاد  ــ پرسپولیس، س
ــوز  ــ ــب مج ــ ــه کس ــ ــق ب ــ ــوم اراک موف ــ و آلومینی
ــده بودند  ــ ــرای فصل ۲۰۲۵-۲۰۲۴ ش ــ حرفه ای ب
ــتند  ــ ــر، نتوانس ــ ــری دیگ ــ ــگ برت ــ ــگاه لی ــ و ۹ باش
ــیون فوتبال  ــ ــوی کنفدراس ــ مجوز حرفه ای از س
ــت که  ــ ــن در حالی اس ــ ــیا دریافت کنند. ای ــ آس
ــگاه های حاضر در  ــ ــیون فوتبال، به باش ــ فدراس

ــه برای  ــ ــد کرده ک ــ ــگ یک تأکی ــ ــر و لی ــ لیگ برت
ــی،  ــ ــابقات بین الملل ــ ــدن از مس ــ ــروم نش ــ مح
ــیون فوتبال  ــ ــه ای  کنفدراس ــ ــوز حرف ــ ــد مج ــ بای
ــی فوتبال  ــ ــرایط فعل ــ ــیا را دریافت کنند و ش ــ آس
ــد.  ــ ــه نظر نمی رس ــ ــدان حرفه ای ب ــ ــران، چن ــ ای
ــپولیس و  ــ ــران یعنی پرس ــ ــزرگ ای ــ ــگاه ب ــ دو باش
ــه عنوان  ــ ــگاه آزادی را ب ــ ــد ورزش ــ ــتقلال، بای ــ اس
ــد که هنوز به  ــ ــگاه اصلی خود معرفی کنن ــ ورزش
ــوی دیگر  ــ ــت. از س ــ ــده اس ــ طور کامل آماده نش
ــال ایران،  ــ ــر فوتب ــ ــگاه های دیگ ــ ــرایط ورزش ــ ش
ــد و فرسنگ ها  ــ ــامان به نظر می رس ــ کاملاً نابس
ــوی AFC فاصله  ــ ــب مجوز حرفه ای از س ــ با کس
ــب چمن ورزشگاه شهید  ــ دارد. وضعیت نامناس
ــتقلال، با  ــ ــزد در دیدار چادرملو و اس ــ نصیری ی
ــده؛ کیفیت  ــ ــاد هواداران فوتبال روبه رو ش ــ انتق
ــان رقابت  ــ ــت میزب ــ ــرار اس ــ ــه ق ــ ــن اراک ک ــ چم
ــرده و روز  ــ ــت ک ــ ــدت اف ــ ــد، بش ــ ــوپرجام باش ــ س
ــاهد گلایه های یحیی گل محمدی  ــ پنجشنبه ش
ــرایط زمین غدیر اهواز در دربی این شهر  ــ از ش

ــتان بودیم. ــ ــتقلال خوزس ــ مقابل اس
ــژه در بحث  ــ ــران بوی ــ ــی فوتبال ای ــ ــرایط فعل ــ ش
ــگاه ها و سکوت  ــ ــخت افزار و بلاتکلیفی باش ــ س
ــوص،  ــ خص ــن  ــ ای در  ــیون  ــ فدراس ــانه ای  ــ رس
ــب مجوز  ــ ــه کس ــ ــع ب ــ ــال را راج ــ ــواداران فوتب ــ ه
ــیا  ــ ــیون فوتبال آس ــ ــوی کنفدراس ــ حرفه ای از س
ــگاه های  ــ ــد که باش ــ ــد و باید دی ــ ــران می کن ــ نگ
ــن مجوز را  ــ ــمی و جدی، ای ــ ــور رس ــ ــی به ط ــ ایران
ــا در خصوص  ــ ــا صحبت ه ــ ــت می کنند ی ــ دریاف
ــال های اخیر،  ــ ــگاه ها در س ــ ــن باش ــ ــوزش ای ــ آم
ــیون  ــ ــار از روی فدراس ــ ــا برای کم کردن فش ــ تنه
ــور  ــ ــرح فوتبال کش ــ ــگاه های مط ــ ــال و باش ــ فوتب

ــت. ــ بوده اس

بلاتکلیفی تیم های ایرانی برای کسب مجوز حرفه ای ادامه دارد

فردا آخرین مهلت بارگذاری 
مدارک باشگاه ها

گزارش



خبر

 وقتی وزیر ورزش آرزوی 
صخره نورد نوجوان را برآورده کرد

احمـــد دنیامالـــی وزیـــر ورزش و جوانـــان با دســـتور 
پرداخـــت یک میلیـــارد آرزوی صخره نورد 12 ســـاله 
را برای ســـاخت دیواره صخره نوردی روستای 

زاخرویـــه محقق کرد.
قصـــه از این قـــرار بـــود کـــه »ابوالفضل 
پورباقـــری« نوجـــوان ١٢ ســـاله کارزینی 
با انتشـــار ویدیویی در فضـــای مجازی 
و دکل نـــوردی اش، هیـــأت کوهنـــوردی 
شهرســـتان قیـــر و کارزیـــن بـــا خریـــد و 
تجهیزات صخره نوردی، شـــرایط لازم را برایش 

فراهـــم کرد.
وزیر ورزش و جوانان هم با تقدیر از ســـعید عبداللهی 
رئیس هیأت کوهنوردی شهرســـتان قیـــر و کارزین، از 
او به خاطـــر توجـــه به اســـتعداد ورزشـــی و حمایت از 
این نوجـــوان قدردانی کـــرد و دســـتور داد با پرداخت 
یـــک میلیارد تومـــان توســـط وزارت ورزش و جوانان، 
دیـــواره صخره نـــوردی برای پـــرورش اســـتعدادهایی 
نظیـــر ابوالفضل پورباقری در این شهرســـتان احداث 

. شود

هت تریک قهرمانی ساحلی بازان 
سنگ آهن بافق در لیگ

تیم ســـنگ آهـــن بافق بـــا قهرمانـــی درهفته ششـــم 
لیگ برتر ســـاحلی هت تریـــک کرد. بعـــد از قهرمانی 
در هفته دوم و ســـوم لیگ برتر. تیم سنگ آهن بافق 
یـــزد با ترکیـــب بهمن ســـالمی و علیرضـــا آقاجانی در 
هفته ششـــم با 8 تیـــم دیگر بـــه میزبانی یـــزد رقابت 

کـــرد و با شکســـت رقبا به فینال رســـید.
ســـنگ آهن بافـــق در فینال بـــه مصاف شـــهداب یزد 
بـــا ترکیب مجتبـــی آرو-علی قربان پســـندی رفت و با 
نتیجـــه 2-یک و با امتیـــازات ۲۵ - ۲۷، ۲۱ - ۱۶ و ۱۵ - ۸ 
بـــرد و ســـومین قهرمانـــی را ثبـــت کرد. شـــهداب یزد 
میزبـــان هم با ایـــن باخت نایـــب قهرمان شـــد. تیم 
پیـــکان بندردیرهم بـــا ترکیب مهیـــار غیاثی-امیرعلی 
قلعه نوعـــی بـــازی رده بنـــدی را بـــا نتیجـــه 2- صفر با 
امتیـــازات ۲۱ - ۱۸ و 19-21 از فـــولاد هرمزگان با ترکیب 
ســـینا شوکتی-ابوالحســـن خاکی زاده برد و سوم شد.

 اسکیت بازی که پاداشش را 
به بیماران پروانه  ای داد

نایـــب قهرمان رقابت های اســـکیت رول بال قهرمانی 
آســـیا پاداش خود را به بیماران پروانـــه ای هدیه کرد.

ســـینا صفی یاری دارنده مدال نقره مسابقات اسکیت 
رول بـــال قهرمانی آســـیا در اقدامی انسان دوســـتانه، 

پاداش ۱۵۰ میلیـــون تومانی اش را هدیه داد.
او که با تیم ملی اســـکیت رول بال ایـــران در قهرمانی 
آســـیای ۲۰۲۴ هنـــد  شـــرکت کـــرده بـــود، بـــا نایـــب 
قهرمانـــی  به ایران برگشـــت. صفی یاری پـــاداش 150 
میلیـــون تومانی که مســـئولان شهرســـتان عباس آباد 
و شـــهرهای کلارآباد و سلمان شـــهر در آیین استقبال 

بـــه او دادند را به بیمـــاران پروانـــه ای هدیه داد.

 لارستان صدرنشین
 هندبال زنان ماند                 

هفتـــه ششـــم لیگ برتـــر هندبـــال بانوان بـــا پیروزی 
رایزکو و نفت و گاز گچســـاران و شکســـت ســـپاهان و 

زاگرس پیگیری شـــد.
هفته ششـــم بیســـتمین دوره لیـــگ برتـــر هندبال 
بانـــوان ایران صبح دیروز با چهار بازی پیگیری شـــد 
که فولاد ســـپاهان اصفهان با شکست مقابل شهید 
چمران لارســـتان صدرنشـــین به رده پنجم ســـقوط 
کرد، ســـنگ آهن بافـــق میهمانش زاگـــرس جنوبی 
را گلبـــاران کـــرد، رایزکـــو هم با دســـت پـــر از ملایر 
برگشـــت و نامی نو اصفهـــان هم در خانـــه با نتیجه 
31-29  از نفت و گاز گچســـاران باخت. با این نتایج 
، تیم شـــهید چمران لارســـتان با 12 امتیاز مقتدرانه 
صدرنشـــین ماند و نفت و گاز گچساران با 9 و رایزکو 
با هشـــت امتیاز دوم و ســـوم هســـتند. سنگ آهن 
بافـــق با شـــش، فـــولاد ســـپاهان اصفهان بـــا پنج، 
زاگرس جنوبی کازرون با چهـــار، نامی نو اصفهان با 
دو و غدیر ملایـــر هم بدون امتیـــاز تیم های چهارم 

تا دهم جدول  هســـتند.

ساروی؛ مقتدرترین در جهان  
اتحادیه جهانی کشـــتی، محمدهادی ساروی فرنگی کار 
وزن ۹۷ کیلوگـــرم ایران کـــه در المپیک پاریس به مدال 
طلا رســـید را به عنوان مقتدرتریـــن فرنگی کار جهان در 

سال ۲۰۲۴ معرفی کرد. 
ســـاروی در ســـال ۲۰۲۴ در ۳ رویداد المپیک، قهرمانی 
آســـیا و تورنمنـــت رنکینـــگ مجارســـتان به مـــدال  طلا 
رســـید و علاوه بر آن صاحب ۱۱ پیروزی، بدون شکست 
و  ۷۳ امتیاز در ســـال ۲۰۲۴ شـــد تا با بر جای گذاشـــتن 
بهترین آمـــار به عنـــوان مقتدرترین فرنگـــی کار جهان 

شود. معرفی 

کیش، میزبان تری اتلن قهرمانی کشور
رقابت هـــای قهرمانی کشـــور تـــری اتلن مـــردان فردا 
بـــه میزبانی جزیـــره کیش شـــروع می شـــود. در این  
دوره ورزشـــکاران مـــرد  تـــری اتلن در ســـه رده ســـنی 
کمتر و بیشـــتر از ۱۶ ســـال و پیشکســـوتان از ۱۶ تا ۱۹ 
دی مـــاه به صـــورت اســـتاندارد در مواد۱۵۰۰متر شـــنا، 
۴۰کیلومتـــر دوومیدانی و ۱۰کیلومتر دوچرخه ســـواری 
با هـــم رقابت می کنند. فدراســـیون تـــری اتلن به هر 

اســـتان 5 ســـهمیه داده است.
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پایان رقابت های شمشیربازی با همان نتیجه همیشگی

زنگ خطر برای سابر به صدا درآمد
چرا مربی ایرانی سکاندار تیم ملی دختران باشد؟

دور باطل فدراسیون روئینگدور باطل فدراسیون روئینگ

 تیـــم ملـــی روئینـــگ دختـــران ایـــن 
روزهـــا تـــرک عادت کـــرده اســـت. در 
شـــرایطی کـــه ملی پوشـــان روئینـــگ 
زن و مـــرد ســـال های ســـال زیـــر نظر 
افشـــین فـــرزام بـــه عنوان ســـرمربی 
پارو می زدنـــد، با جدایـــی روئینگ از 
فدراســـیون قایقرانـــی و تأکید احمد 
دنیامالـــی، وزیـــر ورزش و جوانـــان 
بـــر ضـــرورت اســـتفاده از مربـــی زن 
بـــرای تیم ملـــی دختران، حـــالا بهناز 
مرادخانـــی، بـــر تیم دختـــران نظارت 
دارد. درســـت اســـت کـــه مرادخانـــی 
ســـابقه دســـتیاری افشـــین فرزام به 
عنـــوان کمـــک مربـــی در بازی هـــای 
آســـیایی را دارد و نمی تـــوان منکـــر 
رزومـــه خـــوب او شـــد اما بـــا توجه به 
پیشـــرفت روئینـــگ دختـــران در این 
ســـال ها و ظهـــور ســـتاره هایی مثـــل 
زینب نوروزی، نازنین ملایی و مهســـا 
جـــاور به نظـــر نمی رســـد ایـــن مربی 

بـــه کارتیـــم ملـــی روئینـــگ دختران 
بیاید. غیبت ســـتاره ها بـــه بهانه های 
مختلـــف در اردوی ارومیـــه هـــم گواه 
این موضوع اســـت. یعنی رفتـــار آنها 
نشـــان می دهد ملی پوشان معتقدند 
دانـــش فنـــی مردادخانی چیـــزی به 
آنهـــا اضافـــه نمی کنـــد. در شـــرایطی 
کـــه روئینگ دختران در این ســـال ها 
پتانســـیل بهتری نســـبت بـــه مردان 
داشته و در همه مســـابقات حساس 
بـــار ایـــن رشـــته را به دوش کشـــیده 
اســـت، اگـــر در ایـــن مقطـــع مربی با 
ســـطح فنی لازم نداشـــته باشد، قطعاً 
قایـــق روئینگی هـــا به گل می نشـــیند 
و می تواند ســـرآغاز نزول این رشـــته 
باشـــد تـــا همین شـــانس کـــم مدال 
دختـــران هم از بین بـــرود. در چنین 
شـــرایطی بـــا توجه بـــه اینکه ســـطح 
فنـــی مربیـــان زن ایرانـــی در حد تیم 
ملـــی نیســـت شـــاید بهتر باشـــد پای 
یک گزینـــه خارجـــی به تیـــم ملی باز 
شـــود تا تنها روئینگ زنان را از سقوط 
احتمالـــی نجات دهد بلکه اســـتارتی 
بـــرای پیشـــرفت دختـــران و ایجـــاد 
رنســـانس باشـــد. برای شفاف سازی 
شـــادی  محســـن  بـــا  بـــاره  ایـــن  در 
قهرمان درخشـــان دیروز و سرپرست 

امـــروز فدراســـیون روئینـــگ تماس 
گرفتیم ولـــی او به دلیـــل نامعلوم با 
رد مصاحبـــه در ایـــن بـــاره بـــه گفتن 
جملات زیر بســـنده کرد: »مرادخانی 
قبـــلاً بهترین نتیجـــه کاروان روئینگ 
را در بازی هـــای آســـیایی گرفتـــه بود 
و رزومـــه خوبی دارد.« ایـــن در حالی 
اســـت کـــه مرادخانـــی در بازی هـــای 
آســـیایی نقش کمک مربی افشـــین 
فرزام را داشـــته و تجربه سرمربیگری 
تیم را نداشـــته و بنابراین نمی شـــود 
موفقیـــت تیم را بـــه پای او نوشـــت و 
بابـــت همیـــن موضوع تیـــم دختران 

را بـــا خیـــال راحت به او ســـپرد.
شـــادی در واکنـــش بـــه این ســـؤال 
که قبـــلاً شـــنیده شـــده فدراســـیون 
قصد دارد بـــا مربی خارجـــی مذاکره 
ایـــن  »در  گفـــت:  فقـــط  هـــم  کنـــد 
زمینـــه برنامـــه داریم.« حـــالا معلوم 
نیســـت این برنامـــه ای که شـــادی از 
آن صحبـــت می کنـــد چیســـت و در 
شـــرایطی کـــه 19 مـــاه بـــه بازی هـــای 
آســـیایی بیشـــتر باقی نمانده و مربی 
خارجـــی بـــرای آشـــنایی بـــا امکانات 
و ملی پوشـــان بـــه زمـــان زیـــادی نیاز 
دارد، ایـــن تصمیـــم بموقـــع و بجـــا 

گرفتـــه خواهد شـــد یـــا نه.

 رقابت هـــای قهرمانی شمشـــیربازی 
نتیجـــه  همـــان  بـــا  ایـــران،  ســـابر 
قهرمانـــی  شـــد.  تمـــام  همیشـــگی 
علـــی پاکدامـــن. کاپیتان تیـــم ملی 
که همیشـــه در شمشـــیربازی ســـابر 
ایران حـــرف اول را می زنـــد و در دنیا 
هـــم جـــزو 16 نفـــر اول هســـت. نـــه 
خبـــری از اتفاقی بود و نـــه رونمایی 
از پدیـــده ای. نتیجـــه ای کـــه محمد 
رهبـــری مربـــی تیـــم ملـــی را هم به 
قـــول خـــودش ناامیـــد کـــرد. تنهـــا 
اتفـــاق قهرمانی کشـــور ســـابر در یزد 
نبـــود محمـــد رهبـــری مربـــی تیـــم 
ملـــی بـــود و بس. امـــا این بـــار نیما 
زاهـــدی شمشـــیرباز جـــوان امـــا بـــا 
تجربه تیـــم ملی در قهرمانی کشـــور 
مقابل شـــهریار گلـــزار مفـــرد باخت 
و پنجـــم شـــد. او مثـــل دوره قبـــل 
باز هم دســـتش بـــه مدال نرســـید. 
مســـابقه قهرمانی کشور بدون اتفاق 
و معرفـــی شمشـــیرباز جـــوان، تنها 
یـــک نکتـــه را تأییـــد می کنـــد کـــه 8 
حرکـــت شمشـــیربازی ســـابر ایـــران 
در سراشـــیبی تند قـــرار دارد و زنگ 
خطری کـــه البته خیلی وقت اســـت 
شـــنیده می شـــود. در حالی که وزیر 
ورزش برای بازی های آســـیایی 2026 
تأکیـــد زیـــادی روی افزایـــش تعـــداد 
مدال هـــای طـــلا دارد، امـــا شـــرایط 
ســـابر بـــا وجـــود رقبـــای قـــوی مثل 
کـــره، ژاپن و چین از حالا مشـــخص 
می کنـــد نـــه تنهـــا نبایـــد روی مدال 
طلای تیمی ســـابر حســـاب کـــرد که 
حتـــی بعیـــد نیســـت بـــا جوانگرایی 
ترکیب، تیـــم مقابل تیم های چین و 
ژاپن بـــا چالش بزرگی روبه رو شـــود.

 
رهبری: ناامید شدم

محمـــد رهبـــری مربـــی تیـــم ملی 
شمشـــیربازی ســـابر با اینکـــه وقتی 

ســـابر  ملـــی  تیـــم  نیمکـــت  وی  ر
نشســـت حرف از جوانگرایی می زد 
امـــا بعـــد از تماشـــای رقابت هـــای 
انفـــرادی و تیمـــی قهرمانـــی کشـــور 
اعتراف می کنـــد: »در یزد پدیده ای 
ز  ا قبـــل  مـــن  نداشـــت.  وجـــود 
 3،2 می کـــردم  فکـــر  مســـابقات 
شمشـــیرباز مســـتعد اینجـــا پیـــدا 
کنم اما بـــا تماشـــای رقابت ها اصلاً 
ناامیـــد شـــدم. بازی هـــا بـــه نفع با 
تجربه هـــا یکطرفـــه بـــود و نتایـــج 
8-15، 7-15، 10-15 بـــود. بین 16 نفر 
یک شمشـــیرباز امتیـــازش بالای 10 
نرســـید. در مســـابقات تیمـــی هم 
فـــرزاد باهـــر یک تنـــه یزد را بـــرد. با 
این شـــرایط واقعاً بایـــد گفت زنگ 
خطر بـــرای شمشـــیربازی ســـابر به 
صـــدا درآمـــده. شـــک نکنیـــد این 
فاصلـــه به خاطر این اســـت که روی 
شمشـــیربازی پایه کار نشده است.«

کار  اینکـــه  بـــا  ملـــی  تیـــم  مربـــی 
معتقـــد  امـــا  نـــد  می دا ســـخت  را 
اســـت شمشـــیربازان جـــوان را بـــه 
ترکیـــب تیمـــش اضافـــه می کنـــد: 
»مـــن نمی توانـــم از جیبـــم بازیکن 
دربیـــاورم. انتظارات بحق نیســـت. 
شـــک نکنید بـــا ایـــن شـــرایط حالا 
نـــه امـــا مـــن بایـــد 5 ســـال دیگـــر 
لبـــاس بپوشـــم و دوباره به پیســـت 
برگردم. البته که من شمشـــیربازان 
جـــوان را اضافـــه می کنم امـــا زمان 
می بـــرد. در واقـــع اگـــر مـــن جوان 
25 ســـاله را به تیم اضافـــه کنم، کم 
کـــم 5 ســـال زمـــان می بـــرد تـــا او در 
مســـابقات و اردوها پخته شـــود و آن 

موقع شمشـــیربازی 30 ساله است. 
بنابرایـــن بایـــد مـــا 3،2 شمشـــیرباز 
17،16 ســـاله بـــه اردو ببریـــم تا 4،3 
ســـال دیگر به کار تیم بیایـــد، وگرنه 

هیچ فایـــده ای نـــدارد.«
رهبری معتقد اســـت داستان مدال 
طلای بازی های آســـیایی فرق دارد: 
»تیم کره که 15 ســـال است قهرمان 
بازی هـــای آســـیایی، آســـیا، جهـــان 
و المپیـــک اســـت، یکـــی دو ســـاله 
قهرمان نشـــده. کره ای که از ســـال 
2012 کـــه طلای المپیـــک و جهان را 
گرفته و 14،13 ســـال قهرمان آســـیا 
و بازی های آســـیایی اســـت و رقابت 
بـــا او کار مـــا را ســـخت می کند. من 
واقع  بینانـــه می گویـــم در بازی هـــای 
آســـیایی مـــدال برنـــز انفـــرادی کـــه 
خـــودم گرفتـــم را یـــک نفـــر دیگـــر 
می گیـــرد و مـــدال نقره تیمـــی را هم 

تکـــرار می کنیم.«
یـــن  ا اول  نفـــر   8 اســـت  ر  قـــرا  
رقابت هـــا بـــه اردو دعـــوت شـــوند 
و بـــا 3 شمشـــیرباز جـــوان تمرین 
کنند و بعـــد هم انتخابـــی بدهند. 
امـــا بـــه نظـــر می رســـد انتخابـــی و 
مســـابقات پشـــت ســـرهم به جای 
بـــه دانســـته های  اینکـــه نکتـــه ای 
شمشـــیربازان اضافه کنـــد، حالت 
بـــه   . می کنـــد ا  پیـــد یشـــی  فرسا
ویـــژه برای جوانـــان که اســـفندماه 
قهرمانی آســـیایی کویـــت را دارند و 
بـــه نظر می رســـد بـــا فاصلـــه زیادی 
که بیـــن شمشـــیربازان در رنکینگ 
ایران هســـت، آنهـــا بیشـــتر نیاز به 

آمـــوزش دارنـــد تا مســـابقه.

گزارش

مهری رنجبر
روزنامه نگار

مســـابقات وزنه برداری نوجوانان و جوانان آســـیا 
بـــا  قهرمانی جوانان ایـــران در رده بندی امتیازی 
تمام شـــد. در حالی  کـــه این تیـــم در رده بندی 
مدالـــی اوضاع نابســـامانی دارد، در پنجم آســـیا 
قرار گرفته اســـت. البته فدراســـیون وزنه برداری 
ایران مثل کســـی که  در حال غرق شـــدن است 
بـــه هر چیـــزی دســـت می انـــدازد تا خـــودش را 
نجـــات بدهـــد، اینجـــا هم ســـعی کـــرد با ســـر و 
صدای زیاد نشـــان بدهـــد قهرمانی مهمـــی را به 
دســـت آورده تا معـــاون وزیر هـــم در گفتارش از 
عملکـــرد این فدراســـیون به خوبی یـــاد کند اما 
واقعیت چیز دیگری اســـت. واقعیت این اســـت 
کـــه 9 وزنه بردار به دلیل اشـــتباه  فدراســـیون از 
مسابقات نوجوانان آســـیا جا ماندند و مشخص 
نیســـت کـــه بـــاز هـــم آنهـــا در چرخه تیـــم ملی 
وزنه بـــرداری قـــرار بگیرنـــد. واقعیت این اســـت 
کـــه تیم  وزنه بـــرداری نوجوانـــان و جوانان ایران 
در انـــدازه ویتنـــام و عربســـتان هم ظاهر نشـــد 
و مهم تریـــن مـــدال مســـابقات را هم به کشـــور 

عراق تحویل داد در حالی که همیشـــه در اختیار 
بود. ایران 

 
لشکر شکست خورده

تیـــم  نوجوانـــان ایـــران شـــرایط عجیبـــی را در 
ایـــن مســـابقات داشـــت. ایـــن تیـــم در حالـــی 
بـــه رده پنجـــم رده بنـــدی بـــه خـــودش می بالد 
کـــه 9 وزنه بـــردار از ترکیبـــش حـــذف شـــدند 
و در رده بنـــدی امتیـــازی هـــم نهم آســـیا شـــده 
اســـت. در همیـــن مســـابقات، تیم عربســـتان 
که جایگاهـــی در وزنه برداری آســـیا نداشـــت در 
رده بنـــدی امتیـــازی قهرمان شـــد و بعـــد از این 
تیـــم هـــم ویتنـــام در رده دوم قـــرار گرفـــت. در 
رده بنـــدی مدالی هم ویتنام بعد از قزاقســـتان و 
ازبکســـتان در رده ســـوم قرار گرفت. حالا کدام 
کشور در حال پیشـــرفت است؟ ایران که معمولا 
در رده بنـــدی امتیازی قهرمان آســـیا بوده و حالا 
ششـــم شـــده یـــا عربســـتان و ویتنام کـــه حالا 
در آســـیا مدعی شـــدند؟ تیـــم دختـــران هم در 

نوجوانان عنوانی بهتر از پنجمی کسب نکردند.
 

قهرمانی پر حرف و حدیث
در مســـابقات وزنه بـــرداری جوانـــان آســـیا هـــم 
که تیم ایـــران به لحـــاظ امتیازی قهرمان شـــد، 
اوضـــاع به مراتب ناخوشـــایند تر اســـت. چرا که 
در ایـــن رده در رده بندی مدالـــی ویتنام قهرمان 
شـــد و تیم های تایلند، قزاقســـتان و ازبکســـتان 
هـــم به ترتیـــب در رده های بعدی قـــرار گرفتند. 
ایـــران هـــم ششـــم شـــد. در رده بنـــدی امتیازی 
بـــاز هم ســـایه عربســـتان و ویتنام پشـــت ســـر 
ایران قرار داشـــت و عربســـتان بعد از ازبکستان 
در رده ســـوم قـــرار گرفـــت و ویتنـــام هـــم بعد از 
قزاقســـتان پنجـــم شـــد. از نکات جالـــب توجه 
در این مســـابقات کســـب طلای مجموع اســـت 
کـــه فقط ســـه بـــار بـــرای ایـــران به دســـت آمد 
که یکبـــارش هـــم در دختـــران و توســـط هانیه 
شـــریفی بـــه دســـت آمـــد و در پســـران هـــم آریا 
ع به دســـت آوردند. دو  پایـــدار و حمیدرضـــا زار

مدال طـــلای مجمـــوع در رده ســـنی جوانان در 
حالـــی ثبت شـــده که مـــدال طلای دســـته فوق 
ســـنگین هم به وزنه بردار عراقی رسید در حالی 
که تقریباً کســـب مدال همیشـــه در آســـیا برای 
ایران بـــوده و در جهان هم ایـــران مدعی جدی 
بوده اســـت. یک نکتـــه مهم هم کـــه ارزش این 
قهرمانی امتیازی در جوانان آســـیا را زیر ســـؤال 
می برد، این اســـت که اولاً یکسری از اعضای این 
تیم در بزرگســـالان هـــم حضور داشـــتند و نکته 

مهم تـــر قهرمانـــی همین تیـــم در جهانی ســـال 
گذشـــته بود کـــه در رده بندی مدالـــی هم نایب 
قهرمان جهان شـــده بودند. چه اتفاقی از ســـال 
گذشـــته تـــا الان رخ داده که این تیم در آســـیا با 
این نتایج روبه رو شـــده اســـت؟ علیرضا یوسفی 
از تیـــم جوانان به بزرگســـالان رفتـــه و گرنه این 
تیـــم همان اســـت اما چـــرا در آســـیا حرفی برای 
گفتن نداشـــته؟ با این حســـاب چطـــور می توان 

بـــه آینده ایـــن تیم امید داشـــت؟

مسابقات کشتی 
فرنگی قهرمانی کشـــور در شیراز 
با معرفـــی نفرات برتـــر به پایان 
مســـابقات  ایـــن  در  رســـید. 
دو چهـــره شـــاخص کشـــتی 
فرنگـــی که قهرمانـــی جهان 
را یـــدک می کشـــند، بـــا دو 
سرنوشـــت متفاوت روبه رو 
لخانـــی  د میثـــم   . ند شـــد
و  کیلوگـــرم   6 3 ن  وز ر  د
علی اکبـــر یوســـفی در وزن 

بودنـــد  کشـــتی گیری  دو  کیلوگـــرم   130
کـــه در مســـابقات قهرمانـــی جهـــان در 
ســـال 2021 مدال طلای جهان را کســـب 
کردنـــد اما حالا بـــرای پوشـــیدن دوبنده 
تیـــم ملی باید از قهرمانی کشـــور شـــروع 
می کردند. هر دو کشـــتی گیر در تورنمنت 
قزاقســـتان ســـال 2022 دچار 
تیر غیب شـــدند و بازگشـــت 
آنهـــا بـــه ترکیب تیـــم ملی 
بـــا هـــزار و یک مشـــکل 
میثـــم   . شـــد و  بـــه ر و ر
دلخانـــی در قزاقســـتان که 
در راه رســـیدن بـــه جهانـــی 2022 بـــود، 
بـــا شکســـتگی دســـت روبـــه رو شـــد و به 
همیـــن دلیـــل مجبـــور شـــد یکســـال را 
کامـــل دور باشـــد اما وقتی هم برگشـــت، 
نتوانســـت دیگـــر جایگاهش را به دســـت 
بیـــاورد. در همـــان تورنمنت قزاقســـتان 
هم علی اکبر یوســـفی دچار یک حاشـــیه 
عجیـــب و غریب شـــد کـــه آثـــارش حتی 
اردوی تیـــم ملـــی را هـــم تحت تأثیـــر قرار 

داد. بـــه همین دلیل از تیم ملی دور شـــد 
و برای بازگشـــت به تیم ملـــی هم با موانع 
زیادی روبه رو شـــد. بنابراین شروع دوباره 
هـــر دو قهرمـــان جهـــان بـــرای رســـیدن 
بـــه ترکیب تیـــم ملـــی در جهانـــی 2025 
قهرمانی کشـــور بود، اما دو ســـتاره نامدار 
بـــا دو سرنوشـــت متفاوتـــی در قهرمانـــی 
کشـــور روبه رو شـــدند. میثم دلخانی بعد 
از غلبـــه بر مهـــدی محســـن نژاد در نیمه 
نهایـــی مقابل علـــی حاجیونـــد 9 بر صفر 
باخت و به فینال نرســـید. این شکســـت 
راه رســـیدن میثـــم دلخانـــی بـــه ترکیـــب 
تیـــم ملـــی را ســـخت تر از قبل هـــم کرد. 
این مســـابقه نشـــان داد که چرا کادرفنی 
اصـــرار بـــر معافیـــت محمدرضـــا  گرایی از 
قهرمانی کشور داشـــت. علی اکبر یوسفی 
اما شـــرایط متفاوتی داشـــت. او توانست 
با غلبه بـــر حریفانش مقتدرانـــه قهرمان 
شـــود و به مراحل بعدی چرخـــه انتخابی 
تیم ملی برسد. یوســـفی حالا به هدایتی 
و میـــرزازاده اضافـــه می شـــود تـــا در فوق 

ســـنگین سه کشـــتی گیر 
مطـــرح در ترکیب تیم 

ملـــی حضور داشـــته 
پایـــان  در  باشـــند. 

مســـابقات کشتی 
فرنگـــی مهدی 
 ۵۵ احدی در 
 ، م گـــر کیلو
یـــــــــــــــــــــا  پو

ناصرپـــور در ۶۰ 
 کیلوگـــرم، محمدمهدی کشـــتکار در 

۶۳ کیلوگـــرم، محمدرضـــا غلامی در وزن 
67 کیلوگـــرم، ایمـــان محمـــدی در وزن 
72 کیلوگـــرم، امین کاویانی نـــژاد در ۷۷ 
کیلوگـــرم، غلامرضـــا فرخـــی در وزن 82 

کیلوگرم، ناصـــر علیزاده در وزن 
حمیدرضـــا  کیلوگـــرم،   ۸۷
بادکان در وزن 97 کیلوگرم و 
علی اکبر یوسفی در وزن 130 

کیلوگـــرم نفـــرات برتـــر قهرمانی 
کشـــور بودند.

تیم ملی وزنه برداری جوانان ، قهرمان آسیا شد

قهرمانی که سقوط کرد

پایان کشتی فرنگی قهرمانی کشور در شیراز

تلخ و شیرین دو قهرمان
گزارش یک

محسن وظیفه
روزنامه نگار

قایقرانی

 فائزه زمانی
خبرنگار
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با دستور وزیر، پروژه ساخت ورزشگاه آزادی 2 در دستور کار قرار گرفت
نصیبی: آماده برگزاری دیدار استقلال - سپاهان هستیم

ایـــن روز هـــا بازســـازی ورزشـــگاه آزادی در مراحـــل 
پایانـــی قـــرار دارد و یـــک ابـــر پـــروژه در ایـــن ضلع 
غربـــی ورزشـــگاه فوتبـــال انجام شـــده اســـت. به 
همین واســـطه به ســـراغ مهندس مهدی نصیبی، 
سرپرســـت ورزشـــگاه آزادی رفتیـــم تـــا در خصوص 
آخریـــن اقدامـــات انجام شـــده در این ورزشـــگاه با 

او گفت و گـــو کنیـــم.
سرپرســـت ورزشـــگاه آزادی به ایران ورزشی گفت: 
»بـــا لطف خـــدا و ائمه اطهار)ع( توانســـتیم فاز اول 
بازســـازی و استاندارد ســـازی ضلع غربی ورزشـــگاه 
یکصـــد هزار نفری را بـــه اتمام برســـانیم. البته لازم 
بـــه ذکر اســـت بعـــد از عملیـــات بازســـازی، اکنون 
اســـتادیوم مـــا ۷۸ هـــزار صندلـــی دارد. بازســـازی 
ضلع غربـــی ورزشـــگاه انجام شـــده، در این بخش 
بحـــث اصلی ما مقاوم ســـازی و ســـفت کاری بود که 
انجـــام شـــده و و فـــاز اول بازســـازی بـــه لطف خدا 
با همـــکاری همه عزیـــزان بویژه قرارگاه ســـازندگی 
خاتم الانبیـــا)ص( بـــه اتمـــام رســـید. لازم بـــه ذکر 
اســـت که همه پیمانـــکاران این پروژه بـــزرگ ایرانی 
بودند. اکنـــون در فاز تمیزکاری هســـتیم و آمادگی 

خودمـــان را بـــرای دیدار اســـتقلال 
مقابل ســـپاهان اعلام کردیم. البته 
وزارت ورزش پیشنهاد داد یک دیدار 
دوستانه پیشکســـوتان برگزار تا این 
ورزشـــگاه افتتاح شود اما هماهنگی 
در خصوص این بازی باید از ســـوی 

فدراســـیون فوتبـــال انجـــام شـــود که هنـــوز ابلاغ 
رســـمی به ما صـــورت نگرفته اســـت.«

نصیبی ادامه داد: »مجموع هزینه بازســـازی از ۱۲۰۰ 
میلیـــارد فراتر رفـــت چرا که در حین انجـــام پروژه با 
توجـــه به تورم هـــا و تغییرات نـــرخ ارزی، هزینه ها از 
برآورد ما بیشـــتر شـــد اما باید در نظـــر بگیریم ضلع 
غربـــی قلـــب مجموعه مـــا ماســـت و اکنـــون اکثر 
تجهیـــزات به این ضلـــع منتقل شـــده اند. البته که 
هزینـــه بازســـازی ضلـــغ شـــرقی تقریبـــاً نصف ضلغ 
غربـــی خواهـــد بود چـــون فقط ســـکوها اســـت و 
جایگاه ها نیـــاز به تغییرات خاصی نـــدارد. به علاوه 
مـــا در بخش غربـــی تغییرات عمده ای در ســـاختار 
هـــم داشـــتیم، جایـــگاه VIP، CIP، خبرنـــگاران و 
ســـوئیت های ویژه به ایـــن بخش اضافه شـــده اند. 
همه اســـتادیوم های دنیـــا این ســـوئیت را دارند که 
تعـــدادش نســـبت به آنچـــه مـــا در نظـــر گرفته ایم 
بیشـــتر اســـت، مـــا بـــا توجـــه بـــه محدودیتـــی که 
داشـــتیم ۵ مورد توانســـتیم در نظر بگیریم که باید 
بعداً وزارت ورزش ســـاز و کارش را مشـــخص کند که 
به صـــورت فصلـــی واگذار کننـــد. یکی از دوســـتان 
مصاحبـــه کـــرده بـــود و گفته بـــود این ســـوئیت ها 

برای مقامات و خانواده های شـــان است که به هیچ 
وجه این طور نیســـت. به هر صورت ان شـــاءالله بعد 
از اینکه ســـاز و کارش مشخص شـــد به شکل مزایده 
اعلام کننـــد به صـــورت فصلی، مســـابقه ای و... هر 
کـــس دوســـت دارد بیایـــد اجـــاره کنـــد. همچنین 
جایـــگاه خبرنگاران به ۱۲۰ صندلی افزایش پیدا کرده 
و پشت جایگاه خبرنگاران میکســـدزون قرار گرفته 
اســـت. جایـــگاه داوران قبلاً در ضلع شـــرقی بود که 

به ضلع غربی منتقل شـــده اســـت.«
نصیبی در خصوص آخرین وضعیت بازســـازی ضلع 
شرقی ورزشـــگاه آزادی و مشـــکلات پیش رو عنوان 
کرد: »اکنون نزدیک به ۶ مـــاه از مدت زمان قرارداد 
۱۸ ماهـــه کـــه بـــا قـــرارگاه خاتم داشـــتیم گذشـــته 
امـــا رونـــد بازســـازی در حین برگـــزاری بـــازی قطعاً 
ســـخت تر می شـــود. اگر بـــه همیـــن روال بـــود که 
کل ورزشـــگاه در اختیار تیم بازســـازی قرار داشـــت، 
قطعاً ورزشـــگاه زودتر هم آماده می شـــد اما اگر مثل 
قدیم همه مســـابقات در آزادی برگزار شود، شرایط 
ســـاخت و ســـاز با مشکل مواجه می شـــود چون هر 
مســـابقه ای که برگـــزار شـــود، باید یـــک روز صرف 
خـــروج مصالح کنیـــم، یک روز هم صـــرف برگزاری 
دیـــدار می شـــود و روز بعد مجـــدداً بایـــد مصالح را 
وارد اســـتادیوم کنیم کـــه علنـــاً ۳ روز در هفته را از 
دســـت می دهیم. اگر دو مســـابقه در هفتـــه برگزار 
شـــود باید بازســـازی را کلاً تعطیل کنیـــم! به همین 
دلیل از فدراســـیون و باشگاه ها خواهش کردیم که 

مسابقات حساس و بزرگ را در آزادی برگزار کنند و 
بقیه را مثل الان در ســـایر ورزشـــگاه ها.«

نصیبـــی همچنیـــن از ســـاخت یـــک پـــروژه دیگـــر 
در ورزشـــگاه آزادی خبـــر داد: »بعـــد از اتمـــام پروژه 
بازســـازی ورزشـــگاه آزادی، ان شـــاءالله مـــا پـــروژه 
ســـاخت ورزشـــگاه 4۰ هـــزار نفـــری آزادی ۲ را هـــم 
اســـتارت خواهیـــم زد و با دســـتور دکتـــر دنیامالی 
اکنون فاز نقشـــه برداری و تحقیقـــات اولیه در حال 
انجـــام اســـت. به عـــلاوه که مشـــکل آب ورزشـــگاه 
آزادی هـــم برطرف شـــده؛ ما ۸ حلقه چاه داشـــتیم 
که در گذشـــته 4 حلقـــه را از دســـت داده بودیم که 
با کف شـــکنی در حال حل مشـــکل آب مجموعه و 

به خصـــوص دریاچه ورزشـــگاه هســـتیم.«
نصیبـــی در پایـــان یـــادآور شـــد: »اکنـــون می توان 
مدعی شـــد کـــه در ضلـــع غربـــی ورزشـــگاه آزادی 
تقریبـــاً یـــک ورزشـــگاه نو ســـاختیم، بـــاور کنید که 
این بازســـازی حتی از ســـاختن یک ورزشگاه جدید 
هم ســـخت تر بود چرا که عملاً نقشـــه پیش فرضی 
از ورزشـــگاه وجـــود نداشـــت امـــا اکنون مـــا علاوه 
بـــر بازســـازی، عملیـــات نقشـــه برداری هـــم انجام 
داده و آن را بـــرای مدیـــران بعدی بایگانـــی کردیم. 
در ســـال های گذشـــته ما فقـــط بهـــره داری کردیم 
و نگهـــداری نکردیـــم. با افتخـــار می گویـــم در این 
بازســـازی از محصـــولات درجه یک اســـتفاده کردیم 
و از هموطنـــان محتـــرم می خواهم کـــه در حفظ و 

نگهداری از آنها کوشـــا باشـــند.«

 گزارش اختصاصی ایران ورزشی 
 پیرمـــــــرد از بازسازی ورزشگاه آزادی
جامه نــو 
پوشیــــــد

مدیر پروژه ورزشگاه ومبلی لندن بعد از پایان عملیات بازسازی به 
خبرنگاران گفت: »اگر می خواستیم ومبلی را تخریب کنیم و از نو 
بسازیم، کارمان خیلی راحت تر بود.« این صحبت ها را می توان این 

روز ها در ورزشگاه آزادی هم احساس کرد.
ورزشگاه آزادی، یکی از نمادهای مهم و تاریخی ورزش کشورمان، این 
روزها مانند پیرمردی است که در تلاش است تا جامه ای نو بر تن کند. 
این ورزشگاه که به عنوان یکی از بزرگترین و باستانی ترین ورزشگاه های 
ایران شناخته می شود، به تازگی دستخوش تغییرات عظیم و اساسی 
شده و با بهره گیری از فناوری های نوین، به استانداردهای روز جهانی 
نزدیک تر می شود. اما در این میان، پرسش هایی نیز پیرامون روند 

این بازسازی و مقاوم سازی وجود دارد که به آن پرداخته خواهد شد.
تغییرات عمده ای که در ورزشگاه آزادی رخ داده، به خصوص در ورودی 
غربی ورزشگاه مشهود است. این ورودی به شکل کامل بازسازی 
شده و به ظاهری مدرن و جذاب تبدیل شده است. هنگامی که 
وارد ورزشگاه می شوید، دیگر با دیوار های پوسته پوسته شده، 
یک توپ رنگ و رو باخته سیمانی بزرگ و البته ورزشگاه 
فرسوده روبه رو نمی شوید. ورودی ورزشگاه و محفظه 
گیت ها دیگر توسط داربست جدا نشده و یک نرده 
فلزی مشکی رنگ عظیم به شکیل ترین حالت ممکن 
جانمایی شده است. سقف ورودی ورزشگاه نیز 
به صورت کامل نوسازی شده است. یک راه پله 
 VIP، CIP مارپیچ برای ورودی به جایگاه های
و ویژه استقلال و پرسپولیس در نظر گرفته 
شده است. ورودی جایگاه خبرنگاران 
نیز از مسیر این جایگاه ها جدا شده 
از  اختصاصی  تونل  یک  ایجاد  با  و 
محل ورود اتوبوس های دو تیم به 
ورزشگاه وارد شده و با آسانسور 
خود  ص  مخصو یگاه  جا به 
می روند. این مشترک بودن 
اخیر  سال های  در  ودی  ور
هنگام ورود مدیران ورزشی و 
ازدحام شدید در  باعث  کشوری 
همین  به  شاید  و  می شد  راهرو ها 
علت بود که بسیاری از چهره ها از رفتن 

به ورزشگاه استقبال نمی کردند.
عملیات  این  انجام  برای  کار  سخت ترین 
ابتدا عملیات مقاوم سازی بود. مقاوم سازی 
کلی ورزشگاه و افزایش امنیت آن، یکی از اهداف 
اصلی این پروژه به شمار می رود. این روند بسیار 
سخت هم بود چراکه برای ورود ماشین های سنگین 
از  بسیاری  برای  عملاً  ورزشگاه  زیرساخت  بخش  به 
ابزار های اصلی غیرممکن بود و باید دستگاه های متناسبی 

برای این بازسازی انتخاب می شد.
نکته امیدوارکننده و البته قابل تقدیر این ابرپروژه آن بود که 

پیمانکارانش همه ایرانی بودند و قرارگاه خاتم آستین همت بالا زد و با 
کار جهادی در فشار بی رحمانه رسانه های معاند، آن را در دستورکارش 
گذاشت و ورزشگاه آزادی به جایی رسیده که آماده برگزاری مسابقات 
شود. شاید اگر قرارگاه خاتم پای کار نبود، این پروژه هم مثل ورزشگاه 
۲۰۰ هزار نفری که به چینی ها برای ساختش دل بسته بودیم، ناتمام 
می ماند اما کار را باید جهادی کرد. کار جهادی یعنی از موانع عبور کردن، 
موانع کوچک را بزرگ ندیدن، آرمان ها را فراموش نکردن، جهت را یاد 

نبردن و شوق به کار؛ این کار جهادی است.
یکی از چالش های اصلی که در این پروژه وجود دارد، حفظ شباهت 
بین ورزشگاه و سکوها است. به گفته مدیرعامل، کار ترمیم به مراتب 
سخت تر از ساخت است و نیازمند دقت و توجه بیشتری است. او 
می گوید که این کار اساسی و مینیاتوری می تواند به ماندگاری و استحکام 
ورزشگاه کمک شایانی کند. در این راستا، با توجه به وجود ۷۲ سکو در 
ورزشگاه، روند تخریب و مقاوم سازی در ۲4 مرحله انجام خواهد شد. 
این عدد به ظاهر بزرگ ممکن است در ابتدا نگران کننده به نظر برسد، 
اما با برنامه ریزی دقیق و مدیریت زمان، این پروژه می تواند به شکل 
بهینه اجرا شود. از دیگر نکات قابل توجه در این پروسه، وجود امکانات 
جدیدی نظیر جایگاه جانبازان و معلولین است که برای نخستین بار در 
ورزشگاه آزادی در نظر گرفته شده است. علاوه بر این، برای مسئولان 
کشورهای میهمان نیز امکانات خاصی همچون سوییت هایی برای 
تماشای مسابقات فراهم آمده است. این تغییرات نشان دهنده توجه 
بیشتر به نیازهای مختلف تماشاگران و بهبود تجربه تماشای مسابقات 

در ورزشگاه آزادی است.
 به علاوه اسکوربورد ورزشگاه آزادی که در سال ۱۳۸۳ و با دیدار تیم 
ملی فوتبال کشورمان مقابل آلمان به بهره برداری رسیده بود، پس 
از گذشت ۲۰ سال و همزمان با بازسازی این ورزشگاه تعویض و نصب 
شد. اسکوربوردهای قبلی و جدید ورزشگاه آزادی دارای طول هفت، 
عرض ۱9 و مساحت تصویر حدود ۱4۰ متر است. اسکوربورد سابق 
دارای ساعت عقربه ای و کورنومتر دیجیتالی بود. در اسکوربورد جدید 
 ۳۷ با حذف ساعت و کورنومتر و نمایش آن به صورت نرم افزاری، 
مترمربع به مساحت تصویر اضافه شده و وضوح تصویر نیز تا فراتر از 

»Full HD« ارتقا یافته است.
از مزایای اسکوربورد جدید نسبت به اسکوربورد قبلی می توان به کیفیت 
بالاتر، پشتیبانی از تمامی فرمت های تصویر، قابلیت ارتباط مستقیم 
با سیستم صوتی ورزشگاه و قابلیت اتصال به خروجی تصاویر سیستم 
کمک داور ویدیویی )VAR( اشاره کرد. به علاوه اینکه یک اسکوربورد 
جدید هم که به نظر بزرگتر از اسکوربورد قبلی است، در ضلع جنوبی 

ورزشگاه نصب شده است.
در نهایت، ورزشگاه آزادی در سایه این تغییرات و نوسازی ها به تدریج 
ج شده و به یک ورزشگاه به روز و مطابق با  از حالت تاریخی خود خار
استانداردهای بین المللی تبدیل می شود. بازسازی ضلع های مختلف این 
ورزشگاه به طور مستمر در حال انجام است و برگزاری بازی های مهم با 
این استانداردها می تواند تجربه ای فراموش نشدنی برای تماشاگران رقم 
بزند. به طور کلی، می توان به روشنی گفت که پیرمرد، جامه نو پوشیده و 
با امید به آینده ای بهتر، ورزشگاه آزادی می تواند همچنان به عنوان یکی 
از بزرگترین نمادهای ورزشی کشورمان بایستد و جوانه ای نو در عرصه 

ورزشی ایران باشد.

گزارش یک

محمدرضا رحیم پور
خبرنگار



 امین فروزنده: 
مشکلی برای برگزاری 

بازی ها وجود ندارد
رونـــد بازســـازی ضلـــع غربـــی ورزشـــگاه آزادی از چند ماه گذشـــته آغـــاز و با 
تلاش شـــبانه روزی به پایان رســـیده و به نظر می رســـد در حال حاضر مشکل 
خاصی بـــرای برگزاری بازی های تیم ملی و میزبانی پرســـپولیس و اســـتقلال 
از حریفان شـــان وجود نداشـــته باشد. ســـید امین فروزنده مدیر برنامه ریزی 
پروژه بازســـازی ورزشـــگاه آزادی در این باره می گوید: »ما در پروژه اســـتادیوم 
آزادی در ســـه حوزه درگیر شدیم. اول بحث مقاوم ســـازی سازه، دوم موضوع 
استانداردســـازی اســـتادیوم که الزامات AFC و در حقیقت لایسنسی بود که 
فدراسیون فوتبال ابلاغ کرد. موضوع ســـوم هم بحث نوسازی استادیوم بود 

یعنی یک ســـازه فاخر و ارزشـــمند در شـــأن مردم عزیزمان که به ســـرانجام 
برســـانیم. خدا را شـــکر مـــا در یک بازه زمانـــی 4 ماهه به صورت فشـــرده 

با حدود 500 نفر نیروی انســـانی در ســـه شیفت مشـــغول به کار بودیم. 
حتـــی باور کنید برخی از مهندســـان مـــا هنگام تولد فرزندشـــان در 

کارگاه مشـــغول کار بودنـــد چـــرا که در این پـــروژه پای آبـــروی ایران 
وســـط بود و ما هم برای کشـــورمان از دل و جـــان تلاش می کنیم. 

ســـاده تر بگویـــم ما ســـه رینـــگ B، A وC را داریم در فاصـــه 200 متر با 
عـــرض 11 متر که آن حجـــم از ماشـــین آلات شـــبانه روز کار کردند و تنها 

راه بیـــرون بـــردن نخالـــه از »زون« هایی کـــه در مجموعه بـــود، یکی از در 
اصلـــی و دو تـــا هـــم در تونـــل B داشـــتیم. اینهـــا محدودیت هایـــی بود که 

می توانســـت ما را به لحـــاظ زمانبندی به چالش بکشـــاند. امـــا به لطف خدا 
بـــا برنامه ریزی درســـت و همتی کـــه همکارانم در مجموعه قرارگاه ســـازندگی 
خاتم الانبیا)ص( داشـــتند و با حمایت های مجموعه کارفرمای محترم و همه 
تیم پروژه دســـت به دســـت هم دادند تا بعـــد از 4 ماه نوید ایـــن را بدهیم که 
یک اســـتادیوم شـــکیل، مدرن و زیبا در اختیار مردم قرار دهیـــم.« فروزنده 
با اشـــاره به اقدامات انجام شـــده، می گویـــد: »عمده فعالیت مـــا در ماه های 
ابتدایی پـــروژه، تخریـــب، کف بـــرداری و بحث مقاوم ســـازی بـــود که چیزی 
حـــدود 300 نشـــان افقـــی و 100 ســـتون در ضلع غربـــی که مقاوم ســـازی اش 
انجـــام شـــد. نزدیک بـــه 4 کیلومتر بتون در فونداســـیون تزریـــق و بعد از آن 
به ســـمت و ســـوی استانداردســـازی رفتیـــم. در ایـــن بخـــش از کار فضاهای 
جدیدی مثـــل تونل خبرنگاران، ســـوئیت هایی که مورد مطالبـــه AFC بوده، 
بحث نور اســـتادیوم، اســـکوربورد در ضلع جنوبی و ســـایر موارد انجام شـــد. 
امـــا موضوع مهمـــی که طی 60 روز گذشـــته درگیـــر آن بودیم بحث نوســـازی 
اســـتادیوم بود. شـــما می توانید ببینید به عنـــوان مثال شـــیرآلات همه برند 
هســـتند. کاشی و سرامیکی اســـتفاده شـــده که ابعادش 1/20 در 2/80 متر در 
ضلع جنوبـــی و مصالحی که همه و همه درجه یک که در صنعت ســـاختمان 

اســـتفاده می شود.«
فروزنـــده دربـــاره جایـــگاه پیشکســـوتان و معلـــولان ایـــن طور می گویـــد: »در 
واقع اســـاس کار احترام گذاشـــتن به مـــردم و جوانان خودمـــان بوده چون 

بیشـــترین طیفی که به ورزشـــگاه می آیند جوان هستند. ضمن اینکه 
جایگاه مناســـبی که برای پیشکســـوتان عزیزمان در نظر گرفته شده 
و همچنیـــن جایگاه معلولین کـــه در واقع فرد معلـــول عزیز به اتفاق 
همراهش در جایگاه مســـتقر و از ســـرویس بهداشتی مخصوص هم 
اســـتفاده می کند. بحث بعدی روشنایی و سیســـتم موتورخانه بوده 
کـــه کاملاً نوســـازی و به روز شـــده، بحث هواســـاز و فاضـــلاب وهمه 

بـــه روز رســـانی شـــده و در واقع بـــا ورزشـــگاهی کاملاً مـــدرن با رعایـــت تمام 
لایســـنس های فدراســـیون فوتبال مواجه هســـتیم. این مقاوم سازی صورت 
گرفته 50 ســـال بـــه عمر اســـتادیوم اضافه کرده اســـت.« او کامـــلاً در فضایی 

کـــه برخـــی رســـانه ها در جریـــان بازی هـــای لیگ نخبـــگان و همیـــن طور 
بازی هـــای تیـــم ملی به وجـــود آورده بودند، قـــرار داشـــت: »ببینید ما در 

همین دوره که درگیـــر موضوعات اجرایی بودیم یک فضای رســـانه ای 
خیلی ســـنگینی حاکـــم بود. اینکه پرســـپولیس و اســـتقلال در لیگ 

نخبـــگان قرار داشـــتند و تیم ملی هم درگیر بازی هـــای مقدمانی جام 
جهانی بود. اما چون هســـته اصلی اســـتادیوم در ضلع غربی اش بود ما 

درگیـــرش بودیم. امـــا الان که این قســـمت ها به بهره برداری برســـد ما در 
جریان مســـابقات هم می توانیم ضلع جنوبی و شـــمالی و شرقی استادیوم را 
بازســـازی کنیم. هر چند نوســـازی فضای بیرونی اش انجام شـــده است. فکر 
 می کنـــم از الان به بعد برای برگزاری بازی ها چـــون، رختکن ها، اتاق مربیان، 

اتاق توپ جمع کن ها و... بازسازی شده توقفی نباید داشته باشیم.«
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ورزشگاههای
رؤیایـــــــــــــــــی
هزینههــــای
رؤیایـــــــــــــــــی

در ســـال های اخیـــر، شـــاهد رقابتـــی چشـــمگیر 
میـــان باشـــگاه های بـــزرگ فوتبـــال برای بازســـازی 
ورزشـــگاه های خود بوده ایـــم. پروژه هـــای عظیمی 
که نه تنها بـــه بهبود امکانات و ظرفیت ورزشـــگاه ها 
منجر شـــده اند، بلکه بـــه نمادی از قـــدرت و ثروت 
باشـــگاه ها نیز تبدیل شـــده اند. اما ایـــن پروژه های 
باشـــکوه چـــه هزینـــه ای روی دســـت باشـــگاه ها 
گذاشـــته اند؟ در ایـــن گـــزارش، به مقایســـه هزینه 
بازســـازی برخـــی از بزرگترین ورزشـــگاه های جهان 

می پردازیـــم.
 

نوکمپ و برنابئو: دو غول اسپانیایی
بارســـلونا و رئال مادرید، دو رقیـــب دیرینه فوتبال 
اســـپانیا، در ســـال های اخیـــر بـــه طـــور همزمان 
پروژه های عظیمی را برای بازســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود آغـــاز کردنـــد. نوکمـــپ، خانـــه بارســـلونا و 
ســـانتیاگو برنابئـــو، خانـــه  رئـــال مادریـــد، دو تا از 
بزرگتریـــن و مشـــهورترین ورزشـــگاه های جهـــان 

. هستند

 هـــر دو باشـــگاه برای مدرن ســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود از فناوری هـــای نوین و تجهیزات پیشـــرفته 

اســـتفاده کرده اند.
اگرچه هنـــوز ارقام دقیـــق هزینه نهایی بازســـازی 
نوکمپ منتشـــر نشـــده، اما برآوردهـــا حاکی از آن 
اســـت که ایـــن پروژه دســـت کم یک ونیـــم میلیارد 
یورو هزینـــه دربر خواهد داشـــت. بارســـلونا قصد 
دارد با ایـــن بازســـازی، نوکمپ را به یک ورزشـــگاه 
هوشـــمند و چندمنظوره تبدیل کند. رئال مادرید 
نیـــز بـــرای بازســـازی برنابئـــو هزینـــه هنگفتـــی را 
متحمـــل شـــده اســـت. بـــر اســـاس گزارش هـــا، 
هزینـــه نهایـــی این پـــروژه بـــه حـــدود 1.7 میلیارد 
یـــورو رســـیده اســـت. برنابئـــوی جدید با ســـقفی 
قابل جمع شـــدن، چمن قابل تعویض و امکانات 
مـــدرن، به یکـــی از پیشـــرفته ترین ورزشـــگاه های 
جهـــان تبدیل شـــده اســـت. البتـــه رئـــال مادرید 
و بارســـلونا هزینه هایـــی در حـــد ســـاخت یـــک 
ورزشـــگاه جدیـــد را برای بازســـازی و مدرن ســـازی 
خانه هـــای خود انجـــام داده اند و همیشـــه چنین 
هزینـــه ای برای بازســـازی ورزشـــگاه لازم نیســـت. 
مثـــلاً والنســـیا بـــرای بازســـازی ورزشـــگاه قدیمی 
خود، مســـتایا که قرار اســـت بـــه نام »نومســـتایا« 
معرفـــی شـــود، هزینـــه ای در حـــدود 250 تـــا 300 
 میلیـــون یـــورو در نظر گرفته اســـت کـــه کافی نیز 

به نظر می رسد.

 چرا این هزینه ها؟
ممکن اســـت ایـــن ســـؤال پیـــش بیاید کـــه چرا 
باشـــگاه ها حاضرنـــد هزینه های هنگفتـــی را برای 
بازســـازی ورزشـــگاه های خود صـــرف کنند؟ دلایل 
ایـــن امـــر را می تـــوان به شـــرح زیر خلاصـــه کرد:

افزایـــش درآمـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن و مجهـــز 
می تواننـــد بـــه منبـــع درآمدزایـــی بزرگـــی بـــرای 
باشـــگاه ها تبدیـــل شـــوند. برگزاری کنســـرت ها، 
نمایشـــگاه ها و رویدادهـــای مختلـــف، درآمدهای 
غیرورزشـــی باشـــگاه ها را افزایش می دهد. بهبود 
تجربه تماشـــاگر: بـــا ایجاد امکانـــات رفاهی بهتر، 
سیستم های صوتی و تصویری پیشرفته و فضاهای 
تجـــاری متنـــوع، باشـــگاه ها می تواننـــد تجربـــه 
تماشـــای بازی را برای هـــواداران خود لذتبخش تر 
کننـــد. ارتقـــای برنـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن بـــه 
عنـــوان نمـــادی از قـــدرت و ثـــروت باشـــگاه ها و 
فدراســـیون ها عمـــل می کننـــد و به ارتقـــای برند 

باشـــگاه در ســـطح جهانی کمـــک می کنند.
 

ورزشگاه آزادی تهران
در مقایســـه با ورزشگاه های بزرگ جهان، ورزشگاه 
آزادی تهـــران بـــا وجـــود قدمت و جایـــگاه ویژه در 
قلب ایرانیان، نیازمند بازســـازی و نوســـازی بوده 
و این کار انجام شـــده اســـت. اگرچه ارقام دقیقی 
از هزینه هـــای انجام شـــده بـــرای بازســـازی آزادی 
منتشـــر نشـــده، اما به نظر می رســـد که این پروژه 

نیز هزینه زیادی را دربر داشـــته اســـت.
بازسازی ورزشـــگاه های بزرگ، ســـرمایه گذاری 
بزرگی اســـت کـــه می تواند منافع بســـیاری 
را برای باشـــگاه ها، فدراســـیون ها و حتی 
شـــهرها به همراه داشته باشـــد. با این 
حال، ایـــن پروژه هـــا باید بـــا دقت و 
برنامه ریـــزی دقیـــق اجرا شـــوند تا 
بتـــوان از حداکثـــر بازدهـــی آنها 

بهره مند شـــد.

گزاررش

خ حسابی فر
روزنامه نگار

پروژه جایگزین برای استادیوم جدید تهران
ورزشگاه آزادی ۲ در دست ساخت

یکـــی از جدی تریـــن پروژه هـــای وزارت ورزش در ســـال های 
اخیـــر، پروژه ســـاخت یک ورزشـــگاه جدید و بـــزرگ در تهران بود 
کـــه موجـــب تمرکززدایی از ورزشـــگاه آزادی می شـــد امـــا اخیراً، 
سرپرســـت مجموعه ورزشـــی آزادی تأیید کرده که پروژه ســـاخت 
یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهران به طـــور کامل منتفی شـــده و قرار 
نیســـت یک ورزشـــگاه جدید به جغرافیای تهران اضافه شـــود. با 
این حال، در خلال روند بازســـازی ورزشگاه آزادی، صحبت هایی 
مبنی بر احداث و آغاز دوباره کار برای ســـاخت ورزشـــگاه آزادی ۲ 
انجـــام شـــده و مراحـــل مقدماتی ســـاخت این ورزشـــگاه  در این 

مجموعه ورزشـــی نیز آغاز شـــده است.
زمزمه هـــای ســـاخت ورزشـــگاه دوم در آزادی از ســـال ۱۳۸۷ آغاز 
شـــد؛ زمانی که قـــرار بود این ورزشـــگاه در کنار اســـتادیوم اصلی 
و بزرگ آزادی برای مســـابقات مخصوص بانوان ســـاخته شـــود و 
کلنگ زنـــی هم همـــان زمان انجام شـــد اما این پـــروژه، به مرحله 
اجرایی نرســـید امـــا در میانه دهـــه ۹۰، کار اجرایی برای ســـاخت 
ورزشـــگاه دوم آزادی نیز آغاز شـــد. حالا و با توجه به منتفی شدن 
ســـاخت یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهـــران و هزینه برای بازســـازی 
ورزشـــگاه شـــماره یک آزادی، بار دیگر به اتمام رساندن این پروژه 
در دســـتورکار قرار گرفته و به نظر می رســـد مدیران ورزش کشور، 
به دنبال ساخت ورزشـــگاه دوم آزادی هستند. با این حال تا این 
لحظه مدیریت مجموعه ورزشـــی آزادی و مسئولان شرکت توسعه 
و تجهیز اماکن ورزشـــی در کشور، هنوز اظهارنظری رسمی و جدی 

در خصوص ســـاخت ورزشگاه شـــماره دو آزادی انجام نداده اند.
در حال حاضر جانمایی ورزشـــگاه شـــماره دو آزادی صورت گرفته 
و طبـــق برنامه ریزی های قبلـــی، بین ۳۵ تا ۴۰ هـــزار نفر می تواند 
ظرفیت این ورزشـــگاه باشـــد؛ ضمـــن اینکه با توجه بـــه پی ریزی 
ابتدایی، لازم نیســـت شرایط ساخت و ســـاز این ورزشگاه از ابتدا 
ایجاد شـــود. البتـــه که مانند ورزشـــگاه اصلـــی آزادی، بـــرای این 
اســـتادیوم نیز پیســـت دوومیدانـــی تعبیه شـــده که بـــا توجه به 
نصب نشدن سکوها، می توان این اشـــکال که در استادیوم های 
مدرن فوتبال جهان دیده نمی شـــود را رفع کرد. ورزشـــگاه شماره 
۲ آزادی در ابتـــدا قـــرار بود مخصوص اســـتفاده بانوان باشـــد اما 
بـــا توجه به شـــرایط فعلی، انتظار مـــی رود هدف از ادامه پروســـه 
ساخت این ورزشـــگاه اضافه شدن آن به فهرســـت ورزشگاه های 

اصلی کشـــور باشد.
در صـــورت صـــادق بـــودن وعده های شـــرکت توســـعه و تجهیز و 
مجموعه ورزشـــی آزادی، ســـاخته شدن ورزشگاه شـــماره ۲ آزادی 
فرصت بســـیار خوبـــی برای باشـــگاه های تهـــران علی الخصوص 
اســـتقلال و پرســـپولیس خواهـــد بـــود کـــه روی ایـــن موضـــوع 
ســـرمایه گذاری کنند و انجام شـــدن مزایده برای این ورزشـــگاه، 
می توانـــد یکی از تصمیمات مناســـب بـــرای آینده این ورزشـــگاه 
باشـــد. در هر حـــال، بایـــد منتظر عملیاتی شـــدن ســـاخت این 
ورزشـــگاه با ســـرعت بیشـــتر بود و دید که شرایط ســـاخته شدن 

ورزشـــگاه ۲ آزادی، بـــه چه شـــکل پیـــش خواهد رفت.
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خ اردوگاه سر

روز سیاه لیگ جوانان با زد و خورد 
بازیکنان و مربیان

 محرومیت دسته جمعی 
بزن بهادرها

 در بازی روز پنجشـــنبه تیم های جوانان کیا و پرسپولیس 
اتفاق عجیبی رخ داد. در این بازی که در ورزشـــگاه بعثت 
تهران برگزار می شـــد تیـــم کیا کـــه در میانه های جدول 
قـــرار دارد در نیمه نخســـت با یک گل به پیروزی ر ســـید 
امـــا ســـرخ های جـــوان در دقیقـــه 89 این گل خـــورده را 
جبـــران کردند تا بـــا این تســـاوی صدر جـــدول را حفظ 
کننـــد. بعد از این گل و در پی شـــادی بازیکنان و نیمکت 
تیـــم پرســـپولیس اعضـــای تیم کیـــا به پرسپولیســـی ها 
حمله ور شـــدند و درگیری عجیب و غریبـــی میان تمام 
اعضای دو تیم شـــکل گرفت کـــه ویدیوهای آن در فضای 
مجـــازی وایرال شـــده اســـت. بعـــد از این اتفـــاق کمیته 
انضباطـــی و اخلاق هیـــأت فوتبال اســـتان تهـــران کلیه 
بازیکنـــان دو تیم کـــه در زمین حضور داشـــتند به علاوه 
»رضا شـــیخ محمدی« سرپرســـت تیم جوانـــان »کیا« و 
»علـــی اکبـــر دریکوندی« مربـــی تیم پرســـپولیس که در 
بطن درگیری ها حاضـــر بودند را فعـــلاً از حضور در تمام 
ورزشـــگاه های فوتبال و فوتسال و فوتبال ساحلی محروم 
کرد. نامبـــردگان 48 ســـاعت فرصت دارند تـــا دفاعیات 
خـــود را ارائـــه دهنـــد اما تیـــم کیـــا فعـــلاً از میزبانی هم 
محروم شـــده است. گفتنی است باشگاه پرسپولیس که 
تیم جوانانـــش در کورس قهرمانی با پیکان اســـت قصد 
دارد بـــرای رهایی بازیکنان جوانـــان مقابل این رأی دفاع 
کنـــد. جالب اینکه قبـــل از این هم وقتـــی تیم نوجوانان 
پرســـپولیس به ورزشـــگاه بعثت رفته بود در تقابل با کیا 

دچار حواشی شـــده بود.

سایت ازبکستانی خبر ایران ورزشی 
را تأیید کرد

یک ســـایت ازبکســـتانی خبر هفته قبل ایران ورزشی 
مبنی بر اینکـــه تمدید قراراد اورونوف با پرســـپولیس 
حـــدود دو میلیـــون دلار برای این باشـــگاه آب خواهد 
خورد را تأیید کرد. ســـایت اســـتادیون ازبکســـتان در 
ارزیابی شـــرایط این ستاره نوشت: مســـئولان باشگاه 
پرســـپولیس آماده هســـتند تا با قراردادی ســـالیانه ۲ 
میلیـــون دلار ایـــن بازیکـــن ۲4 ســـاله را در تیم حفظ 
و قـــراردادش را تمدیـــد کنند. گفتنی اســـت با توجه 
بـــه آنکه شـــش مـــاه تـــا پایـــان قـــرارداد اورونـــوف با 
پرســـپولیس باقـــی مانـــده او می توانـــد آزادانـــه با هر 
تیمی مذاکره کند و بایـــد دید در نهایت چه تصمیمی 

گرفت. خواهد 

قلی زاده همچنان منتفی است
پرســـپولیس از زمســـتان ســـال قبل که علی قلی زاده از 
نزدیـــک یکی از بازی هـــای این تیم را دیـــد دنبال جذب 
اوســـت امـــا به نظر می رســـد این زمســـتان هـــم خبری 
از ایـــن انتقـــال نخواهد شـــد. رضا درویـــش مدیرعامل 
باشـــگاه پرســـپولیس در اظهـــارات جدیـــد خـــود گفته 
قلـــی زاده در شـــب های گذشـــته بـــا او صحبـــت کـــرده 
و خیلـــی علاقـــه دارد بـــه پرســـپولیس بیاید امـــا دوباره 
مشـــکل بزرگ باشـــگاه این بازیکن اســـت. قلی زاده در 
روزهای گذشـــته بـــه درویش اعلام کرده هیچ مشـــکلی 
برای پیوســـتن بـــه پرســـپولیس ندارد ولی باشـــگاهش  
اجازه نمی دهد. گفتنی اســـت؛ درویـــش هم وارد عمل 
شـــده تـــا رضایت این باشـــگاه و شـــرایط حضور ســـتاره 
فوتبال ایـــران در پرســـپولیس را مهیا کنـــد. این وینگر 
ملی پـــوش تا تابســـتان ۲۰۲۶ بـــا تیم لهســـتانی قرارداد 
دارد. لـــخ پوزنـــان در پنجره هـــای بعـــدی هم شـــانس 
درآمدزایـــی از یکی از گران تریـــن بازیکنان تاریخ خود را 
دارد و به نظر نمی رســـد آنها در این زمســـتان به قلی زاده 

اجـــازه جدایی و پیوســـتن به پرســـپولیس را بدهند.

شروع مقتدرانه بانوان در دور برگشت
تیـــم فوتبال بانوان پرســـپولیس در شـــروع قدرتمند 
خـــود بـــرای نیـــم فصـــل دوم رقابت های دســـته یک 
بانوان کشور، شکســـت دور رفت را تلافی و با پیروزی 
زمیـــن را تـــرک کرد تا صـــدر جـــدول را همچنـــان در 
اختیـــار داشـــته باشـــد. شـــاگردان شـــادی رضایـــی 
شـــروع خوبی را برای نیم فصل دوم مســـابقات لیگ 
دســـته اول فوتبال بانوان کشـــور رقم زدنـــد. آنها روز 
پنجشـــنبه در ورزشگاه شهید درفشـــی فر میزبان تیم 
مهـــرگان پردیـــس بودند. بـــازی رفت دو تیـــم در روز 
نخســـت مســـابقات با برتری حریف رقم خورده بود. 
ایـــن در حالـــی بود کـــه بانوان پرســـپولیس بـــا توجه 
به زمان شـــروع تمرینـــات در آمادگی کامـــل ذهنی و 
فنـــی نبودنـــد و در هفته های بعـــد از آن، قدرت خود 
را به رخ رقبا کشـــیدند. بانوان ســـرخپوش آن ناکامی 
را جبـــران کردند و حریـــف خود را بـــا گل های فاطمه 
صفاراســـتگو و ســـوگند راجـــی و با نتیجـــه دو بر صفر 
شکســـت دادند. پرســـپولیس که صعود به لیگ برتر 
را در برنامه دارد، با ۱۳ امتیاز از ۶ مســـابقه، مقتدرانه 

صدر جدول گـــروه یک را در اختیـــار دارد.

شکایت سپاهان از درویش
باشـــگاه ســـپاهان از رضا درویش مدیرعامل باشـــگاه 
پرســـپولیس بـــه دلیـــل اظهاراتـــش علیـــه باشـــگاه 
اصفهانی طرح شـــکایت کرد. رســـانه خبری باشـــگاه 
ســـپاهان در این مورد نوشـــت: »در پـــی صحبت های 
خـــلاف واقـــع و دروغ پراکنی مدیرعامل پرســـپولیس 
دربـــاره باشـــگاه بـــزرگ ســـپاهان، این باشـــگاه از وی 
بـــه کمیته اخلاق فدراســـیون فوتبال شـــکایت کرد.« 
درویـــش چهارشـــنبه شـــب در گفت و گـــو بـــا عـــادل 
فردوســـی پور صحبت هایـــی در خصـــوص افزایـــش 
ســـقف بودجـــه بـــه نفـــع ســـپاهان و مبلغ قـــرارداد 

لیموچـــی با این باشـــگاه داشـــت.

پایان رافـــت در رابطه با تغییر و تحولات 
اخیـــر کادر فنـــی پرســـپولیس و بعضی 
از مـــوارد دیگـــر سرخپوشـــان بـــا ایران 
ورزشـــی صحبت کـــرد و نقطـــه نظرات 

ح ســـاخت. خـــود را مطر

به نظرتان اخراج گاریدو لازم 
بود چون خود این مربی 
می خواست تا نیم فصل 

بماند؟
در وهلـــه نخســـت جـــا دارد از زحمـــات 
گاریـــدو تشـــکر کنـــم چـــون تـــا جایـــی 
کـــه می توانســـت کار کـــرد و توانـــش را 

گذاشـــت و جوانمردانـــه هم جدا شـــد 
چـــون تـــا روزی کـــه در پرســـپولیس کار 
کرده بـــود حـــق و حقوقـــش را گرفت و 
چیـــزی بیشـــتر نخواســـت در حالی که 
حتی اگـــر مربـــی ایرانی هم بـــود تا آخر 
زمان قـــراردادش خواهـــان مطالباتش 
می شـــد. باشـــگاه می توانســـت طبـــق 
خواســـته گاریدو عمـــل کنـــد و دو بازی 
مقابـــل خیبـــر و هـــوادار را هـــم که روی 
کاغـــذ راحـــت بود بـــه او فرصـــت بدهد 
اما بـــه هر حال بعد از آنکـــه بازی مقابل 
نســـاجی را باخـــت و بعـــد از آن مقابـــل 
مس رفســـنجان شکســـت خورد باشگاه 
بـــه ایـــن نتیجـــه رســـید مربی کـــه از 4 
بازی انجام شـــده در ســـه بـــازی نتیجه 
را واگـــذار کرده را کنـــار بگـــذارد و کار را 
بـــا کریم باقـــری ادامـــه دهد تـــا تیم به 

لحاظ فنـــی و روحـــی روانی بـــالا بیاید. 
البته کریم باقری شکسته نفســـی کرده 
و گفتـــه فقط بـــرای دو بازی بـــه عنوان 
ســـرمربی کار خواهـــد کـــرد در حالـــی 
کـــه بـــه نظـــرم کریـــم باقـــری می تواند 
بـــه عنـــوان ســـرمربی دایمی بـــه کارش 
ادامـــه دهد امـــا به هـــر حـــال روحیات 
او به گونه ای اســـت که دوســـت داشـــته 
به عنـــوان کمـــک کار کنـــد و بـــه نوعی 
در ســـایه باشـــد. هـــواداران هـــم بایـــد 
تمام قد پشـــت تیم و ســـرمربی باشـــند 
و تیـــم محبوبشـــان و کریـــم باقـــری را 

کنند. حمایـــت 
قبول دارید از ابتدا هم حضور 

گاریدو با توجه به فلسفه 
و سبک کاری ایشان در 
پرسپولیس اشتباه بود؟

بلـــه شـــاید بـــا توجه بـــه تمام تفاســـیر، 
حضـــور گاریدو در پرســـپولیس اشـــتباه 
بـــود از طرفـــی هم فکـــر می کنـــم بعد از 
اینکه اوســـمار رفت باشـــگاه تا حدودی 
عجله کـــرد و می توانســـت مربی بهتری 
بیـــاورد. بـــه طور مثـــال اســـکوچیچ که 
در خیلـــی از تیم هـــای ایرانـــی و تیـــم 
ملـــی هـــم مربیگری کـــرده و بـــه اصول 
کاری در فوتبال ایران آشـــنایی داشـــت 
را می آوردنـــد کـــه تفاوت قیمتـــی زیادی 

هم بـــا گاریدو نداشـــت.
در رابطه با مربی کروات 

جدیدی که بحث حضورش 
در پرسپولیس مطرح شده 

چه صحبتی دارید؟
در چنـــد ســـال کار بـــا مربـــی خارجی 
عملاً ثابت شـــده مربیان کرواتی مانند 

برانکـــو و اســـکوچیچ بهتـــر می تواننـــد 
در فوتبـــال مـــا جـــواب بدهنـــد و کار را 
بـــرای تیم های مـــا در آورند بـــه همین 
دلیـــل هم اگـــر مربی کروات بـــا رزومه 
و تحقیق کافی انتخاب شـــود حتماً این 
مربـــی می تواند در پرســـپولیس موفق 
باشـــد. البتـــه در انتخـــاب بایـــد خیلی 

دقت شـــود تا پرســـپولیس بـــه نوعی از 
چالـــه به چـــاه نیفتد چه بســـا کـــه اگر 
اشـــتباه کنند ایـــن برای باشـــگاه گران 
تمـــام خواهد شـــد و برای تیمـــی که در 
یک دهـــه اخیر در فوتبال ایـــران آقایی 
کـــرده و 8 قهرمانـــی بـــه دســـت آورده 

بســـیار مهم است.

در انتخاب سرمربی دقت کنند تا از چاله به چاه نیفتند

رأفت: باید این دو بازی را به گاریدو فرصت می دادند

چرا درویش در انتخاب مربی تعلل می کند؟
شورش علیه مالکیت بانک شهر 

ایـــن فصـــل، رضـــا درویـــش بـــه دلیـــل ارتبـــاط 
دوســـتانه اش با دکتر احمـــدی، مدیرعامل بانک 
شـــهر و مالـــک اصلـــی باشـــگاه پرســـپولیس، با 
اختیـــارات حداکثـــری وارد فعالیت هـــای نقـــل و 
انتقالاتی شـــد. او اقـــدام به خریدهایـــی از قبیل 
گندوز ایـــوب و ژائو و همچنین گاریدو را به عنوان 

جانشـــین اوســـمار معرفی کرد. 

با ایـــن حـــال، نتایج به گونـــه ای رقم خـــورده که 
اکنـــون گاریـــدو از پرســـپولیس جدا شـــده و این 
باشـــگاه نیازمنـــد یـــک مربـــی جدیـــد اســـت اما 
بـــا کمـــال تعجب، تـــلاش چندانـــی در راســـتای 
انتخـــاب مربـــی از ســـوی مدیریـــت باشـــگاه به 

چشـــم نمی خـــورد.
شـــاید یکی از بزرگترین ســـؤالات پیش آمده این 
اســـت که درویـــش چـــه برنامه ای بـــرای نیمکت 
تیمـــش دارد؟ آیـــا وضعیـــت مالـــی عامـــل اصلی 
این تعلل اســـت؟ پاســـخ این ســـؤال قطعاً منفی 
اســـت چراکه از منابـــع نزدیک به بانک شـــهر به 

گوش می رســـد ایـــن بانک آماده اســـت تـــا برای 
حفـــظ اعتبار خود در فصـــل اول مالکیتش حتی 
تـــا دو میلیـــون دلار بـــرای جـــذب مربـــی جدید 

هزینـــه کند. 
بســـیاری بر این باورند که این تعلل ممکن اســـت 
به تأثیـــرات منفـــی بر روابـــط حســـنه درویش با 
بانک شـــهر مرتبط باشـــد. طبـــق توافقاتی که در 
پیوســـت واگذاری سهام باشـــگاه وجود دارد، اگر 
تیم پرســـپولیس در پایان نیم فصـــل اول در بین 
چهـــار تیم بالانشـــین جـــدول نباشـــد، مالکیت 
باشـــگاه قطعاً از بانک شـــهر ســـلب خواهد شد. 

احتمـــالاً درویـــش کـــه در مـــدت اخیر بـــا بانک 
شـــهر دچار چالش هایی شـــده و ســـایه اخراج را 
روی ســـرش حـــس می کند بـــا این خطـــر روبه رو 
شـــده و بـــه فکـــر تغییـــر مالکیـــت باشـــگاه برای 
جلوگیـــری از تأثیـــر منفـــی بر وضعیـــت حرفه ای 

خود افتاده اســـت.
اگرچه این مســـائل بـــه تأیید یا تکذیب نیـــاز دارند 
اما مشـــخص اســـت که این تعلل در انتخاب مربی 
نمی توانـــد یک واکنش طبیعی باشـــد. در شـــرایط 
کنونـــی، تأکید بـــر اینکه به دنبال یـــک مربی ایرانی 
هســـتند نیز مقبـــول نیســـت؛ زیـــرا هم اکنون هم 

رزومه هـــای متعـــددی در واتـــس اپ درویش وجود 
دارد که آماده پیوســـتن به باشـــگاه پرســـپولیس اند 
و این تأخیـــر در انتخاب مربی تنها بـــرای هواداران 

و کارشناســـان قابل قبـــول نخواهد بود.
در نهایت بایـــد گفت که این وضعیـــت نه تنها بر 
آینده پرســـپولیس بلکه بر رابطه درویش با بانک 
شـــهر و همچنین اعتبار فصل جدید این باشـــگاه 
تأثیرگـــذار خواهد بـــود. در عین حـــال هواداران 
پرســـپولیس امیدوارند که درویـــش هرچه زودتر 
تصمیم درســـتی اتخاذ کند تا این بحـــران به طور 

شود. حل  مؤثر 

ناصر قراگزلو 
روزنامه نگار

پرسپولیســـی ها بـــا توجـــه بـــه مصاحبـــه رضا 
وز  ر در  فردوســـی پور  عـــادل  بـــا  ویـــش  در
چهارشـــنبه، انتظـــار توضیحـــات قانع کننـــده 
و مشـــخصی از ســـوی مدیرعامـــل باشـــگاه در 
خصـــوص نتایـــج ضعیف ایـــن فصـــل و نقل و 
انتقالات نه چندان موفق تابســـتانی داشـــتند 
اما فـــرار رو بـــه جلـــو، اســـتراتژی اصلـــی رضا 

درویـــش در این مصاحبـــه بـــود. هرچقدر که 
خـــوان کارلـــوس گاریـــدو توانســـت بـــا توجـــه 
بـــه حرفه ای بـــودن و متشـــخص بـــودن خود 
کار در  پایـــان  از  پـــس  اولیـــن مصاحبـــه  در 
پرســـپولیس نظر مثبـــت هـــواداران را حداقل 
از لحـــاظ شـــخصیتی به خود جلـــب کند، رضا 
درویش نتوانســـت جواب واضح و مشخصی به 

پرســـش های هواداران پرســـپولیس بدهد. او 
در ابتـــدا عنوان کرد این موضـــوع که هواداران 
پرســـپولیس اکنون رابطه خوبـــی با وی ندارند 
را قبـــول نـــدارد و در کوچـــه و خیابـــان، همـــه 
از زحمـــات رضـــا درویـــش تشـــکر می کننـــد! 
موضوعـــی که بـــا توجه بـــه واکنش هـــواداران 
پرســـپولیس در فضای مجازی و هجمه ها علیه 
درویش چندان قابل قبول به نظر نمی رســـد. 
ضمـــن اینکه او نتوانســـت در خصوص پرونده 
نبیـــل باهویی، جواب قانع کننده و مشـــخصی 
بـــه ابهامات راجع بـــه احتمال جعل اســـناد از 

ســـوی پرســـپولیس بدهد.

 نکتـــه اصلـــی در خصـــوص مصاحبـــه درویش 
امـــا تناقـــض آشـــکار در صحبت هـــا و رویکرد 

مدیریتـــی او بود.
 درویـــش با توجه به جو ایجاد شـــده از ســـوی 
هـــواداران، حکـــم برکنـــاری خـــوان کارلـــوس 
گاریـــدو را امضـــا کـــرد امـــا جواب هایـــی که در 
مصاحبـــه خـــود بـــرای توجیـــه ضعف هایـــش 
مـــی داد، جواب هایـــی بـــود کـــه می توانســـت 
عملکـــرد گاریـــدو را هـــم توجیـــه کند. ســـؤال 
بدشانســـی،  بـــه  درویـــش  اگـــر  اینجاســـت 
عملکـــرد خوب تیم و وضعیت مناســـب نقل و 
انتقالات باور داشـــت، چرا تصمیم به برکناری 

گاریدو گرفـــت و اگر 
او انتقـــادات هـــواداران در خصـــوص وضعیت 
فعلـــی تیـــم را قبـــول دارد، چـــرا نقدهـــا در 
خصـــوص عملکـــرد هیأت مدیـــره و خودش را 

می کند؟ توجیـــه 
 ســـوای کیفیت فنـــی نه چندان مناســـب تیم 
در هفته هـــای اخیـــر، بایـــد گفـــت کـــه گاریدو 
قربانی جو مســـموم اطـــراف تیم و هـــواداران 
شـــده و هیـــأت مدیره، بـــه اندازه ای که ســـعی 
می کنـــد از خود در برابـــر انتقادات هـــواداران 
محافظت کند، از ســـرمربی و انتخاب خود در 

این خصـــوص حمایت نکرده اســـت.

هواداران در اولویت هستند یا خیر؟

تناقض آشکار در رفتار درویش

 ترزیچ و اشمیت سنگ بزرگ، کروات های درجه 2 در دسترس

درویش همچنان به باقری امید دارد
 آخر هفته ای که گذشـــت بحث جذب سرمربی 
خـــارج بـــرای پرســـپولیس داغ بـــود و البته به 
موازات آن مســـأله مانور روی نـــام کریم باقری 
هـــم ادامـــه پیـــدا کـــرد. بعـــد از مصاحبه هـــای 
پیشکســـوتان باشـــگاه و تأکید روی اینکه کریم 
باقـــری باید ســـرمربی بمانـــد و بهتریـــن گزینه 
موجـــود اوســـت، مربـــی ســـرخ ها در نشســـت 
خبـــری آب پاکـــی را روی دســـت پرویـــن و تمام 
همبازیـــان و بزرگترهایـــش ریخـــت و گفـــت 

نمی توانـــد!
باقری در نشســـت خبری قبل از بـــازی با خیبر 
به خبرنگاران گفت: »ســـرمربیگری یک بخش 
مجزایی اســـت و نیازمنـــد پروســـه ای دقیق که 
شـــما باید طی و کســـب تجربـــه کنیـــد. من در 
ایـــن زمینه تجربـــه لازم را نـــدارم که ســـرمربی 
باشـــم. ایـــن موضـــوع به ایـــن معنا نیســـت که 
آگاهـــی لازم را ندارم. الان چند ســـال اســـت که 
کنار مربیان خوب در پرســـپولیس بـــودم و کار 
کـــردم. از نظـــر فنـــی می توانـــم به تیـــم کمک 
کنم، ولی پروســـه ســـرمربیگری سخت و دشوار 
است، بویژه در پرســـپولیس. شما واقعاً باید به 
آن جایـــگاه برســـید که مربیان بزرگ رســـیدند. 
من واقعاً خودم را در آن جایگاه )ســـرمربیگری 
پرســـپولیس( نمی بینـــم و امیـــدوارم یک مربی 
بزرگ انتخاب کنند که در خور نام پرســـپولیس 
باشـــد. امیدوارم باشـــگاه این کار را انجام دهد. 
امیدوارم یـــک مربی موفق و رزومـــه دار بتوانند 

به تیم پرســـپولیس بیاورند.«
چهارشـــنبه شـــب رضا درویش روبـــه روی عادل 
فردوســـی پور نشســـت و دربـــاره تمام مســـائل 
مربـــوط بـــه کنـــار گذاشـــتن گاریدو و مســـائل 
دیگـــر صحبت کـــرد. درویش همچنیـــن اعلام 
کرد قصد دارد از بین مربیان سرشناس اروپایی 
یک گزینه را به عنوان جانشـــین خوان کارلوس 
گاریـــدو انتخاب کند. درویش بـــا تأکید بر اینکه 
ســـه گزینه اهل کرواســـی و ســـه گزینه اروپایی 
در لیســـت او هســـتند اطلاعات بیشتری درباره 

این افـــراد نداد.
از روز پنجشـــنبه و با صحبت هـــای باقری دوباره 
گمانه زنـــی دربـــاره نام هـــای مـــد نظـــر باشـــگاه 
پرســـپولیس شـــروع شـــده و اســـامی جالبـــی 
همچنـــان به گوش می رســـد که دشـــوار اســـت 
بپذیریـــم ایـــن گزینه هـــا در فهرســـت مدیران 
باشـــگاه قرار دارنـــد. یکـــی از آنها ادیـــن ترزیچ 
ســـرمربی ســـابق بوروســـیادورتموند اســـت که 
فصـــل قبـــل بـــه فینـــال لیـــگ قهرمانـــان اروپا 
رســـید و به رئال مادرید باخـــت و دو فصل قبل 

تـــا آســـتانه قهرمانـــی بوندس لیگا پیـــش رفت 
و در روز آخـــر جام را بـــه بایـــرن داد. همچنین 
صحبـــت از یک مربی آلمانی دیگر هم هســـت. 
راجـــر اشـــمیت ســـرمربی ســـابق بایرلورکوزن 
که ســـرمربی بنفیـــکا هم بـــود و با ایـــن تیم به 
قهرمانی لیـــگ پرتغال رســـید. صحبـــت از این 
نـــام بـــه مثابه همـــان ســـنگ بزرگی اســـت که 
زده نخواهد شـــد چرا کـــه این مربیـــان در بازار 
اروپـــا خواهـــان دارنـــد و البتـــه بودجه باشـــگاه 
پرســـپولیس برای جذب چنیـــن مربیانی اصلاً 

کافی نیســـت.
یادمـــان نرفتـــه که درویش تابســـتان گذشـــته 
هـــم دنبـــال مربیـــان بزرگـــی رفت یـــا حداقل 
اینکـــه اســـامی مهـــم و بزرگی را برای او لیســـت 
کردند)مثـــل کیکـــه ســـتین ســـرمربی ســـابق 
بارســـا( تا بـــه خوان رســـید. در عین حـــال بعد 
از نهایی شـــدن انتخاب باشـــگاه در پیش فصل 
همـــه تصـــور می کردند گزینـــه مدنظر باشـــگاه 
پرســـپولیس کـــه بـــا درویش بـــه توافـــق نهایی 
دســـت یافته خـــوان آنتونیـــو پیتزی ســـرمربی 
ســـابق تیم ملی شـــیلی اســـت اما به یکباره نام 
خـــوان کارلوس گاریـــدو به میان آمـــد. حالا نیز 
بـــه نظر می رســـد درویش چـــاره ای جـــز رویکرد 
به گزینه هـــای کروات کـــه به راحتی با شـــرایط 

فوتبال ایـــران کنار می آیند و البتـــه ارقام بالایی 
هم نمی خواهند نخواهد داشـــت. البته فوتبال 
کرواســـی کـــه بیشـــتر از بازیکنان شـــاخصش، 
مربی نامدار وبرجسته دارد، مربی گرانقیمت و 
صاحب رزومه کم ندارد اما بعید اســـت مربیانی 
مثـــل اســـلوان بلیچ یـــا نیکـــو کـــواچ حاضر به 
قبول ســـرمربیگری پرســـپولیس باشـــند و این 
محدودیت ها درویش را به ســـمت یک انتخاب 
ترســـناک هل خواهد داد و شاید پروسه انتخاب 

ســـرمربی زمانبر شود.
غیر از اســـلوان بلیچ مشهور، ایگور تودور، زوران 
مامیـــچ، زلیکـــو ســـوپیچ، ســـرگی یاکیروویچ و 
حتی پیتر شـــگرت مربیان کرواتی هســـتند که 

تیـــم ندارنـــد و نامشـــان بـــه عنـــوان گزینه های 
احتمالی باشـــگاه پرسپولیس شـــنیده شده اما 
رســـیدن به برخی از آنها دشـــوار به نظر می رسد 
و مطرح شـــدن نـــام برخـــی از آنهـــا عجیب به 

نظر می رســـد.
تأییـــد کـــرده  یـــک مقـــام باشـــگاه  از طرفـــی 
پرســـپولیس دو گزینـــه کـــروات و یـــک گزینـــه 
برزیلـــی دارد کـــه مربـــی کـــروات قبلاً دســـتیار 
برانکـــو ایوانکوویچ بـــوده و ســـابقه قهرمانی با 
دیناموزاگـــرب را در کارنامـــه دارد. بعـــد از ایـــن 
گمانه زنـــی نـــام دمیـــر کرزنـــار دســـتیار ســـابق 
برانکـــو به میـــان آمده کـــه البته بعـــداً تکذیب 

است. شـــده 

بیلیچ در مصاحبه اختصاصی با ایران ورزشی:

فقط در اروپا  مربیگری می کنم
ح  در میـــان تمام اســـامی که طـــی روزهـــای اخیر مطر
شـــده نام اســـلوان بیلیـــچ به عنـــوان گزینه مـــد نظر 
پرســـپولیس بیشـــتر شـــنیده شـــد. ســـرمربی سابق 
تیم ملی کرواســـی و وســـتهام که در آســـیا در فوتبال 
عربســـتان و در باشـــگاه های الفیحا و الاتحاد کار کرده 
مربی نام آشـــنایی اســـت اما در ســـال های اخیر هیچ 

جامی نبرده اســـت.
موضـــوع بیلیـــچ وقتـــی جدی تـــر شـــد کـــه عـــادل 
فردوســـی پور در مصاحبـــه بـــا درویـــش نـــام ایـــن 
مربـــی کروات را بـــه میـــان آورد و مدیرعامل باشـــگاه 
پرســـپولیس هم طـــوری واکنش نشـــان داد که نه نام 

او را تأییـــد کنـــد نـــه تکذیب.
با ایـــن حال خبرنگار ایران ورزشـــی در تمـــاس با این 
مربـــی کروات نظـــر او را درباره حضور در پرســـپولیس 
جویا شـــد که بیلیچ جواب داد: »ممنون، کریســـمس 
بر شـــما مبارک بـــاد. چند نفـــر از طرف باشـــگاه با من 
تمـــاس گرفتنـــد. پرســـپولیس و چند باشـــگاه ایرانی 
دیگـــر قبـــل از آن بـــا مـــن تمـــاس گرفتند امـــا من از 
ج شـــدن  زندگی در کرواســـی خوشـــحالم و قصد خار

از اروپـــا را ندارم.«
بیلیچ ادامه داد: »من خانه)کرواســـی(را دوست دارم 
و فقـــط در صورتـــی مـــی روم که چیـــز خوبـــی در اروپا 

» . ید بیا پیش 
بیلیـــچ در کنـــار تجربـــه ســـرمربیگری در لیـــگ برتـــر 
انگلیـــس، در تیم هایـــی مثـــل بشـــیکتاش ترکیـــه، 
لکوموتیو مسکو روســـیه، تیم ملی کرواسی و هایدوک 
اشـــپلیت کرواسی هم تجربه ســـرمربیگری دارد که در 
مجموع نزدیک بـــه ۵۰۰ بار هدایـــت تیم های مختلف 

را در عرصـــه ملـــی و باشـــگاهی عهـــده دار 
بـــوده اســـت. از او به عنـــوان معمار 

واســـی  کر فوتبـــال  جدیـــد  نســـل 
یـــاد می شـــود و در طـــول نزدیـــک 
بـــه ۶ ســـال حضـــور روی نیمکت 

بـــه  تجر و  ا  ، ت هـــا ا و کر
حضور در یـــورو 2۰۰۸ و 

یورو 2۰۱2 را به دســـت 
آورد؛ هـــر چنـــد که در 

این بین باید اشـــاره 
تیـــم  کـــه  شـــت  ا د

ملی کرواســـی با 
هدایـــت بیلیـــچ 

به جـــام جهانی 
ســـید  نر  2 ۰ ۱ ۰
سهمیـــــــــه  و 
ر  د ر  حضـــــــــــو

را  رقابت هـــا  ایـــن 
به دســـت نیـــاورد.

 

 محمدرضا رحیم پور
خبر نگار

جلسه درویش با باقری
رضـــا درویش شـــب قبل از بـــازی با خیبر به محل اردوی پرســـپولیس رفت و ســـر میز کادر فنی بـــا کریم باقری، 
مهـــرداد خانبـــان و افشـــین پیروانـــی نشســـت. از تصاویر این جلســـه حـــال بررســـی گزینه های ســـرمربیگری 
پرســـپولیس هســـتند امـــا گفتـــه می شـــود بـــا وجـــود رد کردن غیـــر مســـتقیم پیشـــنهاد باشـــگاه بـــرای ادامه 
ســـرمبیگری، درویـــش به شـــکل عجیبی دوســـت دارد بـــا باقری تا آخـــر فصل ادامـــه بدهد و می خواهـــد به او 
اصـــرار کند ایـــن ســـمت را بپذیرد. البتـــه آنهایی کـــه کریم باقـــری و خلقیاتـــش را می شناســـند می گوید بعید 
اســـت آقا کریم چنین مســـئولیت ســـنگینی را قبول کند چرا که می ترســـد در صورت کســـب نتایـــج ضعیف از 
میـــزان محبوبیتـــش نزد جامعه هـــواداری و اهالی فوتبال کاســـته شـــود و همین که در کادر فنی حضور داشـــته 

باشـــد برای او کفایـــت می کند.



افشاگری عجیب اخباری از اتفاقات بازی 
با استقلال

 یک نیمه VAR کار نمی کرد
ــرمربی تیم چادرملو اردکان درباره  ــ سعید اخباری س
ــران می گوید:  ــ ــتقلال ته ــ ــاوی تیمش مقابل اس ــ تس
ــتیم. همین  ــ ــد موقعیت داش ــ ــان بازی چن ــ »در جری
ــرد و بازیکنانم باید  ــ ــتان 2-2 ک ــ ــا الاهلی عربس ــ تیم ب
ــتقلال  ــ ــی آماده تقابل با تیم بزرگ اس ــ از لحاظ روح
ــده  ــ ــر در برخی صحنه ها هیجانی نش ــ ــدند. اگ ــ می ش
ــویم.« او با  ــ ــده ش ــ ــتیم حتی برن ــ ــم، می توانس ــ بودی
ــت ناپذیری اش در خانه  ــ اشاره به حفظ رکورد شکس
ــواداران ما دارند  ــ ــعاری ه ــ ــور می گوید: »یک ش ــ اینط
ــن آمار برای  ــ ــه باخت نمی دهد. ای ــ ــه یزدی در خان ــ ک
ــت که یک نیم فصل بدون  ــ ــحال کننده اس ــ ما خوش
ــازی ما در یزد  ــ ــتیم. البته یک ب ــ باخت در خانه داش
ــد که آن را نیز نباختیم و مساوی کردیم.  ــ برگزار نش
ــا VAR بود، حتی  ــ ــن بازی در بازی های م ــ اگر مثل ای
ــروزی را در یزد  ــ ــد پی ــ ــورد صددرص ــ ــتیم رک ــ می توانس
ــدول جایگاه بدی  ــ ــیم. جایگاه ما در ج ــ ــته باش ــ داش
ــه ما را راضی  ــ ــت، اما نباید هیچ یک از مجموع ــ نیس
ــاگری  ــ ــه یک افش ــ ــت ب ــ ــد.« اخباری دس ــ ــع کن ــ و قان
ــان بازی  ــ ــتم VAR در جری ــ ــاره قطع سیس ــ زده و درب
ــت: »در نیمه  ــ ــی می زند که قابل تأمل اس ــ حرف های
ــانی کرد  ــ ــت VAR کار نمی کرد و داور اطلاع رس ــ نخس
ــپری کردند و از نیمه  ــ ــه اول را بدون VAR س ــ که نیم
ــود نیز اتفاقات  ــ ــاید اگر VAR نب ــ دوم به راه افتاد. ش
 VAR ًــپولیس کلا ــ ــاد. در بازی با پرس ــ دیگری می افت
ــتیم. با  ــ ــا تراکتور داش ــ ــتیم و فقط در دیدار ب ــ نداش
ــر دلیلی و  ــ ــی که به ه ــ ــا دارد از عوامل ــ ــود این ج ــ وج
ــزد آوردند،  ــ ــتقلال VAR را تا ی ــ ــود اس ــ ــر وج ــ به خاط

» . کنم تشکر 
 

انتقاد چینی از بازیکنان استقلال
ــا  ــ ــتقلال ب ــ ــگاه اس ــ ــوت باش ــ ــی، پیشکس ــ ــی چین ــ عل
ــد قبول  ــ ــم گفت: »بای ــ ــن تی ــ ــان ای ــ ــاد از بازیکن ــ انتق
ــت  ــ ــای زیادی در چند پس ــ ــتقلال با ضعف ه ــ کرد اس
ــرای بازیکنان  ــ ــام احترامی که ب ــ ــت. با تم ــ همراه اس
ــا در حد این  ــ ــتم، باید بگویم برخی از آنه ــ قائل هس
ــرایطی  ــ ــتقلال ش ــ ــد پذیرفت اس ــ ــتند. بای ــ ــم نیس ــ تی
ــد  ــ ــه باعث ش ــ ــرد ک ــ ــه ک ــ ــل تجرب ــ ــدای فص ــ را در ابت
ــته باشد. پتانسیل  ــ چالش های آن هنوز وجود داش
ــر کرد تا  ــ ــا نیم فصل صب ــ ــت و باید ت ــ ــم همین اس ــ تی
ــد بازیکن خوب که  ــ ــا جذب چن ــ ــیمانه بتواند ب ــ موس
ــرات خود  ــ ــند، تفک ــ ــورد تأییدش باش ــ ــر فنی م ــ از نظ
ــدوارم این مربی  ــ ــد. امی ــ ــاده کن ــ ــور کامل پی ــ را به ط
ــه آن جایگاهی که  ــ ــتقلال را ب ــ ــل دوم اس ــ در نیم فص
ــاند. دیدار با سپاهان  ــ ــت، برس ــ ــته نامش اس ــ شایس
ــپاهان در این فصل  ــ ــت زیادی دارد. هرچند س ــ اهمی
ــتقلال بزرگ  ــ ــته، اما اس ــ عملکرد فوق العاده ای داش

ــپاهان را دارد.« ــ ــت و توان شکست س ــ اس
 

 نیکبخت دستیار دین محمدی 
در پیکان شد

ــرمربی  ــ ــدی س ــ ــیروس دین محم ــ ــم س ــ ــا تصمی ــ ب
ــا واحدی  ــ ــکان، علیرض ــ ــالان پی ــ ــم فوتبال بزرگس ــ تی
ــد.  ــ ــازان اضافه ش ــ ــه کادرفنی خودروس ــ ــت ب ــ نیکبخ
ــای بزرگ  ــ ــازی در تیم ه ــ ــه در دوران ب ــ ــت ک ــ نیکبخ
ــته، در  ــ ــت داش ــ ــی عضوی ــ ــم مل ــ ــران و تی ــ ــال ای ــ فوتب
ــال های اخیر به عنوان مربی و سرمربی فعالیت  ــ س
ــای چوکای  ــ ــت. او در تیم ه ــ ــه داده اس ــ ــود را ادام ــ خ
ــهد و شهدای  ــ ــادکام مش ــ تالش، گل ریحان البرز، ش
ــابقه مربیگری دارد و حالا به عنوان همکار  ــ رزکان س
ــم فوتبال  ــ ــود را در کادرفنی تی ــ ــدی کار خ ــ دین محم

ــت. ــ ــکان آغاز کرده اس ــ پی

احضار رامین رضاییان به کمیته انضباطی
ــازی  ــ ــش از ب ــ ــات پی ــ ــی اتفاق ــ ــروز برخ ــ ــل ب ــ ــه دلی ــ ب
ــن رضاییان  ــ ــوی یزد رامی ــ ــتقلال مقابل چادرمل ــ اس
ــال احضار  ــ ــیون فوتب ــ ــی فدراس ــ ــه انضباط ــ ــه کمیت ــ ب
ــن رضاییان  ــ ــرا رامی ــ ــاره اینکه چ ــ ــت. درب ــ ــده اس ــ ش
ــک روایت  ــ ــده، ی ــ ــی احضار ش ــ ــه انضباط ــ ــه کمیت ــ ب
ــوادار  ــ ــور یک ه ــ ــود حض ــ ــه می ش ــ ــود دارد و گفت ــ وج
ــن اقدام از  ــ ــل بازیکنان موجب ای ــ ــوس حام ــ در اتوب
ــده  ــ ــیون فوتبال ش ــ ــه انضباطی فدراس ــ ــوی کمیت ــ س
ــر نهایی  ــ ــر ماند و نظ ــ ــال باید منتظ ــ ــت. به هرح ــ اس
ــیون فوتبال درباره ماجرای  ــ کمیته انضباطی فدراس
ــت.  ــ ــتقلال را به نظاره نشس ــ رخ داده در اتوبوس اس
ــت رامین  ــ ــال محرومی ــ ــه احتم ــ ــی معتقدند ک ــ برخ

ــود دارد.   ــ رضاییان وج
 

توضیحات عالمی درباره احضار رضاییان
ــتقلال درباره  ــ ــم اس ــ ــت تی ــ ــی، سرپرس ــ ــان عالم ــ ایم
ــه انضباطی این  ــ ــه کمیت ــ ــن رضاییان ب ــ ــار رامی ــ احض
ــت  ــ ــأله خاصی نیس ــ ــت: »مس ــ توضیحات را داده اس
ــه کمیته اخلاق  ــ ــرای ادای توضیحات ب ــ و رضاییان ب

ــد رفت.« ــ خواه
ــت که ایمان عالمی سه هفته ای  ــ لازم به توضیح اس
ــه صفرا رنج می برد و  ــ ــدید کیس ــ ــت که از درد ش ــ اس
ــل کند تا در  ــ ــته درد را تحم ــ ــرص و آمپول توانس ــ با ق
ــد.  ــ ــود کوتاهی نکرده باش ــ ــئولیت های خ ــ انجام مس
ــتقلال از تعطیلی به  ــ ــتا سرپرست اس ــ در همین راس
ــی مربوطه را  ــ ــا جراح ــ ــتفاده کرده ت ــ ــود آمده اس ــ وج
ــتقلال نیز  ــ ــی درباره تمرینات اس ــ ــام دهد. عالم ــ انج
ــتقلال  ــ ــرد: »تمرینات اس ــ ــات را ارائه ک ــ ــن توضیح ــ ای
ــده  ــ ــت و بهترین فرصت مهیا ش ــ ــل اس ــ دوروز تعطی
ــه صفرایم را انجام  ــ ــردا صبح عمل جراحی کیس ــ تا ف
ــار دیگر به تیم  ــ ــتراحتی کوتاه مدت، ب ــ ــم و با اس ــ ده

بازگردم.«
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ــت  ــ ــور نداش ــ ــه حض ــ ــازی ک ــ ــر ب ــ در ه
ــم می آمد و  ــ ــه چش ــ ــش کاملاً ب ــ غیبت
ــورد؛  ــ ــکل می خ ــ ــم به مش ــ ــش ه ــ تیم
ز  ا ــی  ــ یک ــی  ــ ل جلا ــل  ــ لفض ا بو ا
ــل  ــ فص در  ــتقلال  ــ اس ــای  ــ بهترین ه
ــته که با 29 بازی و 2413 دقیقه  ــ گذش
ــا با  ــ ــب آبی ه ــ ــن در ترکی ــ ــرار گرفت ــ ق
ــاری  ــ ــک گل زده آم ــ ــاس گل و ی ــ 13 پ

ــت.  ــ ــاده از خود به جا گذاش ــ فوق الع
ــماره 33 و وینگر  ــ اما همین بازیکن ش
ــتقلالی ها با روزهای خوبش  ــ چپ اس
ــازی ابتدایی  ــ ــه دارد. او در دو ب ــ فاصل
ــت و  ــ ــرار نداش ــ ــب ق ــ ــل در ترکی ــ فص
ــط 27  ــ ــم فق ــ ــدی ه ــ ــازی بع ــ در دو ب
ــی اگرچه  ــ ــرد. جلال ــ ــازی ک ــ ــه ب ــ دقیق
ــودش را در ترکیب  ــ بعد از آن جای خ

ــا آن بازیکنی نبود  ــ ــدا کرد ام ــ اصلی پی
ــتند.  ــ ــواداران انتظارش را داش ــ که ه
دوم  ــل  ــ نیم فص در  ــا  ــ آبی ه ــر  ــ وینگ
ــوب کار کرد که  ــ ــدر خ ــ فصل قبل آنق
ــی برای  ــ ــل وقت ــ ــن فص ــ ــدای همی ــ ابت
ــربازی به ملوان  ــ گذراندن خدمت س
ــد و پس  ــ ــت بودن ــ ــت، همه ناراح ــ رف
ــان اندازه  ــ ــه هم ــ ــتش هم ب ــ از بازگش

ــاید موسیمانه  ــ ــدند. ش ــ خوشحال ش
ــای  ــ ــم بازی ه ــ ــای فیل ــ ــا تماش ــ ــم ب ــ ه
ــاب  ــ ــن تیم، حس ــ ــته ای ــ ــل گذش ــ فص
ــود. اما  ــ ــرده ب ــ ــاز ک ــ ــژه ای روی او ب ــ وی
ــن  ــ ــن بازیک ــ ــاد و ای ــ ــاق نیفت ــ ــن اتف ــ ای
ــی اش  ــ آرمان ــرایط  ــ ش از  ــه روز  ــ روزب
ــا پایان  ــ ــت. جلالی ت ــ ــه می گرف ــ فاصل
در  ــه  ــ دقیق  794 ــم  ــ چهارده ــه  ــ هفت

ــط یک  ــ ــته و فق ــ ــور داش ــ ــن حض ــ زمی
ــه همین  ــ ــی ک ــ ــاس گل داده در حال ــ پ
ــارده بازی  ــ ــل قبل در چه ــ بازیکن فص
ــک گل زده و 4 پاس گل  ــ ــل ی ــ نیم فص
ــک خودش  ــ ــود. بدون ش ــ هم داده ب
ــل این افت  ــ ــخصی دلی ــ بهتر از هر ش
ــی هر  ــ ــد. جلال ــ ــوس را می دان ــ محس
ــد، کناره های  ــ ــاده باش ــ ــه آم ــ ــان ک ــ زم
ــتقلال را با حضور رامین رضاییان  ــ اس
ــد این  ــ ــر چن ــ ــرد. ه ــ ــد ک ــ ــه خواه ــ بیم
ــته  ــ ــم رامین گذش ــ ــن ه ــ ــا رامی ــ روزه
ــی که به  ــ ــت، به خصوص از زمان ــ نیس

ــود. ــ ــوت نمی ش ــ ــم ملی دع ــ تی

افت محسوس جلالی نسبت به فصل گذشته
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چادرملو صفر - استقلال صفر
داور: احمد محمدی

ــدی  ــ و مه ــدروم  ــ ایل ــا  ــ ــا: علیرض ــ کمک ه
ــفیعی ــ ش

ــاد  ــ فره و  ــی  ــ زمان ــد  ــ وحی  :VAR داوران 
ــی ــ ج و مر

 ، ) ــو ــ مل ر  د ــا ــ چ ( ن هقا د ــا  ــ رض  : ر ــا ــ خط ا
 ) ل ــتقلا ــ س ا ( نگ و ند ا

ــعید  ــ س  ، ن رد ــا ــ م ن  ــو ــ س د ا  : ــو ــ رمل د چا
ــان، محمد  ــ ــیروس صادقی ــ محمدی فر، س
ــدی، علی  ــ ــدی احم ــ ــاری، محمدمه ــ بختی
ــینی(،  ــ ــران، محمد پاپی )3+90 -حس ــ طاه
ــلمی جاوید(،  ــ ــا محمودآبادی )80-مس ــ رض
ــی(، علی خدادادی  ــ محمد بادپا )80-کمال
ــادی حبیبی نژاد )73-رضا  ــ )80-فلاح( و ه

) ن هقا د
سرمربی: سعید اخباری

ــینی، ایمان  ــ ــین حس ــ  استقلال: سیدحس

ــلاد زکی پور  ــ ــیلوا، می ــ ــل س ــ ــلیمی، رافائ ــ س
ــن  ــ رامی اد(،  ــژ ــ بهرامی ن ــدی  ــ -مه  90+1 (
ــی(،  ــ زمان ــل  ــ -ابوالفض  90+1 ( ــان  ــ رضایی
ــگ، آرش رضاوند  ــ ابوالفضل جلالی، اندون
ــن  ــ جلال الدی ــتاووبلانکو(،  ــ -گوس  90+1 (
ــل  ــ ــکی، گائ ــ ــا کوش ــ ــاریپوف، علیرض ــ ماش

ــی( ــ ــی صادق ــ ــا )72 -امیرعل ــ کاکوت
سرمربی: پیتسو موسیمانه

ــه امتیازات  ــ ــتیابی ب ــ ــرای دس ــ ــتقلال ب ــ اس
ــا از میزبان خود  ــ ــد ت ــ ــتر راهی کویر ش ــ بیش
ــیمانه  ــ ــاز بگیرد. هدف موس ــ چادرملو امتی
ــود اما  ــ ــازات این بازی ب ــ ــب تمام امتی ــ کس
ــته خورد  ــ ــه در بس ــ ــه زد، ب ــ ــتقلال هرچ ــ اس
ــدان رقابت با  ــ ــی می ــ ــت های خال ــ ــا دس ــ و ب
ــتقلال در  ــ ــرد. البته اس ــ ــو را ترک ک ــ چادرمل
ــت اما طبق  ــ ــدان فرصت هایی داش ــ این می
ــی مهاجمان  ــ ــبب بی دقت ــ ــه س ــ ــول ب ــ معم
ــرت بر  ــ ــر آه و حس ــ ــا بار دیگ ــ ــف رفت ت ــ از ک

ــاره آنچه در  ــ ــد. درب ــ ــی بمان ــ ــا باق ــ دل آبی ه
ــادی نمی توان  ــ ــازی رخ داد روایت زی ــ این ب
ــرد دو تیم  ــ ــه عملک ــ ــی ب ــ ــا نگاه ــ ــت ام ــ داش
ــم را در  ــ ــق و موقعیت های مه ــ ــی دقای ــ برخ

ــوه می دهد. ــ ــزرگ جل ــ ــان ب ــ برابرم
ــال فریبنده رضاییان، ماردن  ــ دقیقه 15 ارس
ــه زحمت انداخت  ــ ــان چادرملو را ب ــ دروازه ب
ــتقلال حاصلی در  ــ ــا اولین خطر جدی اس ــ ت

باشد. نداشته  پی 
ــه 4+45 نیمه  ــ ــت در دقیق ــ مهم ترین فرص
ــت آمد؛ جایی  ــ ــتقلال به دس ــ اول برای اس
ــواج دروازه  ــ ــوتی م ــ که رامین رضاییان با ش
ــاری زاده، مدافع  ــ را هدف قرار داد اما بختی
ــط بیرون  ــ ــوپ را از روی خ ــ ــم چادرملو ت ــ تی
ــت طلایی را  ــ ــتقلال یک فرص ــ ــید تا اس ــ کش
ــف بدهد. ــ ــع میزبان از ک ــ ــادت مداف ــ با رش

ــه دل به  ــ ــا میزبان ک ــ ــاز نیمه دوم ام ــ در آغ
ــب  ــ ــت، موقعیتی مناس ــ ــا داش ــ تک حمله ه

ــیلوا در دو  ــ ــت آورد که حسینی و س ــ به دس
ــن دروازه  ــ ــرو ریخت ــ ــتند از ف ــ ــه توانس ــ مرحل

کنند. ــری  ــ جلوگی خود 
ــتقلال با ضربه سر ماشاریپوف  ــ در ادامه اس
ــو را باز کند اما  ــ ــت دروازه چادرمل ــ می توانس
ــت  ــ ــتقلال از دس ــ ــت برای اس ــ ــن موقعی ــ ای
ــکوک  ــ ــه 66 نیز یک صحنه مش ــ رفت؛ دقیق
ــتقلال رخ داد که  ــ ــود اس ــ ــه س ــ ــه پنالتی ب ــ ب
ــک وی ای آر این صحنه را رد کرد. ــ داور با کم
ــال صادقی بار  ــ ــت دقیقه 90 نیر ارس ــ در نهای
ــاریپوف همراه شد  ــ ــر ماش ــ دیگر با ضربه س
ــی ایده آل  ــ ــا واکنش ــ ــار دیگر ب ــ ــا ماردن ب ــ ام

ــته نگه داشت. ــ دروازه تیمش را بس
ــتقلال و چادرملو در  ــ ــب اس ــ ــن ترتی ــ ــه ای ــ ب
ــیدند اما  ــ ــاوی رس ــ ــه چهاردهم به تس ــ هفت
ــتقلال را  ــ ــه اس ــ ــش از آنک ــ ــاوی بی ــ ــن تس ــ ای
ــت میزبان  ــ ــحال کند، موجب رضای ــ خوش

. شد

سومین تساوی متوالی استقلال

سرگیجه در کویر

گزارش

فائزه زمانی
خبرنگار

قبل از شـــروع فصل بیست و چهارم بود 
کـــه با توجـــه به شـــائبه ها مبنی بـــر کنار 
گذاشـــته شـــدن سیدحســـین حسینی 
گلر اســـتقلالی ها، فرشید سمیعی با نظر 
مستقیم احمد شهریاری مدیر هلدینگ 
خلیج فـــارس آن هـــم در شـــرایطی کـــه 
هنوز معلوم نبود جواد نکونام ســـرمربی 
اســـتقلال باقـــی می مانـــد یا نـــه، ودران 
کیوسفســـکی)گلر( و آلمدیـــن زیلیکیچ 
وینگـــر بوســـنیایی را به زعم خـــود برای 

تقویت تیم جـــذب کرد.
بعـــد از قطعـــی شـــدن حضـــور نکونـــام 
در اســـتقلال، ایـــن مربـــی کـــه نقشـــی 
در جـــذب ایـــن دو بازیکن نداشـــت، با 
موضع گیـــری مقابل این دو بوســـنیایی 
هرگـــز آنهـــا را در ترکیـــب تیـــم خـــود 
نپذیرفت و آنها را در لیســـت ســـیاه قرار 
داد؛ او عمـــلاً جلـــوی مدیران اســـتقلال 
بابت خروج این دو بوســـنیایی ایســـتاد 
و همین باعث شـــد تا آتـــش اختلافات 
سمیعی و نکونام در آن مقطع شعله ورتر 

. د شو
هرچه که بـــود در نهایت اصرارهای جواد 
نکونـــام بـــه انکارهای ســـمیعی چربید و 
دســـت آخر بعد از ودران کیوسفســـکی، 
بـــا دریافـــت  زیلیکیـــچ هـــم  آلمدیـــن 
غرامت بدون اینکه حتـــی ثانیه ای برای 

اســـتقلال بازی کـــرده باشـــند، از جمع 
آبی پوشـــان جدا شـــدند.

حـــالا تقریبـــاً 5-6 مـــاه بعـــد از جدایـــی 
بوســـنیایی های جنجالی استقلال، این 
دو بازیکن از باشـــگاه شـــکایت کرده اند 
و خواهـــان 500 تـــا 600 هـــزار دلار غرامت 
شـــده اند کـــه جمـــع آن چیـــزی حدود 
90 میلیـــارد بـــرای مدیران اســـتقلال آب 

می خـــورد.
بنابرایـــن درحالی که ســـمیعی جدایی 
ایـــن دو بازیکـــن را توافقی می دانســـت 
و در بـــوق و کرنـــا اعـــلام کرده بـــود که 
خبـــری از پرداخـــت غرامت نیســـت و 
جـــای هیچ گونـــه نگرانی وجـــود ندارد، 
حالا دروغ مدیران اســـتقلالی رو شـــده 
اســـت و این ســـؤال مطرح می شود که 
دقیقاً چـــه توافقی صورت گرفته که این 
دو بوســـنیایی بعد از ماه ها درخواست 

غرامت کرده اند؟
در چنین شرایطی هم مدیران استقلالی 
طبق روال همیشـــه دفاعیات خود را به 

فیفـــا اعلام کرده اند و حـــالا باید منتظر 
بماننـــد تـــا مســـئولان فیفـــا در این باره 
نظر بدهنـــد. البته که این تنها دردســـر 
استقلال در این پرونده نیست و اینطور 
که شـــنیده می شـــود، اگر آبی ها متهم 
بـــه پرداخت غرامت به ایـــن دو بازیکن 
بوســـنیایی شـــوند، احتمالاً سهمیه دو 
بازیکن خارجی آبی پوشـــان برای فصل 
بعد می سوزد؛ مسأله ای که البته قطعی 
نیســـت و در حد گمانه زنی مطرح شده 

است.
 

باشگاه استقلال: ابلاغیه ای نیامده
یکی از مســـئولان اســـتقلال در واکنش 
به این ماجـــرا اعلام کرده که شـــکایتی 
در کار نیســـت و هنوز هیـــچ ابلاغیه ای 
از طرف فیفا مبنی بر شـــکایت آلمدین 
زیلیکیچ و ودران کیوسفسکی به دست 
مسئولان باشگاه نرسیده است. بنابراین 
باید منتظر ماند و دید در روزهای آینده 

تکلیف این ماجرا به کجا می رسد.

پیتسو موســـیمانه، سرمربی استقلال 
بعد از تســـاوی مقابـــل چادرملوی یزد 
ایـــن جملات را بـــه زبـــان آورد: »اینکه 
بـــازی دســـت شـــما باشـــد لزومـــاً به 
معنـــی پیـــروزی نیســـت. ما شـــانس 
گلزنـــی ایجاد کردیـــم و نشـــان دادیم 
می خواهیـــم بـــازی را ببریـــم. برخـــی 
وقت هـــا شـــانس هـــم نداریـــم. در 
بـــازی قبلـــی یکـــی دو شـــانس گلزنی 
داشـــتیم و امروز هم دو شانس گلزنی 
بـــه دســـت آوردیـــم کـــه از روی خـــط 
دروازه تـــوپ را برگرداندند. یکی توپ 
رامین رضاییـــان بود و دیگـــری ضربه 
ماشـــاریپوف. البته این کافی نیســـت 
و بایـــد بیشـــتر تمریـــن کنیـــم. وقتی 
موقعیـــت می ســـازید بـــه معنـــی زدن 
گل نیســـت. موقعیت ســـازی نشـــان 
می دهد که قصـــد گل زدن دارید، ولی 
بهتر از این اســـت که موقعیت نسازید 

و گل نزنیـــد.«
مـــه  ا د ا ر  د ل  ســـتقلا ا بی  مر ســـر
صحبت هـــای خود گفـــت: »ما تلاش 
می کنیم راهی برای بـــردن پیدا کنیم، 
امـــا در ســـه هفته اخیر فقـــط یک گل 
زده ایم. درست اســـت که نباخته ایم، 
ولـــی چیز خاصی نیســـت و باید برنده 
شویم. باید بیشـــتر زحمت بکشیم تا 
پیروزی به دســـت بیاوریم. برای بردن 
باید بیشتر زحمت بکشید و موقعیت 

» . کنید خلق 

موســـیمانه در پاسخ به ســـؤالی راجع 
به قضـــاوت احمد محمـــدی در دیدار 
چادرملـــو – اســـتقلال ایـــن واکنش را 
نشـــان داد: »ســـؤال تان طوری اســـت 
کـــه گویا می خواهیـــد ما را به دردســـر 
بیندازیـــد یـــا دام پهن می کنیـــد! نظر 
شما درباره داوری چیست؟ اگر داوری 
را تأییـــد می کنیـــد، مـــن هـــم تأییـــد 

» ! می کنم
ســـرمربی تیم فوتبال اســـتقلال تأیید 
کرد کـــه تیمش چالش های بســـیاری 
در ایـــن فصـــل دارد: »مـــا چالش های 
زیـــادی داریـــم. بزرگتریـــن چالش ما 
واضح اســـت، بحث گل زدن است که 
نمی توانیم گل بزنیم. ســـعی می کنیم 
این مشـــکل را حل کنیم، اما از آرمان 
رمضانی اســـتفاده کردیم کـــه گل نزد. 
از بلانکـــو اســـتفاده کردیم که شـــاید 
یـــک گل زده باشـــد. امـــروز از علیرضا 
غیرتخصصـــی  پســـت  ر  د شـــکی  کو
اســـتفاده کردیـــم، امـــا بـــاز هـــم گل 

نزدیـــم. آســـان نیســـت کـــه مشـــکل 
گلزنـــی را حـــل کنیـــم. مســـعود جوما 
را گرفتیم، ولـــی بیمار بـــود. او دو روز 
آخر منتهی بـــه بازی را بـــا تیم تمرین 
نکـــرد. چالش های ما بیشـــتر شـــده 
است. محمدحســـین مرادمند، روزبه 
چشمی، زبیر نیک نفس و... مصدوم 
هستند. اینها بخشـــی از فوتبال است 
و نیاز نیست شکایتی داشته باشیم.«

»در  گفـــت:  پایـــان  در  موســـیمانه 
بـــازی بـــا النصـــر عربســـتان در لیـــگ 
نخبگان آســـیا، پای مهـــرداد محمدی 
شکســـت. مـــا دنبـــال راه حلـــی برای 
پایان مشـــکلات هستیم. من می دانم 
هـــواداران بـــرد می خواهنـــد و از ایـــن 
وضعیـــت ناراحـــت هســـتند، من هم 
مثل آنها ناراحتم و خوشـــحال نیستم 
و می خواهـــم ببـــرم. محمدحســـین 
اســـلامی در دیدار با الاهلی عربستان 
گل قشـــنگی زد، ولـــی او هـــم مصدوم 

» . شد

باشگاه استقلال: هیچ ابلاغیه ای از فیفا نیامده است
تهدید 90 میلیاردی استقلال با دو بوسنیایی

باید تلاش کنیم و تیم را بسازیم
موسیمانه: بله، استقلال چالش دارد

از موسیمانه کاری ساخته نیست
خشت اول گر نهد معمار کج

ــاوی پی  ــ ــه تس ــ ــتقلال در لیگ برتر که س ــ ــت کنونی اس ــ وضعی
ــت  ــ ــاارزش را از دس ــ ــش امتیاز ب ــ ــت آورده و ش ــ ــی به دس ــ درپ
ــه می گفت:  ــ ــت ک ــ ــل معروف اس ــ ــارز آن مث ــ ــداق ب ــ داده مص
ــی رود دیوار کج.«  ــ ــت اول گرد نهد معمار کج، تا ثریا م ــ »خش
ــبی  ــ ــروع فصل اقدامات مناس ــ ــتقلال به واقع پیش از ش ــ اس
ــت و  ــ ــکلت و چهارچوب خود نداش ــ ــت اس ــ ــتای تقوی ــ در راس
ــا قراردادهایی که  ــ ــد ی ــ ــم انجام ش ــ ــه دراین تی ــ ــی ک ــ خریدهای
ــده  ــ ــی برای آبی ها نش ــ ــب موفقیت ــ ــر به کس ــ ــد منج ــ تمدید ش
ــته مطابق با انتظارات  ــ ــت و به واقع این مجموعه نتوانس ــ اس
ــی از مدعیان جدی  ــ ــل به یک ــ ــتقلال را تبدی ــ ــش برود و اس ــ پی

ــاری کند. ــ فصل ج
ــریالی از چهارده  ــ ــطه همین تساوی های س ــ ــتقلال به واس ــ  اس
ــده  ــ ــگ برتر صاحب هفده امتیاز ش ــ ــور خود در لی ــ هفته حض
ــت و نشان می دهد  ــ ــت که این میزان امتیاز مناسب نیس ــ اس
ــن در میان مدعیان  ــ ــتقلال با این روند قادر به قرار گرفت ــ اس

قهرمانی نخواهد بود.
و  دارد  ــازی  ــ ب ــپاهان  ــ ــل س ــ ــده مقاب ــ آین ــه  ــ ــتقلال هفت ــ اس
ــت احتمالاً در ورزشگاه آزادی باید  ــ ــنبه ای که در راه اس ــ پنجش
ــواری های  ــ ــه آن بازی هم دش ــ ــرار بگیرد ک ــ ــپاهان ق ــ مقابل س
ــبک  ــ ــت آبی ها با این س ــ ــد اس ــ ــودش را دارد و بعی ــ ــاص خ ــ خ
ــی از آن بازی به  ــ ــل توجه ــ ــاز قاب ــ ــود بتوانند امتی ــ ــیاق خ ــ و س

ــت آورند. ــ دس
ــای اخیر  ــ ــود در هفته ه ــ ــدوار ب ــ ــیمانه امی ــ ــتقلال با موس ــ  اس
ــن تیم به  ــ ــا عملکرد ای ــ ــت کند، ام ــ ــتری را دش ــ امتیازات بیش
ــت اگر  ــ ــع می توان گف ــ ــور قط ــ ــالا به ط ــ ــت که ح ــ ــه ای اس ــ گون
ــتقلال به  ــ ــود، اس ــ ــی در نیم فصل دوم هم انجام ش ــ اصلاحات
ــت. ــ ــر باز نخواهد گش ــ ــی در لیگ برت ــ ــان قهرمان ــ صف مدعی

ــت  ــ ــورس رقاب ــ ــتقلال را از ک ــ ــت، اس ــ ــبه باخ ــ ــاوی های ش ــ  تس
ــازی با  ــ ــه ب ــ ــی ک ــ ــت و درحال ــ ــده اس ــ ــب ران ــ ــان عق ــ ــا مدعی ــ ب
ــده ال بود  ــ ــم فرصتی ای ــ ــن تی ــ ــل جایگاه ای ــ ــه دلی ــ ــو ب ــ چادرمل
ــل را با  ــ ــم فص ــ ــازی پایانی نی ــ ــم دو ب ــ ــت ک ــ ــتقلال دس ــ ــا اس ــ ت
ــد و تیم  ــ ــاند، اما چنین نش ــ ــتری به پایان برس ــ امتیازات بیش
ــت  ــ ــاوی امتیاز مهمی را از دس ــ ــیمانه باز هم با تکرار تس ــ  موس

داد.
ــودش  ــ ــت خ ــ ــه وضعی ــ ب ــت  ــ ــادر نیس ــ ق ــتقلال  ــ ــه اس ــ  اینک
ــش و توانایی  ــ ــا دان ــ ــاط آن چنانی ب ــ ــد، ارتب ــ ــامان ده ــ سروس
ــتقلال را نمی توان  ــ ــرمربی اس ــ ــه واقع س ــ ــیمانه ندارد. ب ــ موس
ــتقلال باقی  ــ ــر کادر قبلی در اس ــ ــت کما اینکه اگ ــ مقصر دانس
ــاع را به  ــ ــب اوض ــ ــل فضای نامناس ــ ــه دلی ــ ــا ب ــ می ماند چه بس
ــیمانه توانست  ــ ــمت وخامت سوق می داد. دست کم موس ــ س
ــرد و به طور  ــ ــی را از بین بب ــ ــواداری علیه کادر فن ــ ــو منفی ه ــ ج
ــدی در خرید  ــ ــتقلال به ح ــ ــبی نتایج را اصلاح کند اما اس ــ نس
ــیمانه نیز  ــ ــل کرده که از موس ــ ــان جدید نامطلوب عم ــ بازیکن

ــاخته نیست. ــ کاری س
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چادرملو - استقلال



مخالفت دادگاه شهر بارسلونا با درخواست بارسا

شدند. با وجود امیدواری های بارسلونا به نتیجه مثبت، حکم صادره به نفع جایی که وکلای بارسلونا و لالیگا برای ارائه استدلال های خود در دادگاه حاضر  این تصمیم دادگاه پس از جلسه دادرسی روز دوشنبه گذشته گرفته شد، شکایت کرده است تا بتواند مجوز بازی اولمو در نیم فصل دوم را دریافت کند.جلسه دادرسی دیگری خواهد داشت، زیرا علیه لالیگا در دادگاهی دیگر نیز تا پایان فصل به حالت تعلیق درآمد. باشگاه بارسلونا روز دوشنبه 30 دسامبر  به گزارش موندو دپورتیوو، با اعلام این حکم، ثبت قرارداد دنی اولمو در لالیگا مبنی بر رد درخواست ثبت قرارداد دنی اولمو اعلام کرد. رئیس دادگاه تجاری شماره 10 بارسلونا، روز جمعه به طور رسمی، حکم خود را 
آنها نبود

ملاقات دشمنان 
باشگاهی در دبی 

 لوکا مودریچ و رافینیا در دبی یکدیگر را ملاقات کردند. مقصد خیلی از مشاهیر 

فوتبال در تعطیلات، کشور امارات متحده عربی، خصوصاً شهر دبی است. دیروز، 

تصویری منتشر شده که لوکا مودریچ، اسطوره رئال مادرید و رافینیا، ستاره خط 

حمله این تیم را در حال خوش وبش و گفت وگو نشان می دهد. رافینیا، خلاف 

بازی های بارسلونا، تصمیم گرفته در تعطیلات با مدل موی طبیعی خود روبروی 
دوربین ها قرار بگیرد.

 کول پالمر: دوست دارم با مسی شام بخورم
دیگر کریسمسی به خود گرفته و خیلی از  فوتبال در سراسر جهان، حال و هوای  همانند  فوتبال  ستاره های 

مسیحیان این روز مقدس را جشن 
می گیرند. دوربین باشگاه چلسی با 
از کول پالمر در ویژه برنامه کریسمس  قسمتی  که  کرد  مصاحبه  خود 
به  پاسخ  در  پالمر  شد.  خبرساز  یاد یک سؤال، از لیونل مسی به عنوان آن  فوتبال  تاریخ  بازیکن  شام کریسمس را کنار آنها بخوری؟  کرد.  سه فرد مشهور که دوست داری بهترین 

بازیکن تاریخ فوتبال. نفر دوم وایبز بخورم، لیونل مسی است؛ بهترین »نفر اولی که دوست دارم با او شام 
کارتل و نفر سوم مایکل جردن.«

در حاشیه

iranvarzeshii

  یوونتـــوس در پنجـــره نقـــل و انتقـــالات 
زمســـتانی 2025 بـــرای خرید یـــک مهاجم 
اقـــدام خواهد کـــرد چـــرا کـــه آرکادیوش 
میلیک، مهاجم لهســـتانی این تیم ماه ها 
اســـت که با آســـیب دیدگی دســـت وپنجه 

نـــرم می کند.
 با وجود بازگشـــت میلیک در مـــاه ژانویه، 
یـــووه نمی خواهـــد بازهـــم ریســـک کنـــد 

تـــا یـــک نیم فصـــل دیگـــر را هـــم بـــدون 
مهاجـــم ذخیـــره بگذرانـــد. نشـــریه توتـــو 
اســـپورت خبـــر داده مارکـــوس رشـــفورد، 
مهاجم کنارگذاشته شده منچستریونایتد 
کـــه قصـــد تـــرک ایـــن باشـــگاه را دارد، به 
یوونتـــوس پیشـــنهاد شـــده اســـت. یووه 
برای جذب قرضی این مهاجم 27 ســـاله، 
بودجه ای 3 الی 4 میلیون یورویی دارد اما 

رشـــفورد گزینه محبوبی بـــرای تیاگو موتا، 
ســـرمربی یووه نیســـت.

 موتـــا همچنان ترجیح می دهد با جاشـــوا 
زیرکزی، مهاجم هلندی منچســـتریونایتد 
که در بولونیا با او کار کـــرده بود، همکاری 
داشته باشـــد اما هنوز مشخص نیست که 
آیا شیاطین ســـرخ اجازه جدایی به خرید 

جدیدشـــان را خواهند داد یا خیر.
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فضای مجازی

سوژه

گزارش یک

محمدرضا رحیم پور
روزنامه نگار

رئال مادرید نام ورزشگاهش را 
عوض می کند

رئـــال مادرید قصد حـــذف کلمه ســـانتیاگو را از 
نام ورزشـــگاه فعلی اش یعنی ســـانتیاگو برنابئو 
دارد. ورزشـــگاه ســـانتیاگو برنابئـــو که در ســـال 
1۹47 و بـــه همت ریاســـت وقت باشـــگاه یعنی 
سانتیاگو برنابئو بازگشـــایی شد، در سال 1۹55 
بـــه افتخار ایـــن رئیس محبـــوب باشـــگاه رئال 
مادریـــد »ســـانتیاگو برنابئـــو« نامگذاری شـــد. 
برنابئو که ســـابقه بازی و سرمربیگری برای رئال 
مادرید را در کارنامه اش داشـــته، بیشتر به سبب 
دوران 34 ســـاله  ریاستش در باشگاه بین 1۹43 
تا زمان فوتش در ســـال 1۹78 شناخته می شود 
و یکـــی از بزرگ تریـــن شـــخصیت های باشـــگاه 
بـــوده اســـت. به گـــزارش مـــارکا، رئـــال مادرید 
تصمیم بـــه تغییر نام ســـانتیاگو برنابئو و تبدیل 
آن بـــه »د برنابئو« گرفته اســـت . دلیل اصلی آن 

هم مســـائل بازاریابی عنوان شـــده است.

عکس نوشت

 تمرین تیم ملی 
کشتی آزاد بزرگسالان

تمرینات تیم ملی کشتی آزاد این روزها 
در حال برگزاری است تا قهرمانان ایرانی 

برای مسابقات پیش رو آماده شوند.

 ایکر کاسیاس به شکل متفاوتی کریسمس را تبریک گفت.

ایکر کاسیاس، اسطوره دروازه بانی اسپانیا و باشگاه رئال مادرید، پیام تبریک خود 

را با لباس مبدل گرینچ منتشر کرد که واکنش های زیادی را به همراه داشته است.

آقای گرینچ )The Grinch( یک شخصیت تخیلی محبوب در ادبیات و فرهنگ 

عامه است که اولین بار در کتاب کودکان »چگونه گرینچ کریسمس را دزدید« 

اثر دکتر سئوس در سال 1957 معرفی شد. این شخصیت موجودی سبزرنگ، 

بدخلق و تنها است که از جشن ها و شادی های کریسمس متنفر است. داستان 

درباره تلاش گرینچ برای دزدیدن کریسمس از مردم روستای هوویل است، اما در 

نهایت او از روح واقعی کریسمس تأثیر می پذیرد و تغییر می کند.

مارکوس تورام: تیمی را در اروپا 
قوی تر از اینتر نمی بینم

تیـــم دیگـــر قدرتمنـــد در لیـــگ قهرمانـــان داشـــته اعلام کرده که اینتر چیـــزی از 4-5 در مصاحبـــه ای کـــه بـــا گاتزتا دلواســـپورت  مارکـــوس تـــورام مهاجـــم باشـــگاه اینتـــر 
نـــدارد. حضـــور دارند کـــه از بقیه قوی ترنـــد. ما نیز یک باشـــگاه. 5-6 تیـــم در لیـــگ قهرمانان قوی تـــر و بهتر از خودمـــان نمی بینم، حتی مـــا تیمی ترســـناک هســـتیم. باشـــگاهی را ابرقدرت های اروپـــا می دانم. حس می کنم مـــن کافی خواهد بـــود. من اینتـــر را یکی از نبرم، چـــه اتفاقی می افتد؟ یـــک جام برای را روی لیـــگ قهرمانان بگـــذارم و بعد آن را بـــردن هر 5 جام اســـت. اگر تمـــام تمرکزم »نمی توانـــم انتخـــاب کنـــم، هـــدف مـــن را ترجیـــح می دهد کـــه او در پاســـخ گفت: قهرمانـــان اروپـــا و بـــردن اســـکودتو، کدام از او پرســـیده شـــد کـــه از بیـــن فتـــح لیگ  در بخـــش دیگـــر ایـــن مصاحبـــه تـــورام، مـــوردش صحبت خواهیـــم کرد.گرفت. اگر پیشنهادی برســـد، با باشگاه در نیســـت و هرگز به تنهایـــی تصمیم نخواهم گنجانـــده شـــده امـــا تضمیـــن جدایـــی ام کـــرد. این بنـــد با چنیـــن رقمی در قـــرارداد را با اســـتفاده از بند آزادسازی ترک نخواهم رابطـــه ای که اینجا با همـــه دارم، هرگز اینتر اســـت اما به طور واضح می گویـــم به خاطر مهاجم فرانســـوی از او پرســـید: رقم بالایی گاتزتـــا دلواســـپورت در مصاحبـــه مفصل با اســـت؟ ایـــن یکـــی از ســـؤالاتی اســـت کـــه تـــورام تضمینـــی بـــرای جدایـــی او از اینتـــر  آیا بند فســـخ 85 میلیون یورویـــی قرارداد کمتر 

در بیـــن آنها قـــرار داریم.«

  ورزشـــگاه اولدترافـــورد که بـــه عنوان 
یکـــی از نمادهـــای فرهنگی و ورزشـــی 
انگلیس شـــناخته می شـــود، به عنوان 
خانـــه تیم فوتبـــال منچســـتریونایتد، 
در طـــول 114 ســـال گذشـــته شـــاهد 
فـــراز و نشـــیب های بســـیاری بـــوده 
اســـت. بـــا ایـــن حـــال، در ســـال های 
اخیر، این ورزشـــگاه کهن به مشکلات 
متعددی دچار شـــده کـــه نگرانی های 
جدی بـــرای هـــواداران و اعضـــای کادر 
فنـــی ایجاد کـــرده اســـت. جدیدترین 
معضل، کشـــف فضله مـــوش در برخی 
نقاط ورزشـــگاه اســـت که نگرانی های 
بهداشـــتی و مدیریتی را چندبرابر کرده 
اســـت. ایـــن مقاله بـــه بررســـی ابعاد 
مختلف این معضـــلات و تأثیرات آن بر 
باشگاه منچســـتریونایتد و هوادارانش 

می پـــردازد.

 اخیراً بازرســـان بهداشـــت در بازدید از 
ورزشـــگاه اولدترافورد با کشـــف فضله 
مـــوش در غرفه هـــای فـــروش غـــذا و 
برخی اتاق های اداری، نمره »ســـلامت 
و بهداشـــت غذایـــی« این باشـــگاه را از 
5 ســـتاره به 2 ســـتاره کاهـــش دادند. 
ایـــن ســـقوط در نمـــره بهداشـــتی نـــه 
تنها بر اعتبار باشـــگاه تأثیـــر می گذارد 
بلکه بـــر تجربـــه هـــواداران نیز ســـایه 
می افکند. هوادارانی که برای تماشـــای 
بازی های تیم محبوبشـــان به ورزشگاه 
می آیند، انتظـــار دارند کـــه از خدمات 
بهداشـــتی و کیفیت غذایی مناســـبی 
برخوردار شـــوند. این معضل جدید به 
مشکلات دیگر ورزشگاه افزوده شده و 
تصویر نامناســـبی از یکی از بزرگ ترین 

باشـــگاه های جهان ارائـــه می دهد.
 بـــا اینکـــه جیـــم راتکلیـــف، میلیـــاردر 
بخشـــی  گذشـــته  ســـال  انگلیســـی، 
از ســـهام باشـــگاه را خریـــداری کـــرده 
اســـت، امـــا او و تیـــم مدیریتـــی اش 
هنـــوز نتوانســـته اند راه حلـــی قاطـــع 
برای مشـــکلات موجود ارائه دهند. در 
حالی که شـــیخ جاســـم قطـــری وعده 
داده بود که در صورت مالکیت، سریعاً 

تأمین مالی برای ساخت یک ورزشگاه 
جدیـــد را بـــر عهـــده خواهـــد گرفت، 
وضعیـــت فعلـــی نشـــان می دهـــد که 
مدیـــران کنونی هنوز در حال بررســـی 
شرایط هستند و پیشرفت چشمگیری 

در ایـــن زمینـــه دیده نمی شـــود.
 مشکل تنها به ســـقوط نمره بهداشتی 
محـــدود نمی شـــود. اخیـــراً در حیـــن 
کنفرانســـی خبری، ســـرمربی باشگاه 
روبـــن آموریم به دلیـــل چکه کردن آب 
از ســـقف محل حضـــور خبرنـــگاران با 
اختلال مواجه شـــد. چنیـــن اتفاقاتی 
نشان دهنده ضعف در زیرساخت های 
عمرانـــی ورزشـــگاه اســـت کـــه باید به 
سرعت به آن رســـیدگی شود. در فصل 
گذشـــته نیـــز آب از زیـــر صندلی هـــای 
تماشـــاچیان در جریان بـــازی خانگی 
مقابـــل آرســـنال جـــاری شـــد کـــه این 
مســـأله انتقادات زیـــادی را بـــه همراه 
داشت. بدیهی اســـت که وجود چنین 
معضلاتـــی، نه تنهـــا بر کیفیـــت تجربه 
تماشـــاچیان تأثیـــر می گـــذارد بلکه به 

اعتبار باشـــگاه آســـیب می زند.
 در واکنش به این مشـــکلات، باشـــگاه 
منچســـتریونایتد اعلام کـــرده که یک 

طرح جامع مهار مشـــکلات در سراسر 
ورزشـــگاه به اجـــرا درآورده اســـت. این 
ح شـــامل بررســـی های هفتگـــی  طـــر
در تمـــام مکان های ورزشـــگاه و اتخاذ 
تدابیر ســـختگیرانه برای بهبود ســـطح 
بهداشـــت و نظافـــت اســـت. بـــا ایـــن 
حـــال، ارزیابـــی و نظـــارت دقیـــق تنها 
نیـــاز  مـــورد  راه حل هـــای  از  بخشـــی 
اســـت. لازم اســـت کـــه اقدامـــات نـــه 
فقط به صـــورت موقتی بلکه به صورت 
بلندمدت و زیرســـاختی برنامه ریزی و 

پیاده ســـازی شوند.
 ورزشـــگاه اولدترافـــورد، بـــا قدمـــت و 
تاریخچـــه ای غنـــی، امـــروز در برابـــر 
کـــه  قـــرار دارد  چالش هـــای جـــدی 
بازتاب دهنـــده نقص هـــای مدیریتـــی 
و زیرســـاختی آن اســـت. کشف فضله 
موش، بحران آب ریـــزی و کاهش نمره 
بهداشـــت همه نشـــان از نیاز فوری به 
تغییرات بنیادین دارند. اگرچه باشگاه 
در حال حاضر اقداماتی را برای مقابله 
با این مشـــکلات در دســـت انجام دارد 
امـــا به نظر می ســـد نیاز به بازســـازی یا 
نو ســـازی این ورزشـــگاه بیـــش از پیش 
در شـــهر منچستر احســـاس می شود.

از چکه کردن سقف تا رژه موش ها در بوفه ورزشگاه
معضلات ورزشگاه ۱۱۴ ساله منچستریونایتد

به عشق پرسپولیس در 6 ثانیه گوشی می زدم
 ســـارق ســـابقه داری کـــه در شـــش ثانیـــه 
را  وندان  شـــهر همـــراه  تلفـــن  گوشـــی 
ســـرقت می کـــرد، ادعـــا می کند به عشـــق 
پرســـپولیس رکورد سرعت ســـرقت هایش 

را بـــه شـــش ثانیـــه آورده  اســـت.
 بـــه نقـــل از روزنامـــه جوان، چنـــدی قبل، 
مأمـــوران پلیـــس پایتخت با شـــکایت های 
متعددی روبه رو شـــدند که همه شـــاکیان 
از ســـارق موتور ســـواری بـــه اتهام ســـرقت 
گوشـــی تلفن همراهشـــان شـــکایت کرده 

. ند بود
 بررســـی های مأمـــوران نشـــان داد ســـارق 
موتورســـوار تک رو است و در تمامی مناطق 
تهـــران دســـت بـــه ســـرقت گوشـــی تلفن 

همـــراه شـــهروندان می زند. از ســـوی دیگر 
مشخص شد ســـوژه های سارق جوان افراد 
خاصی نیستند و او از زن و مرد، پیر و جوان 
سرقت می کند. مأموران پلیس در بررسی 
فیلـــم  دوربین هـــای مداربســـته محل های 
حادثـــه دریافتنـــد ســـارق موتور ســـوار در 
تمامی ســـرقت ها ماســـک به صـــورت دارد 
و بـــه صـــورت حرفـــه ای در کمتـــر از چنـــد 
ثانیه گوشـــی همراه شـــهروندان را سرقت 

. می کند
 در حالـــی که هـــر روز بـــه تعداد شـــاکیان 
اضافه می شـــد، مأمـــوران در بررســـی های 
فنی به ردپای ســـارق حرفه ای سابقه دار به 
نـــام بهنام و معـــروف به بهنام شـــش تایی 

رســـیدند که شیوه ســـرقت های او شباهت 
تـــک رو  بـــه ســـرقت های ســـارق  زیـــادی 
داشـــت، بنابراین مأموران شـــایان را تحت 
تعقیب قـــرار دادنـــد و در نهایـــت چند روز 
قبـــل وی را در مخفیگاهش بازداشـــت و به 

اداره پلیس منتقـــل کردند.
 متهـــم در بازجویی هـــا بـــه ســـرقت های 
ســـریالی اعتـــراف کـــرد. متهـــم پـــس از 
اعتراف به دســـتور قاضی مصطفی تقی زاده 
بازپرس شـــعبه 5 دادســـرای ویژه ســـرقت 
برای تحقیقات بیشتر و شناسایی شاکیان 
در اختیـــار کارآگاهـــان پلیـــس آگاهـــی قرار 

. فت گر
 بهنام 35 ســـاله مدعی است از طرفداران 

تیم فوتبال پرســـپولیس و عاشـــق شـــش 
تایـــی اســـت. متهـــم می گویـــد بـــه خاطر 
عشـــق بـــه شـــش تایـــی تصمیـــم گرفتـــم 
سرقت هایم را در شـــش ثانیه انجام دهم.

تشکیل پرونده قضایی علیه علی اکبری 
بابت نگهداری توله شیر

یـــگان  ســـرهنگ جمشـــید محبت  خانـــی فرمانـــده 
حفاظـــت محیط زیســـت درباره موضوع انتشـــار فیلم 
نگهداری از توله شـــیر توســـط ورزشـــکاری به نام امیر 
علی  اکبـــری گفـــت: »وی چنـــد وقت پیـــش فیلمی از 
خود پخـــش کرد کـــه در حال نگهـــداری از یـــک توله 
شـــیر اســـت.این فیلم بازتاب زیادی در سطح جامعه 
و علاقه منـــدان بـــه حیـــات وحش داشـــت و آنـــان در 
تماس هـــای جداگانه این ســـؤال را پرســـیدند که چرا 
یک فرد با ســـابقه ورزشـــی این کار را انجام داده است؟ 
او بـــا ایـــن کار خود عملاً باعث تشـــویق افرادی شـــده 
کـــه بـــه دنبـــال نگهـــداری از گونه های حیـــات وحش 
هســـتند. نگهداری از گونه های حیـــات وحش به ویژه 
توله شـــیر جرم بوده و تبلیغ آن در فضای مجازی یک 
جرم مضاعف اســـت. آقای علی اکبری با نگه داشـــتن 
توله شـــیر و انتشـــار آن فیلم در فضای مجازی مرتکب 
دو جرم شـــده اســـت.علاقه مندان و فعـــالان محیط 
زیســـت مطمئن باشـــند پیگیر این موضوع هســـتیم و 

مـــردم را از نتیجه کار مطلـــع خواهیم کرد.«

 کاسیاس به 
»آقای گرینچ« 

تبدیل شد!


